
خریدار  رئیس ســازمان امور اراضی کشــور بر 
لزوم اجرای مدیریت جامع حوزه زمین در کشور 
به منظور خدمت رســانی بهتر به مــردم و حذف 
اســتعلام های زائد تاکید کرد و گفت: ۶۰ درصد 

اراضی کشاورزی کشور سنددار شده است.
 رضا افلاطونی در دیدار با نماینــده مردم تهران 
در مجلس شــورای اســلامی افزود: برنامه ریزی 
و تصمیم گیری در حوزه مدیریــت زمین باید به 
صورت واحد انجام گیرد که کارها در این عرصه با 

دقت و سرعت بیشتری اجرا شود.
رئیس سازمان امور اراضی کشــور اظهار داشت: 
سازمان امور اراضی کشور در محورهای مختلفی 
فعالیت می کند که مهمترین آن تثبیت مالکیت 
اشخاص است و دولت نســبت به اراضی و املاک 
خود، حفظ کاربری و تجمیع و یکپارچگی اراضی 

کشاورزی است.
افلاطونی اضافه کــرد: تثبیــت مالکیت اراضی 
پیشران توسعه کشور است و اجرای آن بسیاری از 
پرونده های مالکیتی در محاکم قضایی را کاهش 
خواهد داد.وی گفت: تثبیت مالکیت در دو حوزه 
رفع تداخلات و صدور اسناد اراضی کشاورزی در 
سازمان پیگیری می شــود، قبل از دو سال اخیر 
فقط ۱۱ درصد از اراضی کشــور رفع تداخل شده 
بود، اما اکنون ایــن میزان به حــدود ۸۰ درصد 
رســیده و به دســتگاه های مربوط نیز ابلاغ شده 

است.
رئیس سازمان امور اراضی کشور تصریح کرد: در 
حوزه صدور سند اراضی کشاورزی، قانون الزام به 
ثبت معاملات ملکی ابلاغ و باعث شــد مشکلات 
مردم در ایــن حوزه نیز کاهش یابد تا چند ســال 
گذشــته فقط چهار درصد از اراضی کشــاورزی 
سنددار شــده بود که اکنون به حدود ۶۰ درصد 

رسیده است.
وی اظهارداشــت: در حوزه حفظ کاربری اراضی 

کشــاورزی معتقدیم پیشــگیری بهتر از درمان 
است و تغییر کاربری اراضی کشــاورزی باید در 
مراحــل ابتدایی شناســایی و متوقف شــود، در 
سال ۱۴۰۲ توانســتیم حدود ۵۰ درصد از تغییر 
کاربری های غیرمجاز تبصــره دو ماده ۱۰ قانون 
حفظ کاربری را اعمــال کنیم کــه این موضوع 

موجب بازدارندگی خوبی در کشور شده است.
وی خاطرنشان کرد: سامانه پنجره واحد مدیریت 
زمین در تمام استان های کشور راه اندازی شده و 
پایش هوشمند نیز در سراسر کشور در حال اجرا 

است.
افلاطونــی ادامــه داد: در حــوزه تجمیــع و 
یکپارچه ســازی اراضی کشــاورزی نیــز تا قبل 
از ســال ۱۴۰۲ کمتر از هــزار هکتــار از اراضی 
کشاورزی تجمیع و یکپارچه شــده بود، ولی در 
آن سال اجرای طرح هر شهرستان یک پایلوت به 
استان ها ابلاغ شده و هم اکنون تمام استان ها این 

طرح را اجرا کرده اند.
وی گفــت: لازم اســت آمار صحیحــی از اراضی 

کشاورزی وجود داشته باشــد تا بتوانیم مدیریت 
صحیحی را در این اراضــی اعمال کنیم، به همین 
دلیل حدنگاری اراضی کشــاورزی به عنوان یک 
اولویت در وزارت جهاد کشاورزی و سازمان امور 

اراضی در نظر گرفته شده است.
به گفته وی، تســهیل ارائه خدمات به مردم نیز از 
اقداماتی است که در ســازمان امور اراضی کشور 
انجام می شود، در این مورد اســتعلام های مورد 
نیاز برای اجــرای طرح های کشــاورزی کاهش 

یافته است.
رئیس ســازمان امــور اراضی کشــور ادامه داد: 
هوشمندســازی اقدامات امور اراضی از گام های 
مهمی اســت که موجب خدمت رســانی بهتر به 
کشاورزان و بهره برداران می شود و تمام اقدامات 

سازمان در بستر سامانه انجام می شود.
وی خاطرنشــان کــرد: برخــی از فعالیت های 
غیرحاکمیتی ســازمان نیز به بخش خصوصی و 
سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی 

برون سپاری شده است.

 در بودجه ۱۴۰۴

فشار مالیاتـی کم شد
 روش های توسعه معدن بدون آسیب به محیط زیست
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دشمن صهیونیستی در ضعیف ترین 

وضعیت تاریخی خود قرار دارد

رئیس سازمان توسعه تجارت:
پیگیر پیوستن ایران به سازمان تجارت جهانی هستیم

معاون نظارت بانک مرکزی تشریح کرد
 انحلال بانک هایی که به سمت اصلاح 

حرکت نمی کنند

 درمان و شخص ثالث همچنان در صدر
افزایش ۱۰ درصدی تقاضای بیمه 
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احساسات ناتمام؛ نگاهی به »زندگی های گذشته«
محمدعلی حیدری ، روزنامه نگار فیلم »زندگی های گذشته« به کارگردانی سلین 
سونگ، اولین تجربه بلند سینمایی او، یک اثر نفس گیر است که با حساسیت فراوان 

به بررسی پیچیدگی های عشق و گذر زمان می پردازد.
کارگردانی ســونگ در فیلم »زندگی های گذشته« بســیار دقیق و ظریف است و 
مخاطب را به دل داســتانی دعوت می کند که در آن تصمیمات شــخصیت ها وزن 
خاصی دارند. او توانسته توازن بین لحظات ســکوت و تأمل با اوج های احساسی را 
به خوبی حفظ کند و این اجــازه را به بیننده بدهد که پیچیدگی های سرنوشــت و 
ارتباطات انسانی را درک کند. سونگ با سابقه اش در تئاتر توانسته فضایی ملموس 
خلق کند که در تمام فیلم طنین انداز است. دیدگاه او در هر قاب فیلم مشهود است و 

این کارگردانی نشان از توانایی او در ثبت لحظات صمیمی و احساسی دارد.

یادداشت

وسیه نداده ایم موشک های بالستیک به ر
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طبق قانون مبلغ عیدی ۱۴۰۳ از دو برابر حداقل 
حقوق اداره کار کمتر نخواهــد بود؛ البته در نظر 
داشته باشــید که این مبلغ برای کارگرانی است 
که به مدت یک سال در یک مجموعه مشغول به 

فعالیت هستند.اگر شخصی کمتر از یک سال در 
یک ســازمان یا کارگاه کار کرده باشد، عیدی او 
به نسبت مدت زمان کارکرد او در یک مجموعه 

محاسبه می شود.

حداقل عیدی سال ۱۴۰۳:
۲,۳۸۸,۷۲۸ × ۶۰ = ۱۴۳,۳۲۳,۶۸۰ 

حداکثر عیدی سال ۱۴۰۳:
۲,۳۸۸,۷۲۸ × ۹۰ = ۲۱۴,۹۸۵,۵۲۰ 

کارگران امسال چقدر عیدی می گیرند؟۶۰ درصد اراضی کشاورزی سنددار شد
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عراقچی:

 محمد اسدی-  شهـردار کمال شهـر

آگهي تجدید مزایده عموميآگهي تجدید مزایده عمومي
 شماره ) شماره )10030057220000051003005722000005((

 نوبت دوم

شهرداري كمال شهر در نظر دارد فروش یک دستگاه کامیون کشنده فوتون مدل 1402 با ظرفیت 44 تن را به استناد ماده 13 آئین نامه مالی شهرداری ها و مجوز صادره از سوی 
شورای اسلامی کمال شهر به شماره نامه 1402/3071 مورخ 1402/09/14 از طریق برگزاری مزایده عمومی به اشخاص واجد الشرایط واگذار نماید. کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت 
و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. متقاضیان شرکت در فراخوان 

در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.
 مواعد زمانی به شرح ذیل می باشد:

 تاریخ انتشار فراخوان : 1403/07/16 
 مهلت دریافت اسناد فراخوان : تا تاریخ  1403/07/23 

 مهلت ارسال پیشنهادات : تا ساعت  13:00 روز پنجشنبه مورخ 1403/08/03 
 زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت  13:30 روز پنجشنبه مورخ 1403/08/03

 قیمت پایه کارشناسی 46/000/000/000 ریال برآورد شده است. 
 ارائه سپرده شرکت در مزایده به مبلغ 2/300/000/000 ریال  به یکی از روشهای ذیل الزامی است :

1- ضمانت نامه بانکی در وجه شهرداری کمال شهر به شناسه ملی 14000297172 ترجیحاً از بانکهای استان البرز و تهران که به مدت 90 روز )از تاریخ ارسال پیشنهادات( اعتبار داشته 
و بدون هیچ عذری قابل تمدید باشد و چنانچه به هر علت امکان تمدید مهیا نشود شهرداري اقدام به تمدید ضمانتنامه مذكور ننماید،شهرداري حق دارد مبلغ آن را از بانك ضامن دریافت 

نموده ووجه آنرا به جاي ضمانتنامه به رسم وثیقه نزد خود نگهداري نماید.
2- واریز فیش نقدی به حساب سپرده شماره 0219326211008 بانک ملی ایران به نام شهرداری کمال شهر 
 برندگان اول و دوم و سوم مزایده هر گاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

 شهرداري كمال شهر در رد یا قبول هر یك از پیشنهادات مختار مي باشد.
 در هر شرایطي مدارك مندرج در اسناد مزایده ملاك فروش خودرو خواهد بود.

 توضیح اینكه به غیر از سپرده شركت در مزایده كلیه اسناد و مدارك مربوطه نزد شهرداري باقي مي ماند و سپرده نفرات دوم و سوم مزایده تا زمان انعقاد قرارداد با نفر برنده مسترد 
نخواهد شد.

 هزینه چاپ دو نوبت آگهي در روزنامه به عهده برنده مزایده مي باشد.                                               
 سایر اطلاعات و جزئیات شرکت در مزایده و ارائه پیشنهاد، در اسناد مزایده درج گردیده است..                

 چاپ نوبت اول : 1403/07/16  چاپ نوبت دوم : 1403/07/23

انتصاب شایسته حضرتعالی به عنوان استاندار و نماینده دولت در استان 
خراسان رضوی را صمیمانه به جنابعالی و مردم شریف استان تبریک عرض 

می نمایم.
خدمات  ارائه  زمینه  شما  وعملكردارزنده  وتجارب  وایمان  علم  یقیناً 
گسترده تر به مردم پرتلاش، فرهیخته و فهیم  استان را فراهم خواهد نمود.
سلامتی، موفقیت و سربلندی روزافزون تان را از خداوند سبحان مسئلت 

می نماییم

جناب آقای دکتر مظفری

سمیه باقرزاده سرپرست روزنامه خریدار در خراسان رضوی



در دیدار رئیس مرکز پژوهش های مجلس

ظریف: از طریق کنسرسیوم اندیشکده ها می توان شاهد همکاری موثر دولت و مجلس بود
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دشمن صهیونیستی در ضعیف ترین وضعیت تاریخی خود قرار دارد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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وشان دوشنبه   مراسم تشییع شهید نیلفر
در نجف، کربلا و مشهد؛ سه شنبه در تهران

 سردار رشــید و اندیشمند سرلشکر پاسدار شــهید عباس نیلفروشان 
مستشار عالی جمهوری اسلامی ایران روز دوشنبه در شهرهای نجف، 
کربلا و مشــهد و در روز سه شنبه در میدان امام حســین)ع( تشییع و 

پیکر این شهید در روز پنج شنبه در اصفهان به خاک سپرده می شود.
 روابط عمومی سپاه پاسداران در اطلاعیه ای خطاب به مردم قدرشناس 
و شــهید پرور ایران اسلامی اعلام کرد: مراسم تشــییع و طواف سردار 
رشید و اندیشمند سرلشکر پاسدار شــهید عباس نیلفروشان مستشار 
عالی جمهوری اســلامی ایران در لبنان روز دوشــنبه ۲۳ مهر ماه پس 
از انتقال پیکر مطهر شــهید، در شــهرهای نجف، کربلا و مشهد برگزار 
می شود.بر اساس این اطلاعیه، مراسم تشــییع روز سه شنبه ۲۴ مهر 
ماه ساعت ۹ صبح در میدان امام حســین علیه السلام تهران برگزار می 
شود، همچنین مراســم وداع در روز چهارشــنبه در اصفهان، تشییع و 
خاکسپاری بعدازظهر پنجشــنبه ۲۶ مهر ماه در اصفهان برگزار خواهد 

شد.
 بنیامین نتانیاهو نخســت وزیر رژیم غاصب صهیونیســتی روز جمعه 
۶ مهر امســال به پشــتوانه حمایت های آمریکا از مقر اصلی ســازمان 
ملل متحد در نیویورک دســتور ترور سیدحســن نصــرالله دبیرکل 
حزب الله لبنان را صادر کرد.در نتیجه این دســتور، هواپیماهای رژیم 
صهیونیستی شامگاه جمعه محلات مسکونی محله »حاره حریک« در 
ضاحیه بیروت را بشدت و به صورت پیاپی بمباران کردند، برخی منابع 
رژیم صهیونیســتی اعلام کردند که حمله به ضاحیه جنوبی بیروت با 
هشــت الی ۱۲ جنگنده در آن واحد انجام و از بمب های سنگرشکن ۲ 

هزار پوندی آمریکایی استفاده شده بود.
در این حملات، مجاهدانی همچون سیدحســن نصرالله دبیرکل حزب 

الله لبنان و سردار نیلفروشان به شهادت رسیدند.

رئیس جمهور قانون موافقت نامه تجارت 
ترجیحی ایران و اندونزی را ابلاغ کرد

 رئیس جمهور در بخشــنامه ای قانون موافقت نامــه تجارت ترجیحی 
میان دولت جمهوری اســلامی ایران و دولت جمهــوری اندونزی را به 

دستگاه های مربوطه ابلاغ کرد.
 مسعود پزشــکیان قانون موافقفت نامه ترجیحی بین دولت جمهوری 
اســلامی ایران و دولت جمهوری اندونــزی را ۲۱ مهر ماه امســال به 

وزارت خانه های صنعت، معدن و تجارت و امور خارجه ابلاغ کرد.

مطابق این قانون که در جلســه علنی سه شــنبه ۳ مهر امسال مجلس 
شورای اسلامی به تصویب و ۱۱ مهر ماه نیز در شورای نگهبان به تأیید 
رســیده، ماده واحده موافقت نامه ترجیحی ایران و اندونزی که در ۳۱ 
خرداد ۱۳۸۴ در تهران به امضا رســیده بود، زین پس به صورت قانون 
به اجرا درمی آید.مطابق ماده یک موافقت نامه مذکور، هدف از امضای 
آن تقویت روابط تجاری طرفین از طریق کاهــش یا حذف تعرفه ها در 
تجارت کالا، حذف موانع تعرفه ای و شــبه تعرفه ای، تسهیل در تجارت 

دو طرفه و ... ذکر شده است.
قانون تجــارت ترجیحی ایران اندونزی ۱۷ مهر ماه امســال از ســوی 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس به مســعود پزشکیان رئیس جمهور 

ارسال شده بود.

عراقچی:
وسیه نداده ایم موشک های بالستیک به ر

وزیر امور خارجه گفت: ما موشک های بالســتیک به روسیه نداده ایم. 
اگر اروپا نیاز به بهانه ای برای کوتاه آمدن در مقابل باج خواهی اسرائیل 
دارد، بهتر است داستان دیگری پیدا کند.سید عباس عراقچی در ایکس 
نوشــت: اگر اروپا نیاز به بهانه ای برای کوتاه آمدن در مقابل باج خواهی 

اسرائیل دارد، بهتر است داستان دیگری پیدا کند.
وی ادامه داد: در ملاقات با ژوزف بورل و انریکه مورا در نیویورک، موارد 
زیر را بیان کردم: همکاری های نظامی ایران و روســیه جدید نیست و 
سابقه ای دارد که به قبل از بحران اوکراین برمی گردد، برخی اروپایی ها 
به رژیم اســرائیل انواع سلاح های پیشــرفته را ارائه داده و مشتاقانه در 
عملیات نظامی علیه ایران شــرکت کردند.وی تصریح کرد: سیاســت 
فشــار حداکثری ایالات متحده همچنــان برقرار اســت و بنگاه های 
اقتصادی در اروپا به طور کامل از دســتورالعمل های وزارت خزانه داری 

آمریکا پیروی می کند.
عراقچی گفت: من بــه وضوح و دوباره بر آنچه گفتــه ام تأکید می کنم، 
ما موشک های بالستیک به روســیه نداده ایم. اگر اروپا نیاز به بهانه ای 
برای کوتاه آمدن در مقابل باج خواهی اسرائیل دارد، بهتر است داستان 

دیگری پیدا کند.

امیرصباحی فرد:
وهای مسلح، صلح و آرامش   اولویت نیر

 در منطقه است
 فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش بــا تاکید بر اینکه اولویت نیروهای 
مسلح کشورمان صلح و آرامش در منطقه اســت، گفت: ایران اسلامی 
همواره مخالف هرگونه تنش، جنگ و خونریزی در منطقه غرب آســیا 

است.
 امیر ســرتیپ علیرضا صباحی فرد روز یکشــنبه در جمع فرماندهان و 
کارکنان ســتاد این نیرو، گفت: اگر می خواهیم کشورمان به اوج عزت 
و اقتدار برسد باید تمامی سازمان ها و اقشار با انسجام، همدلی و تلاش 
جهادی گام های مثبت و ارزنده ای در راستای سرافرازی ایران اسلامی 

بردارند و یقیناً در تمامی عرصه ها باید پیشرفت علمی در اولویت باشد.
وی با بیان اینکه اولویت نیروهای مسلح کشــورمان صلح و آرامش در 
منطقه است، اظهار کرد: ایران اســلامی همواره مخالف هرگونه تنش، 
جنگ و خونریزی در منطقه غرب آســیا اســت.فرمانده نیروی پدافند 
هوایی ارتش با تأکید بر اینکه پیشــرفت نیروهای مسلح به ویژه پدافند 
هوایی در حوزه تجهیزات نظامی هیچگاه توقف ندارد، خاطرنشان کرد: 
برگ برنده کشورمان وجود نخبگان و دانشمندان متعهد، وطن پرست با 
همت مضاعف و تلاش شبانه روزی است که موجب شده در برابر ظالمان 
و یاوه گویان ایستادگی کند.سرتیپ صباحی فرد ضمن ابراز خرسندی 
از سخت کوشــی و تلاش شــبانه روزی کارکنان متخصص و فنی این 
نیرو، تصریح کرد: پدافند هوایی ارتش همگام با ســایر نیروهای مسلح 
کشور در جهت امنیت و آرامش هموطنان ما، تمامی ظرفیت ها را به کار 
می گیرد.وی گفت: بیگانگان از توانمندی و هوشیاری نیروهای مسلح 
کشورمان هراس دارند و همین امر بســیاری از نقشه های آنان را دچار 

اختلال محاسباتی کرده است.

تریبون

 ســخنگوی وزارت امورخارجه گفت: آمریکا به عنوان 
مهمتریــن حامــی سیاســی و تامین کننــده اصلی 
تسلیحات مورد اســتفاده رژیم صهیونیستی در نسل 
کشــی غزه و تجاوز به لبنان، شــریک و همدست این 
رژیم در ارتــکاب شــدیدترین جنایات بیــن المللی 

محسوب می شود.
 اسماعیل بقایی هامانه ســخنگوی وزارت امورخارجه 
وضع تحریم های جدید توسط آمریکا در رابطه با بخش 
انرژی ایران، که بــه بهانه واکنش علیــه اقدام دفاعی 
نیروهای مسلح جمهوری اســلامی ایران علیه اهداف 
نظامی رژیم صهیونیســتی اعمال شده است را اقدامی 

غیرقانونی و ناموجه دانسته و آن را به شدت 
محکوم کرد.

 بقائی با توصیف عملیات موشکی ایران علیه 
رژیم صهیونیســتی به عنوان اقدامی قانونی 
و منطبق با حقــوق بین الملل در راســتای 
اعمال حق ذاتی دفاع مشــروع، اقدام آمریکا 
در اعمال تحریم بر ضد چند شرکت و کشتی 

که به ادعای آمریکا در انتقــال محصولات نفتی ایران 
مشارکت دارند را فاقد هر نوع مبنای قانونی یا منطقی 
معرفی کــرد و آن را نوعی بــاج دهی بــه رژیم یاغی 

اسرائیل دانست.

ســخنگوی وزارت خارجه نقــش مخرب و 
منفی آمریکا در امنیــت و ثبات منطقه غرب 
آسیا را یادآور شــد و خاطرنشان کرد: آمریکا 
به عنوان مهمترین حامی سیاســی و تامین 
کننده اصلی تســلیحات مورد استفاده رژیم 
صهیونیســتی در نسل کشــی غزه و تجاوز 
به لبنان، شــریک و همدســت این رژیم در 
ارتکاب شــدیدترین جنایات بین المللی محسوب می 
شود. وضع تحریم علیه جمهوری اسلامی ایران تحت 
عنوان حمایت از رژیم صهیونیستی، ضمن اینکه موجد 
مسئولیت بین المللی دولت آمریکا است، باعث جری 

ترشدن رژیم اشغالگر و ادامه کشتار بیگناهان و تهدید 
صلح و امنیت منطقه و جهان از سوی این رژیم خواهد 

شد.
 بقائی با تاکیــد بر حق ایران برای پاســخ مقتضی 
به اقدامــات تحریمی آمریکا تصریــح کرد: اعتیاد 
رژیم آمریکا به سیاســت تهدید و فشار حداکثری 
علیه ملت ایــران هیچ تاثیری بــر اراده جمهوری 
اســلامی ایران برای دفــاع از حاکمیــت، تمامیت 
ارضی، منافع ملــی و اتباع خــود در برابر هرگونه 
اقدام تجاوزکارانــه و تعرضات خارجــی نخواهد 

داشت.

نمایندگی ایران در ســازمان ملل در پی دروغ پراکنی و 
سندسازی اســرائیل علیه حماس و تهران اعلام کرد: ما 
رژیم اسرائیل را یک رژیم جنایتکار و دروغگو می دانیم 
و اعتباری برای توهمات آن قائل نیســتیم. نمایندگی 
جمهوری اســلامی ایران در ســازمان ملل شنبه شب 
به وقــت محلی در پاســخ به ســوال واشنگتن پســت 
پیرامون اســناد ادعایی رژیم اشغالگر قدس و همچنین 
درخواســت ۵۰۰ میلیون دلار توســط حماس از ایران 
که البته طبق اســناد ادعایــی تهران پاســخی به این 
درخواســت نداده اســت، گفت: »ما رژیم اســرائیل را 
یک رژیم جنایتکار ضدبشــری و دروغگــو می دانیم و 

اعتباری بــرای توهمات آن قائل نیســتیم. 
آنها سابقه طولانی دروغ پراکنی، سندسازی 
جعلی و عملیات روانی فریب دارند.«پیش از 
این، نمایندگی جمهوری اســلامی ایران نزد 
سازمان ملل روز شنبه به وقت محلی در پاسخ 
به ســوالات نیویورک تایمز و وال اســتریت 
ژورنال درباره دسترســی رژیم اســرائیل به 

اســنادی در خصوص اطلاع ایــران از عملیات ۷ اکتبر، 
گفت: »در شــرایطی که مســئولین حماس مستقر در 
دوحه اعلام کرده اند که آن ها هم اطلاعی از این عملیات 
نداشته اند و طراحی، تصمیم و مدیریت عملیات مزبور، 

صرفاً بر عهده شــاخه نظامی حماس مستقر 
در غزه بوده اســت، هر نوع ادعایــی که این 
عملیات را به ایران و یا حزب الله چه به صورت 
جزئی یا کلی مرتبط نمایند، فاقد اعتبار بوده 
و سندســازی تلقــی می گردد.«گروه های 
مقاومت فلســطین ۱۵ مهرماه ۱۴۰۲ برابر با 
هفتم اکتبر ۲۰۲۳، عملیات غافلگیرکننده ای 
با نام »طوفان الاقصی« را از غزه )جنوب فلسطین( علیه 
مواضع رژیم اســرائیل آغاز کردند که پــس از ۴۵ روز 
نبرد و درگیری، ســوم آذرماه ۱۴۰۲ برابر با ۲۴ نوامبر 
۲۰۲۳، میان اســرائیل و حماس آتش بس موقت چهار 

روزه یــا همان وقفه برای تبادل اســرا میــان حماس و 
اسرائیل برقرار شــد. این وقفه یا آتش بس موقت هفت 
روز طول کشید و ســرانجام ۱۰ آذر برابر با اول دسامبر 
۲۰۲۳ به پایان رسید و رژیم اسرائیل حملات علیه غزه 
را از سر گرفت.عملیات طوفان الاقصی که پس از سال ها 
جنایات رژیم اســرائیل علیه مردم مظلوم فلســطین 
صورت گرفــت. رژیم اســرائیل برای تلافــی ناکامی و 
شکســت خود در این عملیات، نه تنها بمبــاران غزه را 
همچنان در دستور کار خود قرار داده و از قبول هرگونه 
آتش بس ســر باز می زند، بلکه در پی گسترش و تشدید 

تنش در منطقه غرب آسیا )خاورمیانه( است.

سخنگو

ملل

خریــدار   معــاون راهبردی ریاســت 
جمهوری، راهــکاری برای تعامل بیشــتر 
دولــت و مجلــس ارائه کــرد و گفــت: با 
کنسرســیوم اندیشــکده ها می توان شاهد 
همکاری موثر مرکز بررسی های استراتژیک 
و مرکز پژوهش های مجلس بود.به گزارش 
مرکــز رســانه معاونت راهبردی ریاســت 
جمهوری، محمد جــواد ظریف در دیداری 
که با حضــور معاونین معاونــت راهبردی 
ریاســت جمهوری و مرکــز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی برگزار شد، با اشاره 
به اهداف مشترک معاونت راهبردی ریاست 
جمهــوری و مرکز پژوهش هــای مجلس، 
موضوع کنسرسیوم اندیشکده ها را از مسائل 
قابل همــکاری نزدیک دو طــرف توصیف 
کرد و گفــت: در این کنسرســیوم می توان 
شــاهد همکاری موثر مرکز بررســی های 
اســتراتژیک و مرکز پژوهش های مجلس 
بود تا در نتیجه نظرات مشترکی به مجلس 

و دولت ارائه شود.
وی افزود: در سیاســت نامه هایی که در نظر 
داریم، الزاما یک راهکار بررســی نمی شود 
و راهکارهای متفاوت را بررســی می کنیم 
و نقــاط ضعــف و قــدرت را می گوییم تا 

سیاســتگذار خودش انتخاب کند. در واقع 
این تنوع راهکار می تواند توافق بیشــتری 
در ارائه بسته پیشــنهادی دولت و مجلس 
ایجاد کند که در راســتای سیاست »وفاق 
ملی« دولت چهاردهم هم هست و از مسیر 
سیاســت های مســاله محور بهتر محقق 

می شود.

تاکید رئیس جمهور بر برنامه ریزی 
خاص برای استان ها

معاون راهبــردی رئیس جمهور همچنین 
به موضوع اندیشکده های استانی نیز اشاره 
کرد و گفت: رئیس جمهور از ما خواسته اند 
تا برای اســتان ها برنامه ریزی خاص داشته 
باشــیم تا آنها بتوانند به صورت مستقل کار 
را به پیش ببرند زیرا ما نیاز داریم استان ها را 
فعال نگهداریم و نیروهای استانی احساس 

فراموش شدن نداشته باشند.
وی تصریح کرد: نباید الزاما اندیشکده ها در 
تهران فعال باشــند و در این زمینه هم میان 
معاونت راهبــردی و مرکــز پژوهش های 
مجلس اشــتراک نظر وجــود دارد، ضمن 
اینکه این نوع هماهنگی کمک می کند تا از 

تجربیات همدیگر استفاده کنیم.

نگاهداری: امروز در حوزه حکمرانی 
نیازمند حکمرانی دانش بنیان هستیم

بابک نگاهداری رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس شــورای اســلامی نیــز در این 
دیدار، تعامــل و هم افزایــی میان مراکز 
پژوهشــکده ای را جــزو سیاســت های 
مرکز پژوهش های مجلــس عنوان کرد 
و افزود: کنسرســیوم پژوهش که شامل 
مراکز پژوهشی قوای سه گانه و نهادهای 
حاکمیتی می شــود، یکــی از مصادیق 
این هم افزایی به شــمار مــی رود که هم 
می تواند در موضوعات مشــترک کشور 
بیانیه های سیاستی مشترک صادر کند و 
به اشتراک نظر میان سران قوا کمک کند 
و هم اعتمادسازی میان مردم را افزایش 

دهد.
وی در ادامه رویداد ملی اندیشکده ها را مورد 
توجه قرار داد و با بیــان اینکه ضمن حفظ 
استقلال اندیشــکده ها باید از ظرفیت شان 
در جهت شناســایی و حل مسائل عمومی 
استفاده کرد، گفت: ســعی کردیم در کنار 
اندیشــکده ها و به عنوان یک چتر حمایتی 
عمل کنیم و در این راستا جلسات منظمی 
با اندیکشــده ها برگزار و دغدغه های آنها را 

بررسی کردیم.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس همچنین 
به طرح اندیشــکده های حکمرانی استانی 
اشــاره کرد و افزود: برای این کار یک شبکه 
اجتماعی گسترده با مشارکت دانشگاه ها در 
سراسر کشــور ایجاد کردیم که تاکنون ۲۲ 

استان را پوشش داده است.
نگاهداری در پایــان با بیان اینکه ســی ام 
مهرماه همایش »برنامه هفتم پیشــرفت؛ 

میثاق ملی« با همکاری مرکز پژوهش های 
مجلس و ســازمان برنامــه و بودجه برگزار 
می شود، گفت: برداشــت های متفاوت در 
پیش برد برنامه هفتم میان دولت و مجلس 
می تواند برای برنامه هفتــم چالش برانگیز 
باشــد و این نشســت با هدف رفع ابهامات 
میان دولت و مجلس و ایجاد توافق بیشــتر 
و در صورت نیاز اصــلاح برنامه هفتم برگزار 

می شود.

آمریکا تامین کننده اصلی تسلیحات رژیم صهیونیستی در نسل کشی غزه و لبنان است

وانی فریب رژیم اسرائیل وغ پراکنی و عملیات ر پاسخ ایران به در

خریدار  رئیس مجلس شــورای اسلامی 
در نشســت فوق العاده PUIC در ژنو گفت: 
هر نوع همــکاری، کمک، گفتگــو، پروژه 
سیاســی و اقتصادی با رژیم صهیونیستی 
باید متوقف شود.محمدباقر قالیباف رئیس 
مجلس در نشســت فوق العــاده PUIC در 
حاشــیه یکصد و چهل و نهمیــن اتحادیه 
بین المجالس جهانی در ژنو، اظهار کرد: قبل 
از ژنو به بیروت رفتم تــا صدای مظلومیت و 
ایســتادگی مردم لبنان را به ژنو برســانم. 
جمهوری اســلامی آماده کمــک به ایجاد 
مفاهمه امنیتی مشــترک درباره این خطر 
تاریخی رژیم صهیونیســتی است. هر نوع 
همکاری، کمک و گفتگو و پروژه سیاسی و 
اقتصادی با رژیم صهیونیستی باید متوقف 
شود.متن کامل ســخنرانی رئیس مجلس 

شورای اسلامی به شرح زیر است:
برادران و خواهران عزیز

سلام علیکم
خداوند را بابت فرصتی کــه برای گفت وگو 
با شــما برادران و خواهران عزیز فراهم شده 
ســپاس می گویم و از شــما بابت مشارکت 
در شــکل گیری این اجلاس مهم تشــکر 

می کنم.
دوستان عزیز

فکر نمی کنم لازم باشــد توضیح بدهم که 
در چه وضعیت حساس و مهمی قرار داریم. 
دنیای اسلام شرایط بی ســابقه ای را تجربه 
می کند. من ســال ها به عنوان یک ســرباز 
برای وطنم خدمت کــرده ام و در کنار آن با 
مســائل ژئوپلتیکی به عنــوان یک موضوع 
علمی ســروکار داشــته ام تجربه همه این 
سال ها به من آموخته در شرایطی بحرانی، 
هیچ چیز مهم تر از آن نیست که یک تصویر 
و روایت مشــترک از وضعیت وجود داشته 
باشــد. پرسشــی که من در این زمان کوتاه 
می خواهــم با شــما در میان بگــذارم این 

است: آیا جهان اسلام می داند با چه چیزی 
روبروست؟

همکاران محترم
من وقتــی به این می اندیشــیدم که در این 
اجلاس مهم با برادران و خواهران مسلمان 
خود چه مطلبــی را باید در میــان بگذارم، 
تصویر آن دختر بچه نازنین فلســطینی را 
جلو چشم داشتم که با چشم های گریان به 
دوربین فیلمبردار نگاه می کرد و می گفت: 
»چرا اینهــا می خواهند ما را بکشــند؟ من 
که اســلحه ندارم! چرا اینها مــا را بمباران 
می کننــد؟« ایــن ســوال، بنیادی ترین 
ســوالی اســت که همه ما باید بــه آن فکر 
کنیم و البته تمام جواب هــا را نیز در درون 
خود نهفته دارد. رژیم جعلی اسرائیل، همه 
ظاهرسازی ها را کنار زده و بی محابا در حال 
جنایت علیه مسلمانان اســت. این اتفاقی 

نیســت که فقط در غزه یا لبنان بیفتد. رژیم 
غاصب اسرائیل برنامه ای بزرگ برای تکرار 
این جنایات در سراسر قلمرو اسلامی دارد و 
با حمایت کامل آمریکا و برخی کشــورهای 
غربی به دنبال رســیدن به نقطه ای اســت 
که هر زمان لازم دانســت، در هر نقطه ای از 
جهان اســلام، هر جنایتی را علیه هر رهبر 
اسلامی انجام بدهد و از هر مجازاتی مصون 
بماند. این مسئله مشترک ماست. آیا جهان 
اسلام بناست بایستد و فراگیر شدن شرارت 
به همه قلمرو خود را نظاره کند؟ من چنین 
گمانی به آزادگان و مجاهدان دنیای اسلام 

ندارم. آن روز هرگز نخواهد رسید.
خانم ها و آقایان

من قبل از اینکه به ژنو بیایم، به لبنان ســفر 
کردم. با مســئولین و مــردم آنجا صحبت 
کــردم. آنها از من خواســتند کــه صدای 

مظلومیــت و ایســتادگی آن ها را به شــما 
برسانم. آنها از ما اقدام عملی می خواهند.

ما روزهای مهمــی در پیش داریــم و باید 
تصمیم بگیریم. اگر بتوانیم تصمیم جمعی 
بگیریم پیروزی نزدیــک و نصرت خداوند 
حتمی اســت، و اگر در این کار موفق نشویم 
همه هزینــه خواهیم پرداخت. اســرائیل 
می خواهد همه زیرســاخت های منطقه را 
کنترل کند و اگر موفق نشــد، آنها را منهدم 
نماید. در چنین شرایطی وحدت و کنار هم 
ایستادن یک الزام امنیتی برای همه ماست. 
ما در جمهوری اســلامی ایران آماده کمک 
به یک تلاش فوری و قوی بــرای ایجاد یک 
مفاهمه امنیتی مشــترک درباره این خطر 
تاریخی هســتیم و به ســهم خــود از هیچ 
تلاشی برای رفع شدن این خطر از سر امت 

نبی مکرم اسلام فروگذار نخواهیم کرد.

همکاران عزیز
برادران و خواهران

مقاومت ضد اســرائیلی در منطقه به یاری 
امت اسلامی چشــم دوخته است. دشمن 
صهیونیستی در ضعیف ترین وضعیت تاریخ 
منحوس خــود قرار دارد و مــا در موقعیتی 
منحصــر به فرد بــرای پایــان دادن به این 
شرارت تاریخی در منطقه خود قرار داریم. 
اســرائیل اکنون تلاش می کنــد ضعف ها و 
محدودیت های بی سابقه خود را پشت سر 
ژست های تهاجمی بپوشــاند تا مانع اتحاد 
امت شــود. صهیونیســت ها به القا ترس و 
اختلاف در جهان اسلام امید بسته اند. کافی 
است شجاع باشیم و پشت یکدیگر بایستیم. 
آنگاه توهمی به نام صهیونیســم جنایتکار 

برای همیشه پایان خواهد یافت.
دوستان عزیز

مــا در جمهوری اســلامی ایــران با خون 
بهتریــن و عزیزترین مردانمــان وارد این 
میــدان شــده ایم. جهان اســلام می تواند 
با برداشتن چند گام اساســی، قبل از آنکه 
دیر شود دشــمن را متوقف کند. ما نیازمند 
قطع هر نوع همــکاری، کمک و گفت وگو با 
رژیم، و متوقف کردن هر نوع پروژه سیاسی 
و اقتصادی هســتیم که اســرائیل را یاری 
کند. امت اســلامی باید فشــار یکپارچه و 
مؤثر برای توقف این رژیــم کودک کش به 
آمریکا وارد کند. شــریان های حیاتی رژیم 
اســرائیل اکنون در کنترل امت اســلامی 
است من اطمینان دارم خداوند به خون های 
مجاهدین و مردان و زنان مظلــوم لبنان و 
فلســطین، برکت خواهد داد و جهان اسلام 
طعم روزهای شــیرین بدون اســرائیل را 
خواهد چشــید. امیدوارم آن روز را ببینیم، 
و اگــر ندیدیم صاحب مزاری باشــیم که بر 
سنگ آن نوشته باشند »سربازی که در راه 

مبارزه با اسرائیل شهید شد.«



 روش های توسعه معدن بدون آسیب به محیط زیست

نظارت ضعیف وزارت صمت بر معادن

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 در بودجه ۱۴۰۴
فشار مالیاتی کم شد

یکی از وعده های دولــت مبنی بر کاهش فشــار مالیاتی بر مشــاغل 
خرد و دهک های پایین جامعه محقق شــد و معافیــت مالیاتی اصناف 
و مشــاغل در لایحه بودجه ســال آینده از ۱۰۰ به ۲۰۰ میلیون تومان 
افزایش یافت.دولت چهاردهم در جریان انتخابات و پس از رای آوردن 
مسعود پزشکیان پالس هایی برای کاهش مالیات به جامعه مخابره کرد. 
تاکید رییس جمهور در زمان تبلیغات انتخابات ریاســت جمهوری بر 
موضوعاتی همچــون کاهش فقر، بیــکاری و بی عدالتــی این مفهوم 
را می رســاند که یکی از راهکارهای اجرای این اهداف، کاهش فشــار 
مالیاتی از اقشار پایین اســت.علی طیب نیا ـ مشاور عالی رییس جمهور 
- نیز اعلام کرده بود در حوزه مشــاغل باید معافیت مالیاتی را به ســه 
برابر افزایش دهیم. معافیت حقــوق بگیران نیز باید بــه دو برابر ارتقا 
یابد و ســالانه متناســب با تورم تعدیل یابد؛ موضوعی که وزیر اقتصاد 
نیز با آن موافقت کرده اســت.در روزهای اخیر عبدالناصر همتی  ـ وزیر 
اقتصاد - بیان کرد فشار مالیاتی باید  از دهک های پایین جامعه برداشته 
شود. همتی در همایش مدیران مالیاتی کشور گفت که با توجه به تورم 
و شرایط اقتصادی نباید از مشــاغل خرد مالیات گرفت و مالیات در این 
بخش را باید عملًا به حداقل رســاند.او اعلام کرد کــه معافیت مالیاتی 
درآمد سالانه اصناف و مشــاغل در لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ به میزان 

۱۰۰ درصد افزایش یافته است.
وزیر اقتصاد با انتشار پیامی در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: با تصویب 
امروز دولت و بر اســاس وعده رئیس جمهور، میــزان معافیت مالیاتی 
درآمد سالانه مشمول مالیات اصناف و مشاغل در لایحه بودجه ۱۴۰۴، 
با ۱۰۰ درصد افزایش نســبت به ســال جاری به ۲۰۰ میلیون تومان 

رسید.

مدیرکل دفتر بازرسی وزارت جهاد:
هنوز قیمت ۴ قلم فرآورده لبنی تنظیم بازار 

اعلام نشده است
یک مســئول وزارت جهاد کشــاورزی گفت: با افزایــش ۲۰ درصدی 
قیمت شــیر خام در انتظار اعلام نرخ ۴ قلــم فرآورده های لبنی تنظیم 
بازار از سوی سازمان حمایت مصرف کنندگان هستیم که مرجع رسمی 
اعلام قیمت است.مســعود امرالهی، مدیرکل دفتر بازرســی و نظارت 
بر کالای اساســی وزارت جهاد کشــاورزی عنوان کرد: طی هفته های 
گذشته قیمت شیر خام نسبت به سال گذشته ۲۰ درصد افزایش یافت.

وی افزود: در حال حاضر منتظر اعلام قیمــت ۴ قلم فرآورده های لبنی 
تنظیم بازار از سوی سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
هستیم؛ زیرا مرجع رسمی تعیین و اعلام قیمت، سازمان حمایت است.

امرالهی گفت: این ۴ قلم تنظیم بازار که شــامل پنیر UF ۴۰۰ گرمی، 
ماســت دبه ۲.۵ کیلو گرمی، شــیر یک لیتری کم چرب و شیر نایلونی 

۹۰۰ گرمی می شود هنوز به ما اعلام نشده است.

وش ها ملزم به نصب دوربین مشرف  طلافر
 به چهره مشتریان شدند

طلافروشی ها ملزم به جانمایی یک دستگاه دوربین مداربسته مشرف 
به چهره مراجعین و مشتریان شدند.

 

طبق نامه ارســالی از پلیس تولید و تبادل اطلاعات تهران بزرگ، کلیه 
واحدهای صنفی فروشــندگی طــلا و جواهر و مســکوکات به منظور 
کاهش فرآیند پولشــویی مجرمیــن، ملزم به جانمایی یک دســتگاه 
دوربین مداربسته مشــرف به چهره مراجعین و مشتریان می باشند و 
حتماً در زمان خریــد ضمن انجــام مراحل احراز هویــت، در صورت 
اســتفاده از کلاه، ماســک، عینک آفتابی و … مراجعه کننده ملزم به 

برداشتن آنها است.

در نیمه نخست امسال محقق شد
وسیه افزایش ۱۲ درصدی صادرات غیرنفتی به ر

 گمرک جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد: یک میلیون و ۳۰۰ هزار تن 
کالا به ارزش ۴۹۴ میلیون دلار از ابتدای امســال تا پایان شهریورماه به 
روسیه صادر شد که در هم سنجی با پارســال رشد ۱۲ درصدی نشان 
می دهد.در نیمه نخست سال جاری یک میلیون و ۳۰۰ هزار تن کالا به 
ارزش ۴۹۴ میلیون دلار به روسیه صادر شــده است. این میزان کالای 
صادراتی در ۶ ماهه ســال جاری به لحاظ وزن ۲۰ درصد و از نظر ارزش 

۱۲ درصد افزایش نشان می دهد.
عمده ترین کالاهای صادراتی به روســیه در نیمه نخســت سال جاری 
شامل فلفل گلخانه ای، پلی اســتیرن و پسته با پوست بوده که به ترتیب 
۵.۹ درصــد، ۵.۸ درصد و ۴.۹ درصد از کل ارزش صادرات کشــور را به 

خود اختصاص داده  است.
برپایــه این گزارش، بیشــترین میزان کالای صادر شــده به روســیه 
از طریق گمرک آســتارا انجــام گرفته، به طوری کــه ۳۲ از کل ارزش 

صادرات از طریق این گمرک انجام شده است.
این گزارش درباره صادرات ایران به روســیه در سال ۱۴۰۲ می افزاید: 
در سالی که گذشــت ۲.۲ میلیون تن کالا به ارزش ۹۶۵ میلیون دلار به 
روسیه صادر شــده بود که به لحاظ وزن ۵۴ درصد و از حیث ارزش ۲۸ 
درصد رشد نسبت به سال ۱۴۰۱ داشته اســت.همچنین در این مدت 
۱.۱ میلیون تن کالا به ارزش ۷۹۷ میلیون دلار از روســیه وارد کشــور 
شــده که به لحاظ وزن ۳۸ درصد و به لحــاظ ارزش ۱۴ درصد کاهش 
داشته اســت.عمده ترین کالای وارداتی از روسیه شامل طلا به اشکال 

خام بود که ۲۲ درصد از ارزش کل واردات از این کشور را دارا بود.
بر اســاس این گزارش واردات از روسیه در ســال ۱۴۰۲ به میزان ۳.۴ 
میلیون تن و به ارزش ۱.۷ میلیارد دلار بوده کــه به لحاظ وزن و ارزش 
به ترتیب ۲۸ درصد و هشــت درصد افزایش نشان می دهد.این گزارش 
می افزاید: در نیمه ابتدایی امســال ترانزیت خارجی از مبدا روســیه با 
رشد ۱۷ درصدی به ۵۲۶ هزار تن رسیده اســت و ترانزیت خارجی به 

مقصد روسیه ۵۶ هزار تن بوده که ۱۸ درصد کاهش نشان می دهد.

بازار

 باران شــاکری  یک کارشــناس محیط 
زیست بیان کرد: بررســی تاریخی عملکرد 
نهادهــای دولتــی و مدیریتــی در حوزه 
معدن به روشنی نشــان می دهد که ضعف 
نظارت کافی بــر فعالیت های معدنی منجر 
به تخلفات زیســت محیطــی، اجتماعی و 
بهره برداری هــای غیر مجــاز متعددی در 
کشور شده اســت، به ویژه وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت کنونــی در برنامه ریزی 
و اجــرای سیاســت های مناســب در این 

خصوص ضعیف عمل کرده است.
 به گفته کارشناســان، فعالیت های معدنی 
در ایران، با وجود اهمیت اقتصادی، به دلیل 
عدم رعایت استانداردهای زیست محیطی 
و بهره برداری بی رویــه، به یکی از مهم ترین 
عوامل تخریب محیط زیســت تبدیل شده 
اند. در این گزارش، به بررسی ابعاد مختلف 
این مســئله از جمله اثــرات مخرب معادن 
بر منابــع طبیعــی، چالش هــای قانونی 
و راهکارهــای بهبــود وضعیــت خواهیم 

پرداخت.
در گفت وگویــی که بــا عبــاس جعفری، 
کارشناس و فعال محیط  زیست داشتیم، به 
بررسی ابعاد مختلف این مسئله پرداختیم. 
در این گزارش، ضمن بررســی چالش های 
موجود در حوزه معدن، به راهکارهایی برای 
کاهش اثرات مخرب فعالیت های معدنی بر 
محیط زیست و توســعه پایدار این صنعت 

خواهیم پرداخت.
عبــاس جعفــری، کارشــناس و فعــال 
محیط  زیســت در ایــن خصــوص، بیان 
کرد: سال هاســت پیگیری اثرات تخریبی 
معادن بــر منابــع طبیعــی از عمده ترین 
کنشگری های فعالان محیط زیستی کشور 
اســت، به طوری که تاکنــون چالش های 
زیادی با صاحبان معادن  خصوصی و دولتی 
داشته اند؛ اغلب فعالین معدنی چه در بخش 
خصوصی و چه بخش دولتی، محیط زیست 
و ســازمان جنگل ها و مراتــع را یک مانع 
جدی در برابر توســعه فعالیت های معدنی 

کشور می دانند.

 اثرات مخرب فعالیت های معدنی
 بر محیط  زیست

وی در خصوص اثــرات تخریبــی معادن 
بــر منابع طبیعی کشــور، گفــت: تخریب 
و  کشــور  ارزشــمند  زیســتگاه های 
اکوسیستم های پشــتیبان، آلودگی آب به 
خصوص گزارش های متعدد ارسال شده از 
آلودگی آب قنات های کشور، آلودگی هوا، 
فرسایش خاک و کاهش حاصلخیزی خاک 
از مهمترین اثراتی اســت که فعالیت های 
استخراج معادن بر محیط زیست و مناطق 
طبیعی اکوسیســتم های همجــوار خود 

می گذارد.
جعفــری اضافه کــرد: به مرور زمــان این 
هزینه هــا روی اقتصــاد جوامع انســانی 
نیز تاثیرات بســیار منفی وارد کــرده و به 
ســلامت عمومی نیز آســیب می رساند اما 
متاسفانه از این منظر آن طور که باید و شاید 

کارشناسان اقتصادی به آن نپرداخته اند.

وی افزود: البته چنانچــه معادن به صورت 
پایدار مدیریت شــوند، می توانند به توسعه 
پایدار و کاهش آثار منفی بر محیط زیســت 
کمک کنــد اما این شــامل بهینه ســازی 
فرآیندهای استخراج و بازیافت مواد معدنی 
می شــود که ضعف فناوری های پیشرفته 
و تجهیزات بــه روز، کارایــی فرآیندهای 

استخراج و فرآوری را کاهش داده است!

قوانین نظارتی سازمان محیط زیست 
بر فعالیت های معدنی

جعفری در ادامه گفت: فعالیت های معدنی 
در ایــران تحــت مجموعــه ای از قوانین و 
مقررات قرار دارند کــه البته به جهت تعدد 
معادن و ضعف نظارت بــه دلایل مختلف از 
جمله کمبــود نیروی انســانی و تجهیزات 

لازم در اجرا ضعیف عمل کرده اند.
وی در خصــوص قوانین مربــوط به حوزه 
محیط  زیســتی در بخش معــدن، توضیح 
داد: قانــون حفاظــت و بهســازی محیط 
زیســت مصوب ۱۳۵۳ به سازمان حفاظت 
محیط زیســت این اختیــار را می دهد که 
نظارت بر فعالیت هــای معدنی را به منظور 
حفظ و بهبــود محیط زیســت انجام دهد؛ 
همچنین قانون معــادن مصوب ۱۳۷۷ که 
چارچــوب حقوقی فعالیت هــای معدنی و 
حقوق بهره برداران را مشــخص می کند، به 

رعایت مقررات زیست محیطی اشاره دارد.
وی ادامــه داد: آیین نامــه اجرایــی قانون 
معــادن که جزئیــات مربوط بــه مدیریت 
بهره برداری، ارزیابی های زیســت محیطی 
و الزام به رعایت دســتورالعمل های محیط 
زیســتی را برای صاحبــان معــادن ارائه 
می دهــد و قانون ارزیابی زیســت محیطی 
مصوب ۱۳۷۶ که همــه پروژه های بزرگ، 
از جمله پروژه های معدنی، ملزم به ارزیابی 
اثرات زیست محیطی پیش از اجرا هستند، 
همگی قوانین نظارتی مطلوبــی برای این 
حوزه هســتند که طی یک دهه اخیر بیش 
از گذشته نهادهای مسئول بر اجرای آن ها 
مصمم شده اند. همین موضوع سبب گلایه 

اکثریت معدنکاران کشور شده است چرا که 
طبق ضوابط، برداشت آن ها از معادن هزینه 
تولید آن ها را بالا برده و دامنه ســودآوری 

آن ها را کاهش می دهد.
جعفــری گفــت: ســازمان حفاظــت از 
محیط زیســت وظیفــه دارد ارزیابی های 
زیســت محیطی فعالیت هــای معدنی را 
پیش از صدور مجوز بررسی و تصویب کند؛ 
این ارزیابی ها شامل بررســی اثرات بالقوه 
فعالیت هــای معدنی بر خــاک، آب، هوا و 

حیات وحش است.
این کارشــناس معدنــی اضافه کــرد: این 
ســازمان وظیفه نظارت بر رعایت مقررات 
و تعهــدات زیســت محیطی را در طــول 
بهره بــرداری از معــادن دارد و در صورت 
تخلف، می تواند جریمه های مختلفی اعمال 
و یا حتی مجوز فعالیت هــای معدنی را لغو 
کند؛ همچنین ســازمان به صورت دوره ای 
اجازه دارد پایش هــای محیطی انجام دهد 
تا اطمینــان حاصل کند کــه فعالیت های 
معدنی موجب آلودگی های زیست محیطی 

نمی شوند.
جعفری در خصوص اقدامــات لازم جهت 
کاهش اثرات زیســت محیطی، تاکید کرد: 
بایــد تقویت ارزیابی های زیســت محیطی 
و نظارت مســتمر با دقت و جدیت بیشتری 
دنبال شــود. ترویــج فناوری هــای پاک و 
سازگار با محیط زیست می توانند به کاهش 
مصرف انرژی، کاهش آلودگی ها و مدیریت 

بهتر پسماندهای معدنی کمک کند.

ضعف در نظارت و اجرای قوانین 
زیست محیطی

این کارشــناس و فعال محیط زیست ادامه 
داد: برخی قوانیــن مانند قانــون معادن و 
مقررات زیســت محیطی به عنوان مبنایی 
برای مدیریت منابع معدنی توسط دولت ها 
می تواند آسیب های برداشت از معادن را تا 
حدود قابل توجهی کاهش دهد، اما بسیاری 
از دســتورالعمل ها به طور کامل عملیاتی 
نشــده یا اصلًا اجرا نمی شــود و نظارت بر 

رعایت آنها بسیار ضعیف است. 
وی اظهار داشــت: برخی دســتورالعمل ها 
به میزان کافی به مســائل ایمنی و بهداشت 
کارگران توجه نداشــته و یا الزامات اجرایی 
در این خصوص ضعیف اســت لذا بازنگری، 
تقویــت نظــارت و افزایش شــفافیت در 
فرآیندها جهــت بهبود کیفیــت و اجرای 
دســتورالعمل های برداشــت از معادن در 

کشور ضروری است.
جعفــری بیان کــرد: اگر از لحــاظ اقتصاد 
محیط زیست به فرآیند اســتخراج معادن 
کشــور پرداخته شــود عمده فعالیت های 
معادن کشــور زیانده خواهند بود؛ نگاه تک 
بعــدی به معــادن وصرفا تمرکــز بر جنبه 
اقتصــادی می تواند آســیب های جدی به 
محیط زیســت و اقتصاد کشــور در آینده 
وارد کنــد، بنابراین اتکا به اســتخراج مواد 
معدنی به عنوان منبع اصلی درآمد مطمئناً 
اقتصادی آســیب پذیر را بــه دنبال خواهد 

داشت.
وی افزود: بررسی تاریخی عملکرد نهادهای 
دولتی و مدیریتی در حوزه معدن به روشنی 
نشــان می دهد که ضعف نظــارت کافی بر 
فعالیت های معدنی منجر به تخلفات زیست 
محیطی، اجتماعی و بهره برداری های غیر 
مجاز متعددی در کشور شده است، به ویژه 
وزارت صنعت، معدن و تجــارت کنونی در 
برنامه ریزی و اجرای سیاست های مناسب 

در این خصوص ضعیف عمل کرده است.
جعفری در پاسخ به ســوال خبرنگار اقتصاد 
آنلایــن در خصــوص اینکه کــدام بخش 
از محیط زیســت بیشــترین آســیب را از 
فعالیت های معدنی می بیند، گفت: محیط 
زیست محل طلاقی جوامع انسانی، اقتصاد 
و منابع طبیعی اســت. فعالیت های معدنی 
می تواند به جابجایی جمعیت، از بین رفتن 
فرهنگ های محلی و افزایش نابرابری های 

اجتماعی منجر شود.
وی تاکید کرد: بســیاری از ایســتگاه های 
ارزشمند حیات کشــور بر اثر فعالیت های 
معدنی دچار آسیب جدی شــده اند، کمتر 

نقاطی از کشــور را می توان پیــدا کرد که 
فعالیت هــای معدنی در آن مناطق ســبب 
رشــد و اعتلای اقتصادی و اجتماعی شده 
باشــد. بنابراین باید به طور جــدی به این 
آسیب ها پرداخته شود تا از بروز آسیب های 
متعاقب بــا فعالیت های اســتخراج معادن 

جلوگیری و تا حد امکان مدیریت شود.

معدن کاری و محیط زیست
 در مقابل یکدیگر

جعفــری بیــان کــرد: پیشــینه تاریخی 
فعالیت هــای معدنــی در کشــور ذهنیت 
منفی را برای دغدغه مندان این حوزه ایجاد 
کرده اســت؛ کمبود در فناوری های به روز 
اســتخراج، کارایی این حرفه را به شــدت 
کاهش داده است. از طرفی نبود نیروی کار 
با مهارت های لازم در حوزه معدن و فرآوری 
به پایین بودن کیفیــت تولیدات و خدمات 

منجر شده است.
وی اضافه کرد: اســتفاده نادرســت از مواد 
شیمیایی حین استخراج، مدیریت نادرست 
پسماندهای فعالیت های معدنی، کانی ها و 
مواد استخراج شــده از معادن زمینه اصلی 
درگیری های بین معــدن داران، نهادهای 
نظارتــی و کنشــگران محیــط زیســتی 

می باشد.
وی توضیح داد: همانطور که اشــاره شــد، 
بسیاری از دســتورالعمل ها اجرا نمی شوند 
و نظــارت بر رعایــت آن ها ضعیف اســت؛ 
نظارت ضعیف بــر فعالیت هــای معدنی و 
عدم اجرای قوانین و مقررات HSE ســبب 
افزایش ریســک ها و حــوادث متعددی در 
فعالیت های معدن کاوی کشور شده است؛ 
حتی به شرایط کاری نامناسب و عدم توجه 
به سلامت جسمی - روانی کارگران و اثرات 
منفی وارد شده بر کیفیت زندگی آن ها نیز 

توجهات لازم صورت نگرفته است.
این فعال محیط زیست افزود: کسب درآمد 
اصلی ترین هدف عمده اکتشــاف کنندگان 
معادن کشــور بوده و حفظ محیط زیست، 
منابع طبیعی و زیســتگاه های ارزشمند آن 
مناطق و همچنین تاثیــرات مخربی  که بر 
زیستگاه های انسانی دارد، در اولویت کاری 

و ذهنی آنها قرار نداشته است.
وی با تاکید بر اهمیت قوانین نظارتی اظهار 
داشــت: اگر این قوانین وجود نداشــتند، 
قطعاً وضعیت اســتخراج معادن در بخش 
خصوصی، می توانست بسیار وخیم تر باشد. 
متأســفانه در میان صاحبان ایــن معادن، 
تعهد چندانی نسبت به نسل آینده مشاهده 

نمی شود.
وی اضافه کرد: یکــی از مهمترین ضعف ها، 
رهــا شــدن معــادن پــس از اســتخراج 
اقتصادی آن ها اســت که لازم است دولت 
الزام های ســخت گیرانه تری برای بازسازی 
محیط زیســت بعد از اتمــام فعالیت های 
معدنی وضع کند لذا شــرکت ها باید ملزم 
شــوند طرح های بازیابی محیط  زیســت را 
جهت اخذ مجوز حتی قبل از صدور مجوز با 
تضامین مالی برای اجرای این طرح ها ارائه 

دهند.

رئیس سازمان توسعه تجارت:

پیگیر پیوستن ایران به سازمان تجارت جهانی هستیم

خریدار  رئیس ســازمان توســعه تجارت گفت: پیگیر 
پیوستن ایران به ســازمان WTO برای توسعه تجارت 
با کشــورهای جهان هســتیم که در صورت تصویب در 

مراجع بالاتر اجرایی می شود.
محمد علــی دهقان دهنوی رئیس ســازمان توســعه 
تجارت ایران در نشســت خبری اظهار داشــت:روابط 
تجارت ترجیحی با اتحادیه اوراسیا برقرار شده و به دنبال 

پیگیری تجارت آزاد با این کشور ها هستیم.
وی افزود: ما به دنبال پیوســتن ایران بــه WTO برای 
توســعه روابط تجاری با دنیا هســتیم کــه در صورت 

تصویب در مراجع بالاتر اجرایی می شود.

شورای عالی تجارت غیرنفتی کشور احیا می شود
رییس ســازمان توســعه تجارت ادانه داد:شورای عالی 
تجــارت غیرنفتــی احیا می شــود  و تلاش مــی کنیم 
مصوبات آن به مثابه  مصوبات هیئــت دولت لازم الاجرا 

شود. 
وی تصریح کرد: در شــش ماه ابتدایی سال جاری ۱۸,۱ 
میلیون تــن کالا  به ارزش ۳۲,۵ میلیارد دلار به کشــور 
وارد شده اســت.دهقان دهنوی گفت: تراز تجاری کشور 

منفی ۷ میلیارد دلار است.

80درصد کالاهای ایرانی از این 5 کشور
 وارد می شود

دهقان دهنوی گفت: کشــورهای امارات، ترکیه، آلمان، 
هند، کشورهایی بودند که بیشــترین واردات آن انجام 
شــده اســت به طوریکه ۷۹ درصد واردات ایران از این 

کشورها انجام می شود.

لزوم تعدیل تعرفه کالاهای خام و نیمه خام 
صادراتی

وی در ادامه درخصوص لزوم تعدیل عوارض صادراتی از 
روی برخی از کالاهای خام و نیمه خام، تصریح کرد: این 
موضوع روی صادرات ما تاثیر گذاشــته است و از لحاظ 

نحوه برخورد با این کالاها دچار مشکل هستیم.
دهقان دهنــوی اضافــه کــرد: راهــکار جلوگیری از 
خام فروشی، ســرمایه گذاری بر روی زنجیره های تولید 
آنها است که بخشی از تامین مالی آن نیز از مسیر همین 

صادرات مواد خام و نیمه خام انجام می شود.
وی یــادآور شــد: در صورتی کــه صــادرات برخی از 
محصولات خام و نیمه خام در زمان مقرر انجام نشــود، 
ممکن اســت مزیت صادراتــی آنها از بین بــرود و برای 

همیشه امکان صادرات  آنها وجود نداشته باشد.
وی در بخش دیگری از صحبت های خــود اظهار کرد: با 
تجارت ترجیحی و در آینده تجــارت آزاد، علاوه بر اینکه 
تعرفه صادرات برخی از کالاها صفر شده یا کاهش یافته 
اســت، موانع موجود پیش روی تجار نیز با تســهیلات 
بیشتری برداشته خواهد شــد.وی افزود: تحریم ها باعث 
شده که زمان و هزینه تجارت افزایش یابد و ما مشکلاتی 
برای نقل و انتقال پول به صورت رسمی داشته باشیم اما 

این به معنی متوقف شدن تجارت کشور نیست.
دهقان دهنــوی اضافه کــرد: توافقنامه هــای تجارت 
ترجیحی و آزاد که با دیگر کشورها بسته شده در همین 
فضا و با وجود همین محدودیت ها بسته شده است و ما با 

همین شــرایط نیز به کار خود ادامه می دهیم به طوریکه 
در سالهای گذشته نیز شاهد رشــد صادرات بوده ایم اما 
برای تســهیل روابط تجاری با سایر کشــورها گام های 
جدی برداشته خواهد شد.وی با اشاره به مشکلات اتصال 
حمل و نقل با دیگر کشــورها گفت: همسایه های ایران 
مشــکلاتی بابت خطوط انتقالی دارند که با تعامل با این 

کشورها امیدواریم که شرایط حمل و نقل نیز بهبود یابد.
وی یادآور شد که بخش خصوصی با در نظر گرفتن همه 
این شرایط به خوبی گام هایی را برای دور زدن تحریم ها 
برداشته اســت که ما نیز به عنوان دولت نباید موانع برای 
آنها ایجاد کنیم بلکه بایــد اجازه داده شــود که در این 

شرایط خاص بتوانند به درستی به کار خود ادامه دهند.

بازنگری آمارهای تجاری به دلیل کم اظهاری 
و بیش اظهاری!

دهقان دهنوی در پاســخ به خبرنگار خبرگزاری تسنیم 
در ارتباط بــا کم اظهــاری و بیش اظهاری که توســط 
برخی تجار انجام می شــود گفت: ما هرگز کم اظهاری و 
بیش اظهاری انجام شــده را به رسمیت نمی شناسیم اما 
اختلاف زیاد ارز باعث ایجاد تمایل بــرای کم اظهاری و 
بیش اظهاری ها در گمرک شده است به طوریکه حتی بر 
روی آمار رسمی کشور نیز تاثیر گذاشته و  آن را مخدوش 
می کند به همین منظور یک تلرانسی برای آمار ارائه شده 
در نظــر می گیرند.وی اظهار داشــت: گمرک جمهوری 
اســلامی ایران نیز در این ارتباط ارزش گذاری دارد اما 
در نهایت باید پذیرفت با توجه به تنوع برندها کشــورها 
ارزش گذاری قیمت های کالاهای تجاری دشوار است و 
ممکن است دقیق نباشد.وی یادآور شد که برخی از تجار 
نیز به این ارزش گذاری ها اعتراض دارند و آن را حتی مانع 
پیش روی صادرات خود می دانند زیرا اعلام می شود که 
مزیت صادراتی از بین رفتــه و این ارزش گذاری ها با کف 
میدان مطابقت ندارد.دهقان دهنوی در پاســخ به سوال 

دیگر تسنیم گفت: رئیس ســابق سازمان توسعه تجارت 
مسئولیت و ماموریتی در ارتباط با واردات خودرو داشت 
که این موضوع به بنده واگذار نشــده اســت اما مسائل 
مرتبط با حــوزه خودرو مانند ســایر کالاهای تجاری در 

سازمان توسعه تجارت پیگیری می شود.
وی در پاسخ به ســوالی در ارتباط با اینکه ممنوعیتی در 
خصوص واردات تلفن های برند شــیائومی و سامسونگ 
ایجاد شده اســت گفت: انشــاءالله که اینطور نباشد و ما 
در ســازمان توســعه تجارت به دنبال رفع محدودیت ها 

هستیم نه اینکه محدودیت جدیدی ایجاد کنیم.

دلایل منفی شدن تراز تجاری
وی گفت: کاهــش قیمت های جهانی بــه ویژه در حوزه 
کالاهای پتروشــیمی از جمله این موارد است به طوری 

که قیمت های جهانی بین ۳۰ تا ۶۰ کاهش یافته است.
دهقان دهنوی افزود: در سال گذشته شاهد کاهش ۵,۳ 
میلیارد دلار افت صادرات گاز هســتیم که این دو عامل 
کاهش دهنده تراز تجاری کشور در سال گذشته تقریبا 
از اختیار ما خارج بوده اســت که موضوع عوارض بالای 

صادراتی بر مواد خام نیز از جمله موارد است.

انتخاب صادرکنندگان نمونه در 50 گروه
وی در بخش دیگــری از صحبت های خودب با اشــاره 
به برگزاری مراســم روز ملــی صادرات گفت: بیســت 
و هشتمین ســال برگزاری روز ملی صادرات در روز ۲۹ 
مهر امسال با حضور رئیس جمهور برگزار می شودِ فرآیند 
انتخاب صادرکننــدگان نمونه مدون اســت و در قالب 
کمیته ای متشکل از بخش خصوصی و دولتی انجام می 
شــود.وی اظهار داشت: امســال در ۴۰ گروه کالایی و ۵ 
گروه فن آورانه و ۵ گروه خدمــات مجموعا در ۵۰ گروه 
در حوزه کالا و خدمات ارزیابی و انتخاب صادرکنندگان 

نمونه و ممتاز انجام می شود.
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کاظمی مطرح کرد
وم حل مشکل کمبود فضاهای آموزشی کشور لز

وزیر آموزش و پرورش با اشــاره به تدوین آئین نامــه جدید رتبه بندی 
معلمان گفت: انتظار می رود پایش آئین نامه رتبه بندی قبلی و تدوین 

آئین نامه جدید با سرعت و دقت پیگیری شود.
علیرضا کاظمی، در بیســت و پنجمین جلسه شــورای معاونان که در 
محل وزارت آموزش و پرورش برگزار شد با اشــاره به تدوین آئین نامه 
جدید رتبه بندی معلمان بیان کرد: انتظار می رود پایش آئین نامه رتبه 

بندی قبلی و تدوین آئین نامه جدید با سرعت و دقت پیگیری شود.
وی همچنین بر اســتقرار رتبه بندی برای فاقدین و نو اســتخدامی ها 
تأکید کرد.کاظمی به لایحه بودجه سال آینده اشــاره کرد و گفت: در 
این مسیر باید همه نیازها به ســرعت احصا و حداقل ۵۰ درصد پاداش 
بازنشستگی فرهنگیان در سال جاری و سال آینده در بودجه گنجانده 

شود تا پرداخت ها به روز شود.
وزیر آموزش و پرورش با ارائه گزارشــی از دیدارهای اخیر و نشســت 
شورای عالی به ریاست رئیس جمهوری بیان کرد: در تمامی دیدارها و 
نشست ها تأکید کردم که سیاست کلان ما در آموزش و پرورش ارتقای 

جایگاه نظام تعلیم و تربیت است و این ارتقا به نقشه راه نیاز دارد.
وی در ادامه افزود: برای دومین بار در ۱۱ ســال اخیر جلســه شورای 
عالی آموزش و پرورش با حضور رئیس جمهور برگزار شد و این رویکرد 
بازتاب های خوبی داشته اســت و این امر در مسیر پیش رو منجر به رفع 

بسیاری از مسائل آموزش و پرورش خواهد شد.
وی خروجی جلســه بعد از نشست شــورای عالی آموزش و پرورش را 
مثبت ارزیابی کــرد و گفت بعد از این نشســت، رئیس جمهوری اعلام 
آمادگی کردند که مشــکل فضاهای آموزشــی کشــور را بر اســاس 

نیازمندی ها و طرح و برنامه های اعلامی؛ حل و فصل کنند.
کاظمی ادامه داد: باید مســائل و نیازمندی های آمــوزش و پرورش را 
احصا و ســازماندهی کنیم تا با طراحی متقن و دقیق از سایر دستگاه ها 
و نهادها مطالبه کنیم.در ادامه جلســه حســین صادقی، رئیس مرکز 
روابط عمومی با ارائه گزارشی تصویری، بازتاب رسانه ای اخبار آموزش 
و پرورش را در دو هفته گذشته تشــریح کرد و بر حضور اعضای شورای 
معاونان در استودیو نگاه برای تبیین برنامه ها و سیاست های هر معاونت 
تأکید کرد.حامد علامتی، رئیس کانون پــرورش فکری کودکان نیز با 
ارائه گزارشی از جشنواره کودکان و نوجوانان به تشریح اقدامات کانون 

پرورش فکری در جشنواره اخیر پرداخت.
همچنیــن در ادامه علیرضا کمریی، علی باقری و حجت الاســلام علی 
لطیفی، علــی فرهادی، علی زرافشــان و دیگر اعضــای کارگروه های 
آموزش و پرورش مواردی از اقدامات انجام شــده در حوزه های مختلف 
را تشــریح و وزیر آموزش و پرورش نیز بر اســاس گزارش های مطرح 

شده، دستوراتی صادر کرد.

چمران خبر داد
 بارگیری اتوبوس های سه کابینه از چین

 به سمت تهران
رئیس شورای اسلامی شــهر تهران از بارگیری اتوبوس های سه کابینه 
از چین به ســمت تهران خبر داد و گفت: این اتوبــوس از نظر تزئینات 
شبیه ترامواست.مهدی چمران در حاشیه دویست و هفتادمین جلسه 
شورای اسلامی شــهر تهران در جمع خبرنگاران با اشــاره به تقدیر از 
سه تهران پژوه به مناســبت هفته تهران در شــورا، اظهار کرد: بررسی 
مصوبه کیوسک های شــهر نیز انجام خواهد شــد و بر این اساس نباید 

هیچ کیوسکی به شهر افزوده شود.

وی با بیان اینکه ســاماندهی سیستم اداری کمیســیون ماده پنج نیز 
مورد بررسی قرار می گیرد، یادآور شــد: برنامه ریزی کردیم که سامانه 
دستی نباشد و همچون کمیســیون ماده ۱۰۰ فعالیت کنند و از سویی 
دیگر آئین نامه ای برای آن تهیه می شــود که به شورای عالی معماری و 
شهرسازی جهت تصویب ارسال خواهد شد؛ چراکه این کمیسیون زیر 
نظر شورای عالی است. قاعدتاً با اعضای کمیسیون هم فکری شده و این 
روند ادامه خواهد یافت و نظرات را جویا خواهیم داد.چمران از بارگیری 
اتوبوس سه کابینه از چین به سمت تهران خبر داد و افزود: این اتوبوس 
از نظر تزئینات شــبیه ترامواســت و هیچ موضوع جدیدی در مورد آن 
وجود ندارد. هنوز خرید انجام نشده و موافق خرید آن هم نیستیم. باید 

کار کنند تا ببینیم خوب است که به کار گرفته شود یا بازگردانیم.
وی با بیان اینکه شاتل تاکسی چندان فعال نیست و گزارشی از فعالیت 
خوب آن ارائه نشده اســت، تصریح کرد: باید کارگروهی تشکیل دهیم 
که روند را بررسی کنند تا شرایط بهبود یابد. ون نمی تواند تاکسی باشد 
و ســخت می توان به عنوان تاکســی آن را به کار گرفت؛ مگر اینکه در 
مســیر فرودگاه. برای مثال پراید را به دلیل کوچک بودن به ســوریه و 

لبنان بردند اما ون ۱۱ نفر ظرفیت دارد و کار آن پیچیده است.
چمران در رابطه با طرح ترافیک جدیــد پایتخت نیز تصریح کرد: هنوز 

طرح ترافیک جدید از شهرداری به شورا نیامده است.

وری« برای  وی نابار دانش بنیان ها یک نوع »دار
نخستین بار ساختند

یک مدیر دانش بنیان از ســاخت و تولید نوعی داروی درمان ناباروری 
خبر داد که با تنظیم هورمون های زنانه، موجب باروری می شود.

امیر منصور جلالی مدیر مارکتینگ شــرکت دانش بنیان واریان فارمد 
با اشاره به ســاخت داروی ناباروری با نام واریورلیکس ۲۵۰ میلی گرم 
توسط متخصصان این شــرکت گفت: براساس فیزیولوژی بدن، یکی از 
دلایلی که خانم ها بارور نمی شوند، عدم تنظیم هورمون ها است، یعنی 
هورمون ها یا بالا و یا پایین اســت و به آن حد طبیعی که باید در سیکل 
ماهیانه باشد، نیست. البته ناباروری دلایل دیگری هم دارد ولی کاربرد 
این دارو که توسط متخصصان شرکت ساخته شــده برای زمانی است 

که مشکلات هورمونی علت ناباروری تشخیص داده می شود.
وی افزود: در این زمان به وسیله دســته داروهای »آنتاگوتیست« اول 
هورمون های بدن قطع و به صورت مصنوعی در یک ماه تنظیم می شود. 
در واقع با تزریق این داروها، هورمون ها بــه حد نرمالی که برای باروری 
لازم است می رســد و در نهایت تخمک گذاری در روز مناسب خودش 

اتفاق میفتد.
به گفته مدیر مارکتینگ این شــرکت دانش بنیان، ۲ دسته دارو برای 
 »GNRN نابــاروری وجود دارد که دســته دارویی اول »آگونیســت
نام دارد ودســته دوم »آنتاگونیســت GNRN« ها هســتند. دسته 
داروهای آگونیســت داروهای قدیمی تر و نســل اول هســتند و این 
داروها یک سری مزایا و یک سری معایب داشــتند. مزیتشان این بود 
که هورمون های جنســی را کاهش می دادند ولی احتمال داشت باعث 
ایجاد عوارضی شــود مثلًا فعالیت تخمدان ها از حالــت نرمال زیادتر 

می شد.

دیوار

خریدار  سخنگوی قوه قضائیه توضیحاتی 
درباره پرونده تتلــو و حادثه معدن طبس، 
برخورد قضایــی با رواج دهنــدگان دروغ، 
قاچاق و بازار ســیاه دارو ارائه داد.نشســت 
خبــری اصغــر جهانگیر ســخنگوی قوه 

قضائیه روز یکشنبه ۲۲ مهرماه برگزار شد.
جهانگیــر گفــت: هفته گذشــته مصادف 
شد با هشتمین جلسه پیشــگیری از وقوع 
جرم به ریاســت قــوه قضائیه لذا نشســت 
را به امروز موکول کردیم که این جلســه با 
موضوع کالاهای ســلامت محور با تاکید بر 
حوزه دارو و تجهیزات پزشکی برگزار شد و 

چالش ها در دستورکار قرار داشت.
وی افزود: بیان چالش های حوزه دارویی به 
معنای انکار زحمات که در عرصه پزشــکی 
اتفاق می افتد نیست همه شهادت می دهیم 
که در دوران کرونا مدافعان عرصه ســلامت 
چه خدماتی را ارائه داشــتند. حوزه دارو و 
تأمین ســلامت مردم مســأله مهمی برای 
حاکمیــت و بخش های درمانی اســت لذا 
می طلبید تا جلســه ای در ایــن خصوص 

برگزار شود.
سخنگوی قوه قضائیه بیان داشت: علت این 
جلســه موضوعات فراقوه ای بود، از طرفی 
عدم اجرای کامــل برخــی از قوانین که به 
دلایل مختلف اجرا نشــده بود و همچنین 
با هــدف جلوگیری از تخلف و پیشــگیری 
از خروج دارو در دوره ای کــه با تحریم های 

استکباری رو به رو هستیم.
جهانگیر بیان داشــت: نباید بــا کمبودها 
رو به رو شــویم. قانونگذار قوانین متعددی 
را در حــوزه دارو به دســتگاه های مختلف 
تاکید کــرده که بیشــتر آن متوجه وزارت 
بهداشت، سازمان غذا و دارو، بانک مرکزی، 
صاحبــان پروانه ها و شــرکت های توزیع و 
صندوق های بیمه گر و عرضــه کننده ها از 
جمله داروخانه ها هســتند که نقش خاصی 

در زنجیره تأمین و مصرف دارو دارند.
وی بیان داشت: حدود ۸۰۰ بیمارستان به 
سامانه های رهگیری دارو متصل شده اند و 
۳۰۰ بیمارســتان همچنان وصل به سامانه 
رهگیری نیستند. سایر بیمه ها نیز در بخش 
بستری و ســرپایی برای ثبت اطلاعات در 
ســامانه دارویی اقدامی انجام نداده بودند 
که در این خصــوص باید تصمیمات صورت 

گیرد.
ســخنگوی قوه قضائیه افزود: متأسفانه در 
حال حاضر تبلیغات خدمــات غیر مجاز به 
ویژه در حوزه زیبایی ادامــه دارد که منجر 
به مشــکلات زیاد شده اســت همچنان در 
بخشــی با فروش بــازار ســیاه دارو مواجه 
و  کاری  مــوازی  همچنیــن  هســتیم، 
پراکندگی سیاســت ها باعث عدم شفافیت 
کاری شده است و باعث شــده یک سامانه 
جامعی برای قیمت های ملزومات پزشکی 

نداشته باشیم.
وی گفت: برخــی از داروخانه هــا و انبارها 
در شــهرها به صورت غیرفعال هستند که 
این امر احتمال خروج ملزومات را از کشور 
دارد. در خصــوص جابجایی بســته های 
دارویی، صرفاً با شناســه روی کالاها، خطا 
در شمارش و احتمال خروج دارو از چرخه 
وجود داشــت، لذا درج اطلاعات دارو و کالا 
در سامانه باید اقدام شده تا امکان رصد آن 

در سامانه ایجاد شود.

برخورد قضائی با رواج دهندگان دروغ 
و شایع پراکنی

جهانگیر در پاســخ به ســوالی در خصوص 
اینفلوئنســرها و نشــر اکاذیب گفت: قوه 
قضائیه نسبت به رواج دروغ و شایع پراکنی 
جهت تأثیر بر امنیت روانی مردم حســاس 
بوده و نشان داده که با این امور برخورد کرده 
اســت. در مواردی که محتوای منتشر شده 
عموم جامعــه را تحت تأثیر قــرار می دهد 
مدعــی العموم شــخصاً به موضــوع ورود 
می کند، بــه محض انتشــار محتوای مخل 
امنیت روانی مردم بــه مدیر تارنما تذکرات 
داده می شود تا ســریعاً نســبت به رفع اثر 

اقدام کند.
وی بیان داشــت: تاکنون بیش از ۹۵ درصد 
موارد تذکر داده شــده، منجر به تشــکیل 
پرونده نشده است. اما کســانی که اصرار بر 
اقداماتی داشته باشند دســتگاه قضائی در 
ایــن خصوص اقــدام خواهد کــرد. ترویج 
شــایعه میان مردم تکمیل پازلی است که 
دشــمن تلاش می کند برای مردم کشــور 

ایجاد کند و ما این اجازه را نمی دهیم.

سرانجام پرونده تتلو
سخنگوی قوه قضائیه در پاســخ به سوالی 
درباره پرونده تتلو گفــت: در این زمینه دو 
پرونده مطرح اســت یکی بــه اتهام توهین 
به مقدســات که به تحمل ۵ ســال حبس 
محکوم شد که پرونده به دیوان ارسال شده 
و در دست رسیدگی اســت. پرونده دوم که 
مربوط به تشــویق فســاد بود و به ۱۰سال 
حبس محکوم شد و نامبرده در حال حاضر 
در زندان است، همچنین شــایعاتی که در 
خصوص تســهیلات برای این شخص گفته 
شده نادرست اســت.جهانگیر بیان داشت: 
زندان نه تنها تســهیلاتی خــلاف قانون به 
نامبرده نداده اســت، بلکه بــه دلیل برخی 
رفتارهای خلاف قانون و مقررات مشــمول 

تنبیهات انضباطی هم شده است.

در پرونده معدن طبس با همه 
قصورهای صورت گرفته با قاطعیت 

برخورد خواهد شد
وی در خصوص پرونده حادثه طبس گفت: 
تاکید قوه قضائیه در این پرونده ها به نحوی 

بوده که نه تنها رســیدگی به موضوع بلکه 
آسیب شناسی نیز در دستورکار قرار بگیرد. 
اطمینان می دهم کــه تمام مقصران حادثه 

برابر قانون با آنها برخورد خواهد شد.
جهانگیر با اشــاره به اینکــه همه مقصرین 
حادثه طبــس تحت تعقیب قــرار خواهند 
گرفت، گفــت: در حال حاضــر پرونده در 
هیأت کارشناسی اســت. با همه قصورهای 
صورت گرفته با قاطعیــت برخورد خواهد 

شد و حقوق مصدومان حفظ خواهد شد.

آخرین وضعیت پرونده دو خانم 
خبرنگار

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی در 
مورد صدور حکم دو خانــم خبرنگار که به 
حبس محکوم شده اند، گفت: این دو متهم 
بابت ارتکاب فعالیت تبلیغــی علیه نظام به 
تحمل یکسال حبس و بابت ارتکاب اجتماع 
و تبانی بر ضد امنیت کشــور به تحمل پنج 

سال حبس محکوم شدند.
وی ادامــه داد: همچنین آن هــا از ارتکاب 
همکاری بــا دولــت متخاصــم آمریکا در 
دادگاه تجدید نظــر تبرئه شــدند. از بابت 
اجرای مجازات اشــد که مجازات ۵ ســاله 
اســت، پرونده در مورد آن ها اعمال و در این 
خصوص پرونده به اجرای احکام جهت اجرا 

ارسال شده است.

نقش ایران در تشریح جنایات رژیم 
صهیونیستی

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به این سوال 
که نقش ایران در تشــریح جنایــات رژیم 
صهیونیســتی و ضرورت برخــورد جامعه 
بین المللی به آن و پاسخگو کردن این رژیم 
چیست، گفت: قوه قضائیه از همه ابزارهای 
قانونی خود برای پیگیری حقوق حقه خود 
بر اســاس قوانین بین الملل در محکومیت 
رژیم جعلی صهیونیســتی و توقف ماشین 

ترور این رژیم سفاک اقدام کرده و می کند.
جهانگیر گفت: متأســفانه امــروزه عمدتاً 
ســازوکارهای بین المللی در بیشتر مواقع 
در راســتای تأمین منافع استکباری است، 
ســازمان های بین المللی چینش شــان به 
نحوی بوده اســت که در راســتای تأمین 
اهداف اســتکباری حرکت کرده و می کند 

و لذا اینکه صرفاً امید داشــته باشیم از این 
طریق بتوانیم حقوق واقعی ملت مســلمان 
فلســطین، مــردم غــزه و لبنان و ســایر 
دولت های مظلوم را بگیریم شــاید سخت 
باشــد.جهانگیر گفت: بیــداری و وحدت 
مســلمین در سراســر جهان و درخواست 
جمعی از حکام خودشــان برای مطالبه از 
ســازمان های جهانی، قطع ارتباط با رژیم 
صهیونیستی از ســوی کشورهای مسلمان 
و آزادی خــواه می توانــد مطالبه ای جدی 
برای پاســخگو کردن این رژیم خونخوار و 

خلاصی جهان از شر این رژیم باشد.

سرانجام پرونده معدن شازند
سخنگوی قوه قضائیه در پاســخ به سوالی 
در مورد آخریــن وضعیت پرونــده معدن 
شــازند گفت: در این پرونده پس از ریزش 
کوه متأســفانه تعداد ۴ نفر از کارگران زیر 
آوار محبوس شــدند که بــا تلاش های که 
صورت گرفت و ســه نفر از آن ها از زیر آوار 
بیرون کشیده شده و پرونده قضائی در این 
خصوص تشــکیل و مالک شــرکت تحت 

تعقیب قرار گرفت.
وی گفت: با توجه بــه حجم بالای آواری 
که در محل وجود داشــت و عدم تعیین 
محل دقیــق کارگــر چهــارم، احتمالاً 
جســد این کارگر زیــر آوار مانــده و به 
دلیــل اینکه احتمال ریــزش مجدد کوه 
بود ادامه کار با ســرعت کمتــری در حال 

پیشرفت است.
سخنگوی قوه قضائیه گفت: پرونده در حال 
حاضر به کارشناســی ارجاع شده و تاکنون 
نظریه کارشناسی در مورد مقصرین حادثه، 
میزان تقصیر و تعیین سهم هر کدام واصل 
نشده است، همچنین دادستانی کل کشور 
در نامه ای به وزیر صمت با توجه به گزارش 
گروه حقیقت یاب به حادثــه انفجار معدن 
طزره دامغان مقــرر کرده اســت که دفتر 
نظارت بر معــادن که ســابقا در وزارتخانه 
موجود بوده و منحل شــده، مجــدداً احیا 
شــود و کمیته ای هم برای نظارت بر معادن 
پرریسک در وزارتخانه تشکیل شود تا کمتر 
شــاهد حوادث ناگوار این چنینی باشــیم. 
نتایج آن نیز قرار شــده است به موقع مرجع 

قضائی اعلام شود.

ابلاغ تعرفه های کارشناسان رسمی 
دادگستری از سوی قوه قضائیه

سخنگوی قوه قضائیه در پاســخ به سوالی 
درباره اینکه بــا توجه به ابــلاغ تعرفه های 
کارشناســان رسمی دادگســتری از سوی 
قوه قضائیــه، طبق قانون تعرفــه ارجاعات 
کارشناســی دادگاه ها و وضعیــت تعیین 
دستمزد بر عهده دادگاه گذاشته شده است 
که به گفته کارشناســان دستمزدها کمتر 
از تعرفه ها اســت، برای حل این موضوع قوه 
قضائیه چه تدابیــری دارد، گفت: معاونت 
حقوقی قوه قضائیه در این خصوص اقدامات 
متعددی را در دستور کار قرار داده است اولاً 
نظام جامع مسائل کارشناسی رسمی برای 
ســاماندهی این حوزه و رفــع معضلات آن 
در دســتور کار دارد و تهیه و تدوین صورت 
گرفته و بیش از ۸۰۰ مســئله را با همکاری 
نهادهای متولــی از جمله کارشناســان و 
ذینفعان موضوع شناســایی و جمع آوری 
کرده اســت.وی افــزود: در حــال حاضر با 
تشــکیل کارگروه های تخصصی در پی حل 
مســئله و طراحی راهکارهایی برای برون 
رفت از این معضل هســتند. نکته دوم این 
است که ســاماندهی کارشناسان رسمی از 
طرح های پیشرانی است که در سند تحول 
و تعالی قضائی پیش بینی شده و به تصویب 
رئیس قوه قضائیه رسیده و ابلاغ شده است. 
معاونت حقوقی قوه قضائیــه نیز در اجرای 
تکالیف این حوزه برنامه های مختلفی را در 
دستور کار قرار داده و زمانبندی خاصی نیز 
انجام داده اســت که طی آن زمان نتایج را 

خواهیم دید.
جهانگیر بیان کرد: نکته ســوم این اســت 
که با موافقــت رئیس قــوه قضائیه لایحه 
جامع کارشناسی رســمی کشور با تشکیل 
کارگروه های تخصصی آغاز شــده اســت 
و ایــن کارگــروه در مرحلــه تدوین پیش 
نویس قرار دارد و در مورد همســان سازی 
تعرفه دستمزد کارشناســان رسمی نیز در 

کارگروه اتخاذ تصمیم خواهد شد.
جهانگیر در پاسخ به ســوالی درباره رویکرد 
قــوه قضائیه نســبت بــه بازگشــت برخی 
دانشجویان و اســاتید به دانشگاه ها با دستور 
رئیس جمهور و وزیر علوم که در ســال های 
۱۴۰۱ مرتکــب جرایمــی شــده اند، گفت: 
دانشــجویان و اقدامات انجام شــده از سوی 
آن ها پیرامون اغتشاشات ۱۴۰۱ عمدتاً حول 
موارد انضباطی مطــرح بوده که در صلاحیت 
دانشگاه ها قرار دارد و بحث اخراج و بازگشت 
آن ها ارتباط با وظایف وزارت علوم دارد که قوه 
قضائیه از آنجایی که در این رابطه مسئولیتی 
نداشته، دخالتی هم نداشته است.سخنگوی 
دســتگاه قضا تاکید کــرد: دربــاره اقدامات 
مجرمانه برخی از دانشــجویان و اســاتید و 
پرونده های قضائی تشــکیل شده، باید تذکر 
دهم که اکثر این افراد در سال ۱۴۰۱ با رأفت 
اســلامی نظام، مشــمول عفو رهبری شده و 
پرونده هایشان مختومه شده است.وی یادآور 
شد: اگر کســی بعد از مختومه شدن پرونده 
خود مرتکب جرمی شده باشد و گزارش داده 
باشند و مدعی العموم مطلع شده باشد، ممکن 
اســت پرونده ای از نو تشــکیل و رسیدگی به 
آن آغاز شــود. در این رابطه پرونده هایی که 
مربوط به شــورای انضباطی می شود، مربوط 

با دانشگاه ها است.

خریدار  یک متخصص طب فیزیکی و توانبخشی، وزن 
بدن را مهم ترین عامل بروز و تشــدید آرتروز زانو دانست 
و گفت: کاهش وزن می توانــد در کاهش علائم و عوارض 

آرتروز زانو بسیار تاثیرگذار باشد.
 ســید منصور رایگانی، با بیان اینکه کمــردرد و زانو درد 
از شایع ترین بیماری های سیســتم اسکلتی و عضلانی 
اســت، افزود: دلیــل ۹۵ درصد کمر دردها، مشــکلات 
اســکلتی عضلانی مانند قوس نامناســب کمر، اسپاسم 
و انحراف ســتون فقرات، قوس زیاد از حد کمر، انقباض 
ناخواسته عضلات و دردهایی است که به علت مشکلات 
عضلات، لیگامان هــا و بافت های اطراف دیســک بین 
مهره ای در ستون فقرات ایجاد می شــود و فتق دیسک 

کمر در آن نقشی ندارد.
وی با بیان اینکه پیشــگیری از بروز بیماری ها همیشــه 
مقرون به صرفه ترین و بهترین راه حل درمان بیماری ها 
است، گفت: سلامت سیستم اسکلتی، عضلانی و عصبی 
در سلامتی افراد مســئله مهمی است و باید مانند تمامی 

بیماری ها، پیشگیری از آن را در دستور کار قرار داد.
این متخصــص طب فیزیکی و توانبخشــی با اشــاره به 
اینکه با انجام منظم چند برنامه ســاده می توان شــانس 
ابتلاء به بیماری های اســکلتی و عضلانی را کاهش داد، 
توضیح داد: افراد باید از بــدو کودکی آموزش ببینند که 

فعالیت های ورزشی مرتب و منظم داشته باشند.
وی ادامــه داد: منظــور از فعالیت های ورزشــی لزوماً 
فعالیت های حرفه ای نیســت، بلکــه ورزش از راه رفتن 
معمولی روزانــه دو بار و هربار به مــدت ۱۰ دقیقه تا یک 

فعالیت ورزشی خیلی سنگین را شامل می شود.
رئیس مرکز تحقیقات طب فیزیکی و علوم توانبخشــی 

دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشــتی با تاکید بر اینکه 
انجام فعالیت ورزشــی منظم حداقل چیزی اســت که 
می تواند سلامت اســکلت و عضلات را تأمین کند، ادامه 
داد: برای ایجاد سلامت و بهبود سیستم اسکلتی عضلانی 
به همه افراد توصیه می شود برنامه ورزشی منظمی مانند 
دو بار پیاده روی ۱۰ دقیقه ای تند در روز، با لباس مناسب 
و در محیط آرام داشته باشــند و آن را در هیچ وضعیتی 
متوقف نکنند.استاد تمام دانشــگاه علوم پزشکی شهید 
بهشــتی با تاکید بر نقش مهم تغذیه در تقویت سیستم 
اسکلتی عضلانی توضیح داد: تغذیه افراد باید حاوی مواد 
پروتئینی، مواد لبنی، ســبزیجات و ویتامین ها باشــد و 
باید از مصرف مواد مضر برای بدن مانند فســت فودها و 

غذاهای حاوی مواد افزودنی خودداری شود.
رایگانی در ادامــه به اهمیت رعایت انجــام فعالیت های 
روزمره زندگی به شکل صحیح اشــاره کرد و افزود: همه 
ما باید متناســب با نوع شــغلمان آموزش دیده باشیم تا 
بدانیم چه کارهایی ســبب می شــود تا بدنمان به ویژه 

سیستم اسکلتی و عضلانی دچار آسیب نشود.
رئیس مرکز تحقیقات طب فیزیکی و علوم توانبخشی در 
ادامه به اقداماتی برای جلوگیری از بروز کمر درد اشــاره 
کرد و افزود: عدم نشستن و ایستادن طولانی مدت بیش 
از نیم ســاعت یکی از عوامل کاهش کمر درد است و باید 
در هر وضعیتی که قرار داریم هر نیم ساعت یک بار حالت 

خود را تغییر داده و سپس به ادامه کار بپردازیم.
وی اضافه کرد: دقت هنگام حمل و نقل اجســام از جمله 
دیگر عوامل کاهش بروز کمردرد اســت و ما برای اینکه 
ستون فقرات ســالمی داشته باشــیم به هیچ وجه نباید 
مستقیم به جلو خم شــویم و جســم را از دور برداریم و 

با فاصله از بدنمان حمل کنیم بلکه باید برای برداشــتن 
اجســام از روی زمین ابتدا بنشــینیم، جســم را به بدن 
نزدیک کنیم، آن را چسبیده به بدن حمل کرده و بعد در 

جای دیگر قرار دهیم.
رایگانی افــزود: اگر کمردرد منجر بــه ایجاد درد، گزگز، 
مومور و تیرکشــیدگی در اندام شــود و با سرفه و عطسه 
تشدید شود و یا در قدرت انگشتان و یا مچ پا ضعف ایجاد 
کند، به احتمال زیاد نشــان دهنده فتق دیســک کمر 
اســت و در چنین وضعیتی باید حتماً بیمار به پزشــک 
مراجعه کرده و بر اســاس نوع بیماری و شــدت آن مورد 
درمان قرار گیرد.رئیس مرکــز تحقیقات طب فیزیکی و 
علوم توانبخشــی توضیح داد: اگر بروز کمردرد با پادرد 
همراه نبود و حس گزگز، کرختی و ضعف وجود نداشت 
با خودمراقبتی درمان می شــود اما اگر درد بیشتر از سه 

روز ادامه داشت، بیمار حتماً باید به پزشک مراجعه کند.

آرتروز زانو در زنان شایع تر است
وی بیماری شایع دیگر سیستم اسکلتی عضلانی را درد 
زانو عنوان کــرد و توضیح داد: آرتروز زانــو معمولاً از ۵۵ 
سال به بالا اتفاق می افتد و این بیماری در زنان نسبت به 

مردان شیوع بیشتری دارد.
این متخصص طــب فیزیکی و علوم توانبخشــی یادآور 
شد: آرتروز زانو در بعضی از افراد ســابقه ژنتیکی دارد و 
نمی توان خیلی از بــروز آن جلوگیری کــرد اما عواملی 

وجود دارد که می تواند آرتروز را کنترل کند.
عضو هیئت علمی دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
در ادامه به عوامل مؤثر در بروز و تشــدید آرتروز اشــاره 
کــرد و گفت: بلند کــردن اجســام با زانــوی خمیده و 

با فشــار زیاد از عواملی اســت که می تواند بروز آرتروز را 
تشــدید کند و انجام فعالیت های پیوســته ورزشــی از 
عواملی اســت که می تواند از بروز آرتروز جلوگیری کند.

وی با تاکید بر اینکه کاهــش وزن در کم کردن عوارض 
آرتروز زانو بســیار مهم اســت، تصریح کرد: ورزش های 
خاص زانو مانند تقویت عضله چهار ســر نیز می تواند در 
کاهش عوارض ناشــی از آرتروز زانو تأثیر بسزایی داشته 
باشــد.رایگانی افزود: پوشــیدن کفش مناسب هنگام 
راه رفتــن، راه رفتن در ســطوح هموار و عدم اســتفاده 
مکرر از ســطوح شــیبدار نیز برای افراد مبتلا به آرتروز 
زانو بسیار مهم اســت و رعایت این موارد موجب کنترل 
بیماری آرتروز زانو می شود.این متخصص طب فیزیکی 
و علوم توانبخشــی یادآور شــد: اگر با وجود رعایت همه 
این موارد بیماری کنترل نشــد، بیمار پــس از مراجعه 
به پزشــک می تواند تحت انجــام درمان هایی همچون 
روش های طب فیزیکــی و فیزیوتراپی تزریق درون زانو، 
دارو درمانی و در نهایت تعویض مفصــل قرار گیرد.وی 
در پایان تاکید کرد: در حیطه طب فیزیکی و توانبخشی 
علاوه بر توصیه ها و مراقبت ها، تجویز ورزش های خاص 
و روش های فیزیوتراپی نیز انجام می شود تا کارشناسان 

فیزیوتراپیست آنها را برای بیماران انجام دهند.
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 احساسات ناتمام؛ نگاهی به 
»زندگی های گذشته«

محمدعلی حیدری ، روزنامه نگار فیلم »زندگی های گذشته« به کارگردانی 
سلین ســونگ، اولین تجربه بلند ســینمایی او، یک اثر نفس گیر است که با 

حساسیت فراوان به بررسی پیچیدگی های عشق و گذر زمان می پردازد.
کارگردانی ســونگ در فیلم »زندگی های گذشته« بســیار دقیق و ظریف 
اســت و مخاطب را به دل داســتانی دعوت می کند کــه در آن تصمیمات 
شــخصیت ها وزن خاصی دارند. او توانســته توازن بین لحظات ســکوت و 
تأمل با اوج های احساســی را به خوبی حفظ کند و این اجــازه را به بیننده 
بدهد که پیچیدگی های سرنوشــت و ارتباطات انسانی را درک کند. سونگ 
با ســابقه اش در تئاتر توانســته فضایی ملموس خلق کند که در تمام فیلم 
طنین انداز است. دیدگاه او در هر قاب فیلم مشــهود است و این کارگردانی 

نشان از توانایی او در ثبت لحظات صمیمی و احساسی دارد.
فیلم نامه زندگی های گذشــته که توسط خود سلین ســونگ نوشته شده 
است، یک انعکاس زیبا از تم های اشتیاق، رؤیاهای شخصی و واقعیت روابط 
است. دیالوگ ها با ظرافت خاصی نوشته شده اند و حس واقعی شخصیت ها 
و تجربیاتشان را به خوبی به تصویر می کشند. سونگ در طول فیلم به خوبی 
از ارجاعــات فرهنگی اســتفاده کرده تا عمق بیشــتری بــه روایت دهد و 
ارتباط بیشــتری با مخاطب برقرار کند. ســاختار فیلم نامه که به گذشته و 
حال شــخصیت ها پرداخته، به پیچیدگی داســتان افزوده و تأکید می کند 
که چگونه انتخاب های گذشــته، حال ما را شکل می دهند. هر صحنه دارای 
کیفیتی شاعرانه است و باعث می شود که موضوعات عشق و ارتباط به طرزی 

عمیق و قابل فهم روایت شوند.
یکی از برجســته ترین جنبه های زندگی های گذشــته بازی های قدرتمند 
بازیگران آن اســت. گرتا لی در نقش نورا، نمایشــی خیره کننده از خود به 
جا می گذارد و با ظرافت تمام به درون مایه های درونی شــخصیتش و حس 
اشــتیاقی که او را تعریف می کند، جان می بخشــد. توانایــی او در نمایش 
آسیب پذیری در کنار قدرت شــخصیتی، مخاطب را به دنیای احساسی او 
می کشاند. تئو یو نیز به عنوان هه ســونگ بازی فوق العاده ای ارائه می دهد 
و شــخصیت مردی را به تصویر می کشــد که بین دو جهان و احساســات 
ناتمام خود درگیر اســت. شــیمی میان این دو بازیگر بسیار ملموس است 
و دینامیک پرقدرتی را ایجاد می کند که بــا مخاطب به خوبی ارتباط برقرار 
می کند. نقش های مکمل نیز به عمق روایت افزوده و این فیلم را به بررســی 
گســترده تری از روابط و رشد شــخصیتی تبدیل کرده اســت. در ادامه به 

بررسی جزئی تر این نقش ها می پردازم:
گرتا لی در نقش نورا به راســتی درخشــان ظاهر شــده و یکی از قوی ترین 
اجراهای کارنامه خود را به نمایش می گذارد. او در لحظات احساســی فیلم، 
به ویژه در ســکانس هایی که بین حال و گذشته اش درگیر است، مخاطب را 
به عمق شخصیت خود می کشــاند. از همان ابتدای فیلم، تماشاگر با نورای 
جوان و پرشور روبه رو می شود که هنوز با دنیای بزرگ تر و پیچیده تر زندگی 
درگیر نشــده اســت. گرتا لی در این مرحله از فیلم، با استفاده از حالت های 
چهره و لحن صدای خود، شادی و کنجکاوی جوانی نورا را به خوبی به تصویر 
می کشد.در ســکانس هایی که نورا پس از ســال ها زندگی در آمریکا دوباره 
با هه ســونگ ملاقات می کند، لی با نمایش عمیق احساســات ضدونقیض 
درونی اش، تماشــاگر را به سفری احساســی می برد. این صحنه ها از لحاظ 
بازیگری بســیار پیچیده هســتند؛ چرا که نورا باید هم شادی و هم حسرت 
دیدار دوباره را در خود احساس کند. او به طرزی هنرمندانه این دوگانگی را 
نشــان می دهد، به گونه ای که بیننده در یک لحظه هم ارتباط عاشقانه ی از 
دست رفته را درک می کند و هم تلاش نورا برای نگه داشتن خود در واقعیت 

فعلی زندگی اش.
تئو یو، در نقش هه سونگ، با بازی کنترل شده و در عین حال پر از احساس، 
شخصیت مردی را به نمایش می گذارد که هنوز درگیر رابطه ناتمام گذشته 
است. او در سکانس های ابتدایی که هه سونگ را به عنوان مردی ساکن کره 
و پایبند به فرهنگ و ســنت های خود نشــان می دهد، از بازی ظریفی بهره 
می گیرد. نگاه های گاه و بی گاه او، که ترکیبی از سردرگمی و اشتیاق است، 

حس تنهایی و عدم قطعیت او را به خوبی منتقل می کند.
یکی از برجسته ترین صحنه های تئو یو، زمانی است که او و نورا در رستوران 
نشسته اند و در مورد زندگی ها و مسیرهای جداگانه خود صحبت می کنند. 
در این لحظه، چهره ی او که تلفیقی از اشــتیاق برای زنده کردن گذشــته و 
پذیرش واقعیت حال اســت، به طرز غیرقابل انکاری قلب مخاطب را به لرزه 
درمی آورد. یو در این صحنه، بدون اغــراق در بازی، به خوبی وزن خاطرات و 

احساسات ناتمام را در شخصیت هه سونگ نشان می دهد.
شیمی میان گرتا لی و تئو یو یکی از نکات برجســته فیلم است. رابطه میان 
نورا و هه سونگ از دوران کودکی تا بزرگسالی، و سپس بازگشت به یکدیگر 
پس از سال ها جدایی، به طرز طبیعی و ملموس پیش می رود. هر تعامل بین 
آنها، حتی در لحظات ساده ای مانند مکالمات تلفنی یا سکوت های مشترک، 
پر از حس و انرژی اســت. به خصوص در ســکانس پایانی فیلم، وقتی آن ها 
پس از یک روز طولانی با هــم خداحافظی می کنند، مخاطب می تواند حس 
سنگینی اشــتیاق ناتمام و وداع عاطفی را به خوبی حس کند. این لحظات 
بدون نیاز به دیالوگ های سنگین، با استفاده از زبان بدن و بازی های عمیق 

دو بازیگر، به اوج خود می رسند.
جان ماگارو در نقش شــوهر نورا، یک بازی آرام و در عیــن حال تأثیرگذار 
ارائه می دهد. او نماینده فردی اســت کــه باید با وجود اشــتیاق های نورا 
برای گذشــته اش، جایگاه خود را در زندگی او پیدا کند. بــازی او به ویژه در 
ســکانس هایی که با حسادت درونی اش دســت وپنجه نرم می کند و تلاش 
می کند تا امنیــت رابطه خود را حفظ کند، قابل توجه اســت. او در لحظاتی 
از فیلم به شکلی غیرمستقیم اما ملموس، تماشــاگر را به همذات پنداری با 

موقعیت پیچیده خود دعوت می کند.
بازیگــران زندگی های گذشــته، به خصوص گرتــا لی و تئو یــو، با اجرای 
خیره کننده ی خود، روح و جان بــه این فیلم داده اند. شــیمی بین این دو 
بازیگر و لحظات احساسی پیچیده ای که به تصویر می کشند، باعث می شود 
تا مخاطب به طور عمیق با داســتان ارتباط برقرار کند و در جریان روایت پر 
از حسرت و اشتیاق آن ها غرق شــود. بازی های قدرتمند و کنترل شده این 

فیلم را به یکی از بهترین آثار سال تبدیل کرده است.
طراحی لباس در زندگی های گذشــته نقشی اساســی در تقویت روایت و 
توســعه شــخصیت ها ایفا می کند. هر لباس با دقت انتخاب شده تا هویت و 
زمینه فرهنگی شــخصیت ها را منعکس کند و بر تم های نوستالژی و تغییر 
تأکید کند. بــه عنوان مثال، لباس هــای نورا به طــور قابل توجهی با تحول 
شخصیتش تطابق دارند، از اســتایل های جوان تر به سبک های پیچیده تر 
که منعکس کننده رشد و کشف خود اوست. طراحی لباس ها به طور موثری 
به عنوان ابــزاری برای روایــت تصویری عمل می کند و شــخصیت ها را در 
زمینه های فرهنگی خاص خود جای می دهد و همزمان ســفر احساســی 
آن ها را برجســته می کند. این توجه به جزئیات باعث می شــود که عناصر 
بصری فیلم با داستان هماهنگ شــده و ارتباط عمیق تری با مخاطب برقرار 

کنند.
اگرچه زندگی های گذشته به طور گســترده ای بر تأثیرات ویژه تکیه ندارد، 
اما فیلم برداری آن بســیار چشمگیر اســت. زیبایی بصری فیلم که توسط 
گرتا زوزولا خلق شــده اســت، با اســتفاده از نور طبیعی و قاب بندی های 
هوشمندانه، فضایی صمیمی ایجاد می کند که بازتاب دهنده عمق احساسی 
داستان است. اســتفاده از مینیمالیســم در جلوه های ویژه باعث می شود 
تمرکز اصلــی بر روی شــخصیت ها و روابط آن ها باقی بمانــد. هر صحنه با 
دقت خاصی تنظیم شده تا حس نوستالژی و اشــتیاق را به مخاطب منتقل 
کند و آن ها را در فضای احساســی فیلم غــرق کند. فیلم بــرداری روان و 
هماهنگ با روایت، فیلم را به تجربه ای بصری خیره کننده تبدیل می کند که 

داستان گویی را ارتقا می بخشد.
پس از انتشار، زندگی های گذشته با تحســین منتقدان روبه رو شد و تأثیر 
قابل توجهی در دنیای ســینمای مستقل داشــت. این فیلم با فروشی بیش 
از یک  میلیون دلار در گیشــه توانســت موفقیت خود را در میان مخاطبان 
علاقه مند به سینمای عمیق و احساسی ثابت کند. منتقدان از روایت ظریف 
فیلم و عمق شخصیت های آن تمجید کرده اند و اغلب آن را به عنوان یکی از 
بهترین فیلم های سال معرفی کرده اند. این استقبال مثبت در پلتفرم هایی 
مانند راتن تومیتوز و متاکریتیک نیز منعکس شــده اســت، جایی که فیلم 
درصد بالایی از نقدهای مثبت را دریافت کرده اســت. این اســتقبال قوی، 
زندگی های گذشــته را به یکی از آثار مهم سینمای معاصر تبدیل کرده و در 

دل مخاطبان و منتقدان جایگاه ویژه ای یافته است.

یادداشت

اجرای نمایش »سیمبلین )یک نمایش فنسی(« تنها 
به مدت ۳ روز دیگر و برای آخرین بار تمدید شد.

به نقل از مشــاور رســانه ای نمایش، اجــرای نمایش 
»ســیمبلین )یــک نمایش فنســی(« بــه طراحی و 
کارگردانی مازیار سیدی و تهیه کنندگی فرناز دهخدا 
که از نیمه شهریور هر شب ســاعت ۲۰ در تالار حافظ 
روی صحنه رفت و با اســتقبال مخاطبان همراه شــد، 
تنها سه روز دیگر از دوشــنبه ۲۳ مهر تا چهارشنبه ۲۵ 

مهر تمدید شد.
علاقه مندان بــرای تهیه بلیــت این ســه روز پایانی 

می توانند به سایت تیوال مراجعه کنند.

متن ایــن نمایش بر اســاس نمایشــنامه 
»ســیمبلین« نوشــته  ویلیام شکســپیر و 
ترجمه علاءالدین پازارگادی توســط محمد 

زارعی نوشته شده است.
در خلاصه این نمایشنامه آمده است:

»ابلاغیه از بــالا: اجرای یک نمایشــنامه از 
شکسپیر این پایین.

نتیجه: جیره ی بیشتر خوراک و بهداشت.
تمام!«

عوامل ایــن نمایــش عبارتند از: نویســنده: محمد 
زارعی، طراح و کارگردان: مازیار سیدی، تهیه کننده: 

فرناز دهخــدا، مجریان طرح: امیرســپهر 
تقی لــو، ایمان یــزدی، مشــاور متن: رضا 
سرور، مشــاور کارگردان: امیر شعبان پور، 
سرپرســت تیم کارگردانــی و برنامه ریز: 
یزدان  گرم  آبــی، دســتیار اول کارگردان: 
پژمان  برزگــر، منشــی صحنــه: آناهیتا 
آذری، گــروه کارگردانی: مهــران اکبری، 
امیرحســین بلوچی، محمدســجاد بنی کریم، امیر 
خادم، علیرضا عزیزی، آهنگســاز و طراح صدا: آرش 
 موســوی، طراح نور: علی  کوزه  گر، طراح لباس: شیدا 
 زواری، طراح صحنه: مازیار  سیدی، طراح لوگوتایپ، 

پوستر، بروشــور: صالح  تســبیحی، موشن گرافیک: 
مجتبی رحامیان، طــراح تیزر و عــکاس تبلیغات: 
ســهراب  خان  زاده، عکاس: کیارش  مســیبی، مدیر 
روابط عمومی، تبلیغات: نوید  آغاز، مشــاور رسانه ای: 
مریم قربانی نیا، دســتیاران طراح نور: امیرحســین 
سیَر، پوریا محســنی، محمدحسین کوزه گر، نازنین 
یارویســی، اکرم کیهانی فر، دســتیاران لباس: شیوا 
کاوه، دنیا قاسمی، مهســا بالانی، شیوا محمدبیگی، 
محمدرضــا مظلوم، دوخــت لباس: زهــرا بهرامی، 
دســتیار آهنگســاز: محمد خانی، اپراتــور پخش 

موسیقی: یزدان گرم آبی.

سیمبلین

خریدار  رحمت امینــی در جدیدترین 
تجربــه کارگردانــی خود در عرصــه تئاتر 
کودک و نوجوان با نگاهی آموزشی به نحوه 
مراوده کــودکان با اســباب بازی های خود 

می پردازد.
رحمــت امینــی نویســنده، مــدرس و 
کارگــردان تئاتــر درباره اجــرای نمایش 
»یــارا و مأموریــت عروســکی« کــه قرار 
است در سالن گلســتان مرکز تئاتر و تئاتر 
عروســکی کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان روی صحنه برود، به خبرنگار مهر 
گفت: سال ها یکی از شاخه های پژوهشی و 
کاری من تئاتر کودک و نوجوان بوده است. 
ســال ۷۸ نمایش »خرس و چشمه« نوشته 
من با کارگردانی حســن وارســته و با بازی 
هنرمندانی چون محسن تنابنده و زنده یاد 
شهرام عبدلی اجرا شد. در تئاترهای کودک 
و نوجوانی هم که حسن وارسته کارگردانی 
می کرد نقش مشاور را داشتم. آخرین اثری 
که در این حوزه روی صحنــه بردم نمایش 
»قصه بخت برگشــته« برگرفته از فرهنگ 
عامه بود که ســال ۹۵ در تالار هنر اجرا شد. 
همچنین یــک پرده خوانی زنانــه هم برای 
گروه سنی نوجوانان در کانون اجرا کردم که 
سال گذشته در ســن پترزبورگ روسیه نیز 

اجرا شد.
وی یادآور شد: از سال گذشــته ایده »یارا و 
مأموریت عروســکی« توسط آیدا احمدپور 
یکی از دانشجویانم مطرح شد که بر اساس 
آن ایده بــا تیمــی دانشــجویی در کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان شروع به 
کار کردیم و در ادامه چون کار باید شــکل 
و شــمایل بهتری پیدا می کــرد چند نفر از 

دانش آموختگان تئاتر کودک را هم وارد کار 
کردم. نمایشــنامه این اثر توسط زیبا برجی 
نوشته شده و به صورت مشــترک با سمیرا 
طباطبایــی آن را کارگردانــی می کنیــم. 
الان ترکیــب اجرایــی ما شــبیه کارهای 
قبلی خودم متشــکل از هنرمندان جوان و 

همچنین باسابقه است.
امینی تأکید کرد: معتقدم »یارا و مأموریت 
عروســکی« یکی از متفاوت ترین کارهای 
گروه ما اســت. متن کاملًا در طول تمرین 
شــکل گرفت و در رونــد ایده پــردازی تا 
نوشــتن متن و همچنین دراماتــورژی یا 

بازنویسی ۴ نفر مشارکت داشتیم.

وی درباره همکاری بــا حمید جبلی در این 
اثر نمایشــی، گفت: به دلیل تجربه هایی که 
با حمید جبلی در کار قبلی خودم داشــتم و 
همچنین شناخت بالایی که از تئاتر کودک 
و نوجوان دارد، از ایشــان دعوت کردم تا در 
تمرین نمایش حضور پیدا کند. جبلی بعد از 
تماشای نمایش نظرات خود را بیان کرد و از 
ایشان دعوت کردم که به عنوان مشاور کار 

ما را همراهی کند.
این کارگــردان تئاتر دربــاره ویژگی های 
نمایش »یارا و مأموریت عروسکی«، اظهار 
کرد: ویژگی »یارا و مأموریت عروســکی« 
در سوژه آن اســت. در جهان مراوده ای بین 

بچه ها و اســباب بازی ها وجــود دارد که ما 
این مراوده را در قالب تئاتر نشــان می دهیم 
و به نوعی بــه مــدل رفتاری کــودکان با 
اســباب بازی ها از زاویه دید عروســک ها 
می پردازیم. همچنین بــه معضلات دنیای 
عروسک ها می پردازیم که ناشی از نوع رفتار 
کودکان با عروسک ها و اســباب بازی های 
خود اســت. این نگاه از دیدگاه پداگوژیک 

من نیز نشأت گرفته است.
امینی تصریح کرد: در ایران بیشــتر بچه ها 
در بازی هــای مجــازی ســیر می کنند و 

عروسک ها مهجور و مظلوم واقع شده اند.
وی در پایان با بیــان اینکــه نمایش »یارا 

و مأموریت عروســکی« برای گروه ســنی 
کودک و نوجــوان تولید و اجرا می شــود، 
تأکید کــرد: معتقدم تعریف گروه ســنی 
بچه های امــروز متفاوت از قبل اســت و به 
لحاظ فکری ســن نوجوانی از دوران رفتن 
به مدرسه شروع می شــود و دوران کودکی 
در ۴ تا ۵ سالگی است. این کار برای والدین 
بچه ها نیز جذاب اســت زیرا برای آن ها هم 

نقطه نظراتی را مطرح می کند.
کــوروش محمدرضا، مهدیــه تاجیک راد، 
الهام خــداوردی، ســپیده چنگیزی، پانیذ 
صادقی مقدم، بهناز خانی، شــاهد بهوند و 
عســل فروزفر بازیگران »یــارا و مأموریت 
عروسکی« هستند.دیگر عوامل این نمایش 
عبارتنــد از دراماتــورژ: مریــم منصوری، 
مجری طــرح: ابوالفضل بوربــور، تبلیغات 
و فضــای مجــازی: فریبا جدیــدی، هانیه 
حسینی نصر و عرشیا مرادی، روابط عمومی: 
مهدیه شــاهمرادی، طراح صحنه: ســینا 
احمدپور و سمیراسادات طباطبایی، طراح 
پوســتر، طراح لباس و طراح گریم: مهدیه 
تاجیک راد، دستیار گریم: الناز جعفری پور، 
موســیقی: فاضل نوروزی، ســاخت دکور: 
محمدحسین بروجردی، ساخت آکسسوار: 
ســینا احمدپور و مهدیه تاجیک راد، مدیر 
صحنه: سارا ســعادت نیا، منشــی صحنه: 
رومینــا صفایــی و مســئول تــدارکات: 
ریحانه فراهانی.نمایش »یــارا و مأموریت 
عروسکی« تا ۳۰ آبان هر روز به جز روزهای 
شنبه ســاعت ۱۷ در ســالن گلستان مرکز 
تولید تئاتر و تئاتر عروسکی کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان واقع در بوستان 

لاله تهران اجرا می شود.

»سیمبلین« برای آخرین بار تمدید شد

در نشست خبری جشنواره مطرح شد

در جشنواره کوتاه فضا برای فیلم سیاسی باز است
خریدار  نشست رسانه ای چهل و یکمین 
جشــنواره بین المللی فیلم کوتــاه تهران با 

حضور دبیر جشنواره برگزار شد.
 نشست رســانه ای چهل و یکمین جشنواره 
بین المللــی فیلــم کوتاه تهــران با حضور 
مهدی آذرپندار دبیر جشــنواره در پردیس 

سینمایی ملت برگزار شد.
آذرپندار در ابتــدای این مراســم با یادی 
از شــهدای مقاومــت گفت: فراینــد آغاز 
فیلم کوتــاه تهران از آذر ســال گذشــته 
با انتخــاب  فراخــوان شصت وهشــتمین 
جشــنواره منطقه ای ســاوالان آغاز شد. ما 
پس از یک دوره فطرت در جشــنواره های 
منطقه ای اصرار داشــتیم کــه حتما یک 
جشــنواره منطقــه ای پیش از جشــنواره 
فیلم  کوتاه تهران برگزار کنیم. ۲ جشنواره 
منطقــه ای دیگر هــم قرار بــود در خرداد 
و تیر در مشــهد و قزوین برگزار شود که به 
دلیل شهادت شهید رئیســی کنسل شد و 
در شهریور امسال برگزار شد. امروز چیزی 
حدود ۱۴ فیلم از جشــنواره های منطقه ای 
به جشنواره فیلم کوتاه تهران راه پیدا کرده 

است.
وی افزود: خوشــحالیم که از ســال ۱۴۰۰ 
جشــنواره را در تاریــخ مشــخصی برگزار 
می کنیم و تاریخ جشــنواره را تعییر ندادیم 
زیرا تاریــخ ثابت از واجبات یک جشــنواره 
بین المللی اســت. در فراخوان جشــنواره 
روی شعار جشــنواره خیلی بحث کردیم. 
در ۲-۳ دوره گذشته ما بحث تنوع ژانرها را 
مدنظر قرار دادیم و شعار امسال نیز برهمین 
اساس انتخاب شــد. انتخاب شعار »جهان 
خیال انگیــز تــو« از یک آسیب شناســی 
انتخاب شــد و مــا فکر می کنیــم که روی 
بعد تخیل و خیال در ســینما ضعف داریم.  
امیدواریــم که ســینمای خیال انگیزی در 
فیلم کوتاه داشــته باشــیم و در ژانرهایی 
مانند علمی-تخیلی و فضاهای خیال انگیز 
سینمایی آثار خوبی مشــاهده کنیم و قدم 
محکمی باشد برای دوره های بعد. در بخش 
فیلم داســتانی از ۵۵ فیلــم ۲۶ فیلم واجد 
عنصر خیال انگیزی است و این نکته مهمی 

است.
آذرپنــدار یــادآور شــد: وقتــی بحث از 

خیال انگیــزی می کنیــد بعــد صنعتی و 
تکنولوژی ســینما مورد بحث قرار می گیرد 
در نتیجه ما برای نخستین بار بخش هوش 
مصنوعی و واقعیت مجازی را اضافه کردیم 
که استقبال خوبی هم صورت گرفت. ۳۴۴ 
فیلم در بخش هوش مصنوعی از کشورهای 
دیگر دریافــت کردیم. ۱۱ فیلــم پذیرفته 
شدند که ۳ فیلم این بخش ایرانی است. در 
بخش واقعیت مجازی هــم ۸ فیلم پذیرفته 

شد که ۱ فیلم ایرانی است.

نیاز بخش عکس به یک رویداد
 منظم و مستقل

وی درباره بخش عکس ایــن دوره توضیح 
داد: در ادوار گذشته جشــنواره فیلم کوتاه 
تهران بخش عکس بســیار جدی بود و کنار 
هم برگزار شدن بخش عکس و فیلم  همواره 
به عکس لطمه می زد. در ایــن دوره بخش 
عکس را به عنوان یــک بخش جانبی برگزار 
می کنیم اما دبیر و نشست خبری مستقلی 
دارد. در ایــن بخــش تعــداد عکس های 
دریافتی ما رشــد قابل ملاحظه ای داشت 
و امســال ۶ هزار عکس دریافت کردیم که 
۶ برابر دوره قبلی اســت. ما فکر می کنم که 
بخش عکس حتما به یک رویداد ملی منظم 

و مستقل نیاز دارد.
آذرپندار دربــاره بخش مســتند این دوره 
عنوان کرد: امسال تعاملی با مرکز گسترش 
سینمای مستند، تجربی و پویانمایی انجام 
گرفت. چیزی حدود ۵ دوره بخش مســتند 
جشــنواره فیلم کوتاه از کیفیت افتاده بود 
زیرا فیلم های جشنواره کوتاه نمی توانستند 
در جشــنواره »ســینماحقیقت« شرکت 
کنند. ما امســال ایــن محدودیت را حذف 
کردیم و این نویــد را می دهــم که بخش 

جذابی خواهیم داشت.
وی درباره آثار بخــش بین الملل گفت: در 
بخش بین الملل امســال حــدود ۱۳ هزار 
فیلم از ۱۵۰ کشــور دنیا ارســال شــد که 
اتفاق عجیبی بود. نمی خواهیم کیمیت گرا 
باشــیم و از رکوردهــای مختلف صحبت 
کنیــم  اما خودتــان جســت وجو کنید که 
جشــنواره های مختلــف دنیا چــه تعداد 
فیلم دریافت می کنند. بــرای دریافت فیلم 

پلتفرم هایــی وجود دارند که در کشــور ما 
معمولا بــه ۱-۲ پلتفرم مراجع می شــود. 
همکاران ما امسال سعی کردند پلتفرم های 
بومی کشورهای مختلف را پیدا کنند. مثلا 
هنرمندان کشور چین با پلتفرم های کشور 
خودشــان کار می کنند. ما این پلتفرم های 
بومی را پیدا کردیم و امســال چین حدود 
۲ هزار فیلم به جشــنواره فیلم کوتاه ارسال 
کرده است. همچنین از کشــورهای هند، 
اســپانیا، آمریکا، بریتانیا، روســیه و ... نیز 

آثاری در این دوره حضور دارد.
آذرپندار با بیان اینکه فراخوان جشــنواره 
امســال به ۱۲ زبان منتشــر شــد، گفت: 
جشــنواره فیلم کوتــاه تهــران در بعضی 
از بخش هــا ثبت نــام پولــی دارد و در این 
صــورت پلتفرم ها نیز ســهمی دارند.  البته 
ما همچنان به دلیل تحریم هــا ارزان ترین 
جشــنواره اســکار کوآلیتی فای هستیم. 
ما امســال مدعی هســتیم که جشــنواره 
جشنواره ها را برگزار می کنیم و فارغ از آثار 
جدید، تعداد زیــادی از فیلم های منتخب 
جشنواره هایی مانند کن و ونیز در این دوره 
حضور دارند. دعــوت می کنم که فیلم های 
بخش بین الملل را از دســت ندهید زیرا آثار 
باکیفیتی هستند و چیزی حدود ۱۰۰ فیلم 

در بخش مسابقه بین الملل ما حضور دارند.
وی تاکید کرد: بخش ورکشــاپ ها با عنوان 
بیست نشســت امســال هم برقرار است و 

استادان بزرگی در کنار ما خواهند بود.

در هر اتاق انجمن یک فیلمساز 
و عکاس داریم

آذرپندار در پاســخ بــه پرسشــی درباره 

فضاســازی ها علیه انجمن سینمای کوتاه و 
حضور آثار عده مشخصی از افراد و معاونان 
انجمن در جشــنواره توضیــح داد: جواب 
دادن به این ســوال کمی پیچیده است. من 
برای برخی رســانه ها واقعا ناراحتم و به نظر 
من رســانه نباید آبروی خــودش را فدای 
مسائل شــخصی کند. افتخار ما در انجمن 
این اســت که در هر اتاق یک فیلمســاز و 
عکاس داریم و این مســاله را یک حســن 
می دانیم. آیا وقتی چنیــن ظرفیتی وجود 
دارد ما باید مانع از حضور افراد در جشنواره 
شــویم؟ هیچکدام از فیلم ها مانند »مدیر 
مدرسه« در سال گذشته و آثار امسال تولید 
انجمن نیستند و فیلم اعضای انجمن خارج 
از انجمن تولید شــده اند. جشــنواره ۷ نفر 
هیئت انتخاب دارد و من دخالتی نســبت 
به انتخاب این افراد نداشــتم. فیلم »مدیر 
مدرسه« سال گذشته در جشــنواره فیلم 
فجر هم نامزد شــد آیا آنجا هم من دخالتی 
داشتم؟ فکر می کنم اگر کسی با من دوست 
اســت نباید از فیلمســازی محروم شود. از 
شــما خواهش می کنم که از هیئت انتخاب 
جشــنواره در این سه سال گذشــته درباره 
میزان دخالت دبیر در انتخاب آثار ســوال 

کنید.
وی درباره کاهش سهم آثار استان ها در این 
رویداد گفت: امسال سهم استان ها کاهش 
داشته است. ما سال گذشته ۵۵ درصد فیلم 
از استان ها داشتیم و امسال ۵۰ درصد فیلم 
داریم. امسال چیزی حدود ۶۰ درصد از آثار 
داستانی از استان ها هســتند اما در بخش 
پویانمایی و مستند آثار استان ها کم است و 
این یک زنگ خطر برای استان ها است. این 
را به یاد داشته باشــید که معدل فیلم کوتاه 
تهران و سایر جشــنواره های ملی ما در آثار 
اســتانی ۳۰ درصد بوده است و خوشحالیم 

که امسال به ۵۰ درصد رسیده است.
آذرپندار درباره پوســتر ایــن دوره توضیح 
داد: برمبنای شــعار خیال انگیزی امســال 
و آسیب شناســی دوره های قبــل در این 
دوره ســعی کردیم خیال انگیزی در پوستر 
جشــنواره نمود داشته باشــد و همچنین 
مساله ایرانی بودن دغدغه امسال ما بود که 
در پوســتر این رویداد از نگارگری استفاده 

شد. فضای رنگارنگ و شــاد پوستر نمودی 
از تنوع جشنواره امسال است.

وی دربــاره حضــور فیلمســازان بخــش 
بین الملــل در جشــنواره بیــان کــرد: 
فیلمســازان بین الملــل اســتقبال خوبی 
از جشنواره داشــته اند و اگر پروازها دچار 
مشــکل نشــود عده ای از فیلمســازان در 

جشنواره امسال حضور خواهند داشت.
دبیــر جشــنواره بیــان کــرد: ۳۰ درصد 
فیلم های امسال محصول انجمن سینمای 
جوان است و این عدد تقریبا در همه سال ها 
تکرار می شــود. باقی فیلم ها ممکن است از 
مراکز دیگری حمایت شده باشند اما تعداد 

زیادی از آثار کاملا مستقل تولید شده اند.
دبیر جشــنواره درباره توجه به ســینمای 
مقاومت تصریح کرد: بخش ویژه »شــاخه 
زیتون« مانند سال گذشــته امسال هم در 
جشنواره برگزار می شــود. اتفاق ویژه این 
دوره این است که امســال برای اولین بار در 
بخش بین الملل فیلم پروگــرم کردیم. در 
سفرهایی که ما به جشــنواره های خارجی 
داشــتیم یک ســری فیلم ها پروگرم شد. 
گاهی افراد فکر می کنند در اینگونه بخش ها 
یک ســری آثار ارگانی و سفارشــی نمایش 
داده می شود اما اینگونه نیست. اکنون دنیا 
درباره فلســطین فیلم  می سازد و متاسفانه 
کیفیت آثــار ما در این بخش پایین اســت. 
امسال درباره فلســطین و عملیات »وعده 
صادق«، درباره یک خبرنگار فلســطینی، 
درباره حاج قاســم  ســلیمانی، درباره ترور 
شــهید فخری زاده، شــهید لاجــوردی، 
شــهید جهــان آرا و میــرزا کوچک خان 
جنگلی فیلم داریم. ۷ فیلم  دفاع مقدســی 
هم در جشنواره امســال حضور دارند. از ۱۷ 
فیلم بخش »شــاخه زیتون« ۹ فیلم ایرانی 
هستند و یک فیلم  هایپررئال کاملا با هوش 
مصنوعی ساخته شده است.آذرپندار درباره 
بودجه امســال گفت: ســازمان سینمایی 
امســال حدود ۱۲ یــا ۱۳ میلیــارد تومان 
برای جشــنواره درنظر گرفته است. معمولا 
جشنواره حامیان بزرگ و کوچکی هم دارد.

وی دربــاره تاثیر تغییر دولت بر جشــنواره 
توضیح داد: انتخاب فیلم هــا پیش از تغییر 

دولت انجام شده بود. 



وزیر ورزش و جوانان:
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میدان

خریدار  وزیــر ورزش و جوانــان گفت: 
بــا اینکه تاکنــون تغییــری در حوزه های 
مدیریتی نداشــتیم اما کارمــان در حوزه 
ورزش با قــوت جلــو مــی رود و در آینده 

تغییرات را اعلام خواهیم کرد.
احمد دنیــا مالی وزیــر ورزش و جوانان در 
خصوص عــدم تغییر معاونت هــای وزارت 
ورزش و جوانــان در دو مــاه ابتدایی دولت 
جدید، گفت: قطعاً تغییر در سطح معاونت ها 
و مدیــران وزارت ورزش و جوانان خواهیم 
داشــت، اما تغییری را می خواهیــم که با 
حســاب و کتاب بــوده و عجولانه نباشــد. 
در عیــن حال شــرایط احراز فــردی را که 

می خواهیم، وجود داشته باشد.
وی افزود: احتمالاً برخی از دوستانی که فعلًا 
هستند، شرایط لازم را داشته باشند و شاید 
حفظ شــوند که البته این امر توصیه آقای 
رئیس جمهور اســت، اما نفر جایگزین شده 

باید حتماً از شخص قبلی بهتر باشد.
دنیا مالی بــا تاکید بر اینکــه در حوزه های 
مدیریــت تجربه های زیــادی دارد، تاکید 
کرد: با اینکه تاکنون تغییری در حوزه های 
مدیریتی نداشــتیم اما کارمــان در حوزه 
ورزش بــا قوت جلــو می رود و بــه حرکت 
خود ادامه می دهد؛ در عیــن حال در آینده 

تغییرات را اعلام خواهیم کرد.
وزیر ورزش و جوانان در پاســخ به ســوالی 
در خصــوص برنامه هــای دولــت بــرای 
ســرمایه گذاری در رشــته های مدال آور 
المپیکــی، اظهار کرد: یکی از آســیب های 

جدی ما در حوزه مدال آوری اتکا داشــتن 
به دو تا سه رشته ورزشــی است. به صورتی 
که در ســنوات گذشــته و در المپیک های 
مختلف سه رشــته خاص مدال آور کشتی، 
وزنه بــرداری و تکواندو را داریــم که البته 
تکوانــدو در ســه دهه گذشــته بــه جمع 

مدال آوران ما اضافه شده است.

باید کاری اساسی در رشته های پر 
مدال انجام دهیم

دنیا مالی بــا تاکید بر لزوم کاهش آســیب 
پذیری کشور در وابستگی به چند رشته در 
کســب مدال، اذعان کرد: برای آنکه بتوانیم 
آســیب پذیری خود را در این حوزه کاهش 
داده و ظرفیت خــود را افزایش دهیم، قطعاً 
باید به رشــته های پر مــدال توجه ویژه ای 

کنیم.
و جوانــان در خصــوص  وزیــر ورزش 
ورزش هــای پر مــدال، عنوان کــرد: بنده 
در حال راه انــدازی ســتاد ورزش های پر 

مدال هســتم و توجه ویژه ای به رشته های 
دوومیدانی، تیر و کمان، تیر اندازی و شــنا 
خواهم داشــت. در هر صــورت باید کاری 
اساسی در این حوزه انجام دهیم که من آن 

را شروع کردم و قطعاً به آن اعتقاد دارم.
وزیر ورزش و جوانان با اشــاره به خاطرات 
تلــخ المپیــک ۲۰۰۸ پکن چیــن، یادآور 
شــد: در المپیــک ۲۰۰۸ پکــن در چین، 
کاروان ورزشــی کشــورمان کلًا یک مدال 
طلا در تکواندو و یک مدال برنز در کشــتی 

به دســت آورد، لذا از همان موقع این بحث 
وجود داشت که باید برای این مسئله آسیب 
شناســی کنیم و باید به رشته های پر مدال 

توجه ویژه ای داشته باشیم.
وزیر ورزش و جوانان با اشــاره به رشــته پر 
مدال دو و میدانی ادامه داد: به عنوان مثال 
در رشــته دوومیدانی بــالای ۱۶۰ تا ۱۶۵ 
مدال دارد. بنابراین چه در موضوع پرش ها، 
چه در دوهای سرعتی و استقامتی و چه در 
پرتاب ها، در حال ایجاد شــرایط ویژه ای در 
دوومیدانی هســتیم. ضمن آنکــه در حال 
حاضر رئیــس فدراســیون دوومیدانی از 
قهرمانان المپیک اســت و از او حمایت های 

ویژه ای خواهیم داشت.
دنیا مالی با اشــاره به بازی های آســیایی 
۲۰۲۶ ناگویای ژاپن، خاطرنشــان کرد: در 
کنــار دوومیدانی از رشــته های دیگر توقع 
داریم با یک برنامه ریزی منســجم، برای دو 
ســال دیگر و در بازی های آسیایی ناگویای 

ژاپن که در پیش داریم، ]آماده شوند.[
وزیر ورزش و جوانان با اشاره به آخرین دوره 
بازی های آسیایی در ۲۰۲۲، متذکر شد: در 
آخرین دوره بازی های آســیایی در هانگژو 
چین، تنها ۱۳ مدال طــلا دریافت کردیم، 
این در حالی است که در بازی های آسیایی 
۲۰۱۰ گوانگژو ۲۰ مدال طلا گرفته بودیم، 
لذا باید این ظرفیــت را افزایش دهیم تا هم 
رتبه خود را در رده بنــدی کلی مدال ها بالا 
ببریم و هم تعــداد مدال های خود خصوصاً 

مدال های طلا را افزایش دهیم.

مدافع تیم فوتبال استقلال تهران به دلیل مصدومیت 
در تمرینات تیم ملی نتوانســت شاگردان قلعه نویی را 

در سفر به امارات همراهی کند.
 تیم ملــی فوتبال ایــران در هفته چهارم مســابقات 
انتخابــی جام جهانــی ۲۰۲۶ روز سه شــنبه ۲۴ مهر 
در ورزشگاه راشد شــهر دوبی امارات از تیم ملی قطر 
میزبانــی خواهــد کرد.ابوالفضل جلالــی مدافع تیم 

اســتقلال تهران که پیش از ســفر به ازبکستان دچار 
مصدومیت شده بود در لیســت تیم ملی برای دیدار با 
ازبکستان هم حضور نداشت، نتوانست هم تیمی های 
خود را در ســفر به دوبی همراهی کند و با تصمیم کادر 
فنی از سفر به امارات خودداری کرد تا روند درمان خود 
را در تهران پیگیری کند.مطابق قوانین فیفا، بر اساس 
توافق نامه ای که بین فیفا، یوفا و اتحادیه باشــگاه های 

اروپایی )ECA( انجام شــده، هنگامی که بازیکنان در 
مســابقات بین المللی بزرگ دچار آســیب می شوند، 
فدراســیون ملی آن ها موظف است خســارات باشگاه 
بازیکن را جبران کنــد. این موضــوع در قالب برنامه 
Club Protection Pro� )حفاظــت از باشــگاه ها 
gramme( فیفا اجرا می شــود. این برنامه برای اولین 
بار در جام جهانی ۲۰۱۰ معرفی شــد و پس از آن برای 

تورنمنت های بعــدی مانند جام جهانــی ۲۰۲۲ قطر 
نیز تمدید شــد تا از خسارات مالی باشــگاه ها به دلیل 
مصدومیت بازیکنان محافظت شود.برنامه حفاظت از 
FIFA Club Protection Pro� )باشــگاه های فیفا 

gramme( فقط شــامل مصدومیت هایی می شود که 
در طول مســابقات رســمی فیفا مانند جام جهانی یا 

مسابقات بین المللی بزرگ دیگر اتفاق می افتد.

چهارمین روز از رقابت هــای قایقرانی روئینگ 
قهرمانی بزرگسالان آســیا با کسب مدال طلای 
دوم زینب نــوروزی به همــراه کیمیــا زارعی 
در قایــق دو نفره آغاز شــد.در آغــاز چهارمین 
روز از رقابت هــای قایقرانی روئینــگ قهرمانی 
بزرگسالان آسیا در ازبکســتان، زینب نوروزی 
و کیمیا زارعــی در روئینگ دونفره ســبک وزن 

بانوان در فینال با تیم های ژاپــن، ویتنام، تایلند 
و قزاقســتان مســابقه دادند و در پایان با زمان 
۷:۲۶.۴۶۶ دقیقــه اول و صاحــب مــدال طلا 
شدند. در این رقابت ورزشــکاران تایلند و ویتنام 
دوم و سوم شــدند.این مسابقات که از ۱۹ مهر در 
سمرقند ازبکستان آغاز شده، امروز با برگزاری ۲ 
رقابت فینال دیگر برای نمایندگان ایران به پایان 

می رسد.پیش از این تیم ایران صاحب یک مدال 
طلا توسط زینب نوروزی و دو نقره توسط فاطمه 

مجلل و تیم چهار نفره زنان شده است.
ایران با ترکیب مهسا جاور، زینب نوروزی، کیمیا 
زارعی، فاطمه مجلل و امیرحســین محمودپور 
ورزشکاران و افشین فرزام سرمربی و هما خاتمی 

مربی در این دوره از رقابت ها حضور دارد.

استقلال

استقلال در چه صورت می تواند بابت جلالی از فیفا غرامت بگیرد؟

شکایت های سریالی علیه دروازه بان شماره یک تیم 
ملی؛ روزهای برزخیِ بیرو

علیرضــا بیرانوند همچنــان درگیر پرونده مرتبــط با انتقــال جنجالی اش از 
پرسپولیس به تراکتور اســت و به نظر می رســد که روزهای پرماجرایی هم در 

انتظار او است.
 بازار نقل وانتقالات تابستانه فوتبال ایران با ثبت جابه جایی های پرشمار و البته 
جنجالی همــراه بود. در بازاری کــه رامین رضاییان در انتقالــی غیرمنتظره از 
سپاهان به استقلال پیوست و آبی پوش شد و نامش به فهرست یاغی های فوتبال 
ایران اضافه گردید، جنجالی ترین انتقال بدون شــک در مســیر تهران - تبریز 
رقم خورد؛ جایی که مسئولان باشگاه تراکتور موفق شــدند با علیرضا بیرانوند، 
دروازه بان شماره یک تیم ملی به توافق برسند و او را در کنار دانیال اسماعیلی فر 

و مهدی ترابی از پرسپولیس جذب کردند.

بیرانوند در حالی به تراکتور پیوســت که یک فصل دیگــر از قرارداد همکاری او 
با سرخ پوشــان پایتخت مانده بود و جالب آنکه با وجود ادعاهای مطرح شده از 
ســوی علیرضا بیرانوند مبنی بر ادامه همکاری با پرسپولیسی ها، او یک تصمیم 
جنجالی گرفت و با طرح این مســئله که مطالبات اش به طــور کامل پرداخت 
نشده، قراردادش با سرخ پوشــان پایتخت را به صورت یک طرفه فسخ کرد و به 
تراکتور پیوست. فسخ قرارداد انجام شده از سوی بیرانوند، نقطه شروع حواشی 

در بازار تابستانه بود و همچنان تبِ این حواشی داغِ داغ است.
کمیته تعیین وضعیت فدراسیون فوتبال بعد از بررســی ابعاد مختلف پرونده و 
البته ادعاهای مطرح شده از سوی طرفین دعوا )مسئولان باشگاه پرسپولیس و 
علیرضا بیرانوند( هفته گذشــته یک رأی جنجالی صادر کرد و علیرضا بیرانوند 
و باشــگاه تراکتور را به پرداخت حدود ۲۰ میلیارد تومان جریمه نقدی محکوم 
نمود؛ البتــه که در این میــان، محرومیتی ۴ ماهه هم علیه بیرانوند وضع شــد 
که این محرومیت به مدت یک سال تعلیق شــده که حکم تعلیقی صادره علیه 

دروازه بان شماره یک تیم ملی و تراکتور، جنجال آفرین شده است.
رضا درویش، مدیرعامل پرســپولیس بعد از صدور حکم علیه علیرضا بیرانوند، 
مصاحبه ای جنجالــی را انجام داد و در ایــن مصاحبه، علیــه ارکان مدیریتی 
فدراســیون فوتبال موضع گرفت و حکم صادره را سیاســی خوانــد. بعد از آن 
هیات مدیره باشــگاه پرسپولیس تشکیل جلسه داد و مســئولان باشگاه تاکید 
کردند کــه باید برای تشــدید حکم، اعتراضــات لازم صورت گیــرد که بعد از 
جمع آوری اسناد و مدارک، گفته می شــود پرسپولیسی ها رسماً اعتراض خود 
را به کمیته اســتیناف برده اند و امیدوارند که حکم صادره علیه بیرانوند در این 

کمیته تشدید شود.

سامان تورانیان: 
تلاش می کنم تا به تیم ملی دعوت شوم

مدافع راســت تیم ملوان بندرانزلی درباره وضعیــت فنی خودش در 
جریان مسابقات لیگ بیست وچهارم صحبت کرد.

در میان ۵ تیم بالانشین جدول امسال لیگ برتر، ملوان با توجه به اینکه 
تمرینات پیش فصل خود را دیرتر از سایر مدعیان آغاز کرد، موفق شده 
تا حد زیادی بســیاری از فوتبال دوستان ایرانی را شــگفت زده کند و 
شــاگردان مازیار زارع موفق شــده اند با فرمی بســیار بی نظیر در طی 
این مدت، با کســب ۱۴ امتیاز از هفت بازی، هم امتیاز با پرسپولیس و 
فولاد خوزستان در رده سوم جدول قرار گیرند.ملوانی ها در پست دفاع 
راست سامان تورانیان را در اختیار دارند که این بازیکن پس از جدایی از 
استقلال، به ملوان پیوست و تورانیانِ ۲۲ ساله، از ابتدای این فصل ۵ بار 
برای تیمش به میدان رفته که در همان بازی اول برای تیمِ شمالی موفق 
شد مقابل چادرملو اردکان گل سازی کند تا خیلی زود نظر مثبت مازیار 
زارع را برای حضور در ترکیب اصلی ملوان جلب کند.  با سامان تورانیان 

مدافع جوان تیم ملوان بندرانزلی گفت وگو داشتیم.

ابتدا درباره فرم اخیر خــودت در طی این مدت صحبت کن. 
خودت به عنوان دفاع راست فرم خوبی داشتی و یک پاس گل 

هم ثبت کردی و آیا خودت از این عملکرد رضایت داشتی؟
خدا را شکر فرم خوبی داشــتم و در طی این چند هفته، توقع ام از خودم 
خیلی بیشتر شده و این روزها تمام تلاشــم را می کنم تا امسال به تیم 
ملی بزرگســالان دعوت شــوم و نظر مثبت کادرفنــی را جلب کنم تا 

ملی پوش شوم.

ملوان در طی این مدت، تیم یک دستی داشته و اکنون تو به 
عنوان عضوی از این تیم، شرایط ملوان را چطور می بینی؟

من به شخصه احســاس می کنم تیم جوان و یک دســت خیلی خوبی 
داریم و تمام بازیکنان تیم، همه باهم برای موفقیت تیم تلاش می کنیم 

تا بتوانیم هواداران ملوان را نیز راضی نگه داریم.

تو در این تابستان به ملوان پیوستی و به نظر می رسد مازیار 
زارع نیز با توجه به اینکه خیلــی زود تو را در ترکیب قرار داد، 
اعتماد ویژه ای به تو دارد. تو تا به امروز رابطه ات با مازیار زارع 

چطور بوده است؟
با آقــای مازیــار زارع رابطه خیلی خوبــی داریم و من از ایشــان بابت 
اعتمادی که به من داشتند تشــکر می کنم و واقعا امیدوار هستم بتوانم 

جواب اعتماد ایشان را به خوبی بدهم.

 پیش از این در استقلال بازی می کردی ولی نتوانستی زیادی 
برای آبی پوشان پایتخت نشین بازی کنی و در نهایت تصمیم به 

جدایی گرفتی. این دورانی که در استقلال گذارندی چطور بود؟

همان طور که می دانید اســتقلال از بهترین تیم های ایران است و سال 
گذشته فرصت زیادی به من نرســید و من خودم ترجیح دادم به تیمی 
بروم که بتوانم بیشــتر بازی کنم و به این واسطه دیده شوم. در مجموع 
از این انتخابی که داشتم خیلی راضی هســتم و اکنون می خواهم فقط 

روی ملوان تمرکز کنم.

نکته ای که توسط هواداران استقلال مطرح می شد، بسیاری 
عقیده داشــتند که جواد نکونام باید از تو بیشتر بازی بگیرد 
ولی این اتفاق نیفتاد. رابطه خودت با اقای نکونام چه شرایطی 

داشت؟
من در طی این مدتی که با آقای نکونام کار می کردم، رابطه نسبتا خوبی 
با ایشان داشــتم و اگر چه همان طور که می دانید، فرصت زیادی به من 
نرسید تا برای استقلال بیشــتر از این بازی کنم، ولی واقعیت این است 

که نکات مهم زیادی از ایشان و کادرفنی استقلال یاد گرفتم.

با اینکه تو به تازگی وارد تیم ملوان شدی اما به نظر می رسد 
هواداران این تیم هم با توجه به جو پرشــوری که دارند خیلی 
زود با تو ارتباط گرفتند؛ فکر می کردی به این ســرعت مورد 

توجه هواداران ملوان قرار بگیری؟
در فضای مجازی دیده بودم و حتی این مسئله را از بازیکنانی که در تیم 
ملوان هم بازی می کنند شــنیده بودم که ملوان بخشی مهم از زندگی 
مردم این شهر اســت و الان در طی این مدت، این مســئله را به چشم 

دیدم و واقعا جو هواداری آن ها در ایران بی نظیر است.

 بازی بعدی شما با مس رفسنجان خواهد بود، پیش بینی ات از 
این بازی چیست؟

بازی با هر تیمی ســختی ها و چالش های خودش را دارد و تیم مس هم 
یکی از تیم های پرمهره لیگ امسال است و امیدوارم این بازی جذاب و 
همراه با امتیاز برای ما باشــد و ما بتوانیم دســت پر از زمین بازی خارج 

شویم.

پیش بینی خودت از ادامه لیگ چیست و فکر می کنی شرایط 
خودت و ملوان چگونه پیش برود؟

بازی های زیادی تا آخر لیگ بیســت وچهارم باقی مانــده و با توجه به 
چنین شــرایطی پیش بینی ســخت اســت ولی ما تمام تلاش مان را 
می کنیم که جزو تیم های بالای جدول باشــیم و امیدوار هستم امسال 

بهترین نتیجه تاریخ باشگاه را رقم بزنیم.

آگهی رای هيات قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1795958 م الف: 5201
 برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مستقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان سنندج تصرفات 
مالکانه بلا معارض متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدین وسیله مشخصات املاک در دو نوبت 
به فاصله 1۵ روز جهت اطلاع عموم آگهی میگرد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ 
الصاق در محل تا مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم نمایند و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی اخذ و 
تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول و گواهی اخذ 
تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذكور وعدم وصول اعتراض سند 
مالکیت طبق مقررات صادر خواهد شد صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نیست .
1- مقدار سه دانگ مشاع از ششدانگ یکبابخانه بنام خانم آرینا احمدی نوره فرزند خلیل الله 
صادره سنندج 2 مقدار سه دانگ مشاع از ششدانگ یکبابخانه بنام خانم نسرین رستمی نوره فرزند 
حبیب اله صادره سنندج به مساحت ششدانگ 82/72 متر مربع پلاک 32۵ فرعی از باقیمانده 

1081- اصلی بخش یک منطقه 2 سنندج انتقالی برابر دست نوشته بدون تاریخ و شماره
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/08
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/07/23

هیوا احمدیان رییس ثبت اسناد و املاک منطقه 2 سنندج

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده 3 و ماده 13 آئين نامه 

قانون تعيين تکليف

شناسه:1792937
برابر آراء صادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض آقای حسین حاجی 
بیک بشماره شناسنامه 9۵28 بشماره ملی 21227۵1282 صادره از گرگان فرزند ایوب 
متقاضی کلاسه پرونده 1403114412480000۵08 در ششدانگ یک قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده است به مساحت 312.20متر مربع از پلاک 3- اصلی واقع در اراضی 
اوزینه بخش 3 حوزه ثبت ناحیه 2 گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات متقاضی 
دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی میشود از این رو 
اشخاصی که نسبت به رای صادره فوق الذکراعتراض داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسیدظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به 

مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به این اداره ارائه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/07 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/07/23

 حجت الله تجرى رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه گرگان
 از طرف محمد فندرسکی

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده 3 و ماده 13 آئين نامه 

قانون تعيين تکليف

شناسه:1789733
برابر آراء صادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض خانم اکرم کاشکی بشماره 
شناسنامه 48 بشماره ملی 21224637۵9 صادره از گرگان فرزند مسلم متقاضی کلاسه 
پرونده  140211441200100126۵ در ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده است به مساحت 110 متر مربع از پلاک 3 اصلی واقع در اراضی اوزینه بخش 3 حوزه 
ثبت ناحیه 2 گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی میشود از این رو اشخاصی که نسبت به 
رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو 
ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی 

تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به این اداره ارائه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/07 
 تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/07/23

 حجت الله تجری رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان
 از طرف محمد فندرسکی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

شناسه آگهی: 1794404
کلاسه   1403/06/20 مورخ   140360309001004434 شماره  رای  برابر 
و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع   1403114409001000338
اختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین 
تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای مسعود رحمانی به شناسنامه شماره 813 کدملی 
۵90978378۵ مادیه قزوین بخش رودبار فرزند زین العابدین در نشدانگ یک باب مغازه 
به مساحت 29/۵0 متر سریع پلاک شماره 10 فرعی از 4376 اصلی واقع در قزوین بخش 
2 حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین ) سند مالکیت مشاعی کادستری به شماره چایی به 
شماره 6۵9926 سری الف 97 ( محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید. ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم سایت بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/07
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/07/23

شعبان عسگری رییس ثبت اسناد و املاک

شماره مزایده: ١٤٠٣٠٤٣٢٩١١٥000099
تاریخ ثبت : 1٤03/07/17

  متن آگهی مزایده
 آگهی مزایده اموال غیر منقول) اسناد ذمه (پرونده اجرائی 13030202911۵000134 بایگانی 130300137

 به میزان دو سهم از یازده سهم مشاع از شش دانگ عرصه و اعیان پلاک ثبتی 971 فرعی از 1 اصلی، مفروز و مجزا 
شده از فرعی از اصلی مذکور، قطعه در طبقه و واقع در بخش 2 ناحیه 00 حوزه ثبت ملک شاهرود استان سمنان 
)پلاک ثبتی نهصد و هفتاد و یک فرعی از یک اصلی مفروز و مجزا شده از فرعی از اصلی مذکور ، و واقع در بخش 
دو ناحیه 00 حوزه ثبت ملک شاهرود استان )سمنان به مساحت )240( دویست و چهل متر مربع واقع در شاهرود 
نشانی ملک : شاهرود خیابان غفاری پشت انبار گاز کوچه دوم کوچه( چنار روبروی فرعی پنجم با شماره دفتر 
بازداشتی الکترونیک 13030۵829010001319 مالک خانم / آقای )مرحوم( علی اکبر محبوبی شماره ملی - نام 
پدر محمد رحیم مالک شش دانگ عرصه و اعیان متن سهم ششدانگ عرصه و اعیان که سهم الارث آقای حسن 
محبوبی نام :پدر علی اکبر تاریخ تولد: 13۵4/04/0۵ شماره ملی: 4۵92271769 شماره شناسنامه 16380 به 
نشانی شاهرود 28 متری باغزندان کوچه اول پلاک ۵6 مدیون پرونده اجرائی 140300137 بازداشت گردیده است 
و بستانکار پرونده خانم هانیه رحمتی نام پدر حشمت اله تاریخ تولد 13۵7/06/01 شماره ملی: ۵209329۵93 
شماره شناسنامه 102۵ به نشانی شاهرود شهرک بهشتی کوچه شهید نصرتی 2 پلاک 19 پیرو سند ازدواج علیه

نامبرده اجرائیه صادر نموده است.
مشخصات ملک

یک قطعه نوع ملک طلق با کاربری به پلاک ثبتی 971 فرعی از 1 اصلی، مفروز و مجزا شده از فرعی از اصلی مذکور 
، قطعه در طبقه و واقع در بخش 2 ناحیه 00 حوزه ثبت ملک شاهرود استان سمنان

مشخصات مالکیت
مالکیت : علی اکبر محبوبی فرزند محمد رحیم شماره شناسنامه 28 تاریخ تولد - دارای شماره ملی - با جز سهم 
6 از کل سهم 6 بعنوان مالک شش دانگ عرصه و اعیان متن سهم ششدانگ با شماره مستند مالکیت 1002 تاریخ 
1340/07/27 ثبت گردیده است. آگهی تحدیدی و نوبتی منتشر شده و پس از تحدید حدود در نهایت به آقای 
علی اکبر محبوبی فرزند محمدرحیم منتقل شده لیکن سند مالکیت صادر نگردیده و در اجرای ماده 137 قطعاتی 
از آن جدا گردیده که حدود باقیمانده مشخص نشده است و جانمایی نیز صورت نپذیرفته است و مساحت و طول 
و ابعاد در سوابق ثبتی منعکس نمیباشد لذا انجام هرگونه اقدام و نقل و انتقال و عواقب بعدی آن بر عهده متعاملین 
است ملک مورد نظر یک واحد مسکونی ویلایی دارای دو خواب و آشپزخانه و سرویس بهداشتی است که با دیوار 

باربر و سقف تیر آهن و آجر و نمای سیمانی احداث شده است.
در زمان بازدید ملک بصورت انبار کارگاهی در حال بهره برداری بود و خوانده اعلام نموده در همان مکان زندگی 
میکند . مساحت اعیان حدود 140 متر مربع میباشد و بیش از 30 سال از تاریخ احداث بنا میگذرد. مختصات 

:403213۵Y و X=318981 : جغرافیایی ملک عبارتست از
با توجه به قدمت بنا موقیعت مکانی؛ میزان عرصه و اعیان کیفیت ساخت و سایر موارد موثر در ارزیابی با در نظر 

گرفتن
ثبت کننده : ابوالفضل منصوریان شاهرود- خیابان 1۵ خرداد کوچه هواشناسی تلفن ٢٢٢٥٨٥٨ و ٠٢٧٣-

٢٢٢٦٤٥٤- دورنگار 0273-2220808  انشعابات و بدون در نظر گرفتن بدهیهای احتمالی به شهرداری و سایر 
ادارات ، ارزش شش دانگ عرصه و اعیان ملک مورد نظر سه میلیارد و پانصد میلیون تومان ارزیابی و تقویم میگردد 
که میزان سهم الارث آقای حسن محبوبی به مبلغ 6/363/636/363 ریال میباشد که به استناد اجرائیه صادره سند 
ازدواج : شماره سند : 6214 ، تاریخ سند : 1378/0۵/18 ، دفترخانه صادر کننده : دفترخانه ازدواج شماره 1 و طلاق 
شماره 1۵ شهر شاهرود استان سمنان - سند طلاق : شماره سند : 3۵86، تاریخ سند : 139۵/06/23 ، دفترخانه 
صادر کننده : دفترخانه ازدواج شماره 1 و طلاق شماره 1۵ شهر شاهرود استان سمنان پلاک ثبتی مذکور بازداشت 
با توجه به ابلاغ و قطعیت ارزیابی حسب درخواست بستانکار مزایده بصورت حضوری در یک جلسه از ساعت 9 
صبح الی 12 روزشنبه مورخ پنجم آبان ماه سال یک هزار و چهارصد و سه هجری شمسی )1303/08/0۵( در 
اداره ثبت اسناد و املاک شاهرود واقع در شاهرود خیابان 1۵ خرداد خرداد نهم اداره ثبت اسناد و املاک شاهرود 
شعبه اجرا برگزار میگردد و پلاک مورد مزایده فوق در قبال قسمتی از مطالبات بستانکار و هزینه های اجرائی نقدا 
به فروش میرسد. نیم عشر اجرائی و حق مزایده نیز نقدا وصول میگردد. مزایده پلاک از مبلغ پایه کارشناسی مبلغ 
6/363/636/363 ریال شش میلیارد و سیصد و شصت و سه میلیون و ششصد و سی و شش هزار و سیصدو شصت 
و سه ریال ( شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی از طرف خریدار نقدا فروخته خواهد شد. شرکت در جلسه مزایده 
برای عموم آزاد است و خریداران و یا نماینده قانونی آنها میتوانند جهت شرکت در مزایده در وقت مقرر از ساعت 
9 صبح الی ساعت 12 همان روز( نسبت به واریز ده درصد از مبلغ پایه کارشناسی )636/363/636 ریال ( پلاک 
به حساب سپرده ثبت شاهرود به شماره شبا نزد شعبه حسابداری ثبت شاهرود و یا بانک ملی اقدام و همراه فیش 
واریزی در شعبه اجرا حاضر و مبلغ پیشنهادی خود را به مبلغ حداقل پایه مزایده به واحد اجرا کتبا اعلام نمایند 
برنده مزایده مکلف است ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت پنج روز از تاریخ مزایده به حساب صندوق ثبت 
تودیع نموده و در صورتی که ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند مبلغ مذکور قابل 
استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده 
تجدید میگردد حق مزایده زائد بر مبلغ مزایده و کسب استعلام دارایی و شهرداری و پرداخت بدهی های مربوط 
به آب و برق و گاز اعم از حق انشعاب و مصرف بعهده خریدار میباشد برابر بند عماده 121 و ماده 12۵ آئین نامه 
اجرا و نیم عشر مورد مزایده به مبلغ 318/181/818 ریال و حق مزایده مورد مزایده به مبلغ 2۵4/۵4۵/4۵4 ریال 
می باشد ضمناً چنانچه روز مزایده تعطیل رسمی گردد. مزایده روز اداری بعد از تعطیلی در همان ساعت و مکان 
مقرر برگزار خواهد شد و چنانچه هزینههای فوق توسط بستانکار پرداخت گردد به طلب وی اضافه می گردد. تاریخ 
انتشار آگهی روز دوشنبه مورخ بیست سوم مهرماه سال یک هزار و چهارصد و سه هجری شمسی )1403/07/23(

 ثبت کننده : ابوالفضل منصوریان
شاهرود- خیابان 1۵ خرداد کوچه هواشناسی تلفن ٢٢٢٥٨٥٨ و ٠٢٧٣-٢٢٢٦٤٥٤- دورنگار 12220808-0273

آگهی رای هيات قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1795958 م الف: 5201
 برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مستقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان سنندج تصرفات 
مالکانه بلا معارض متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدین وسیله مشخصات املاک در دو نوبت 
به فاصله 1۵ روز جهت اطلاع عموم آگهی میگرد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ 
الصاق در محل تا مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم نمایند و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی اخذ و 
تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول و گواهی اخذ 
تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذكور وعدم وصول اعتراض سند 
مالکیت طبق مقررات صادر خواهد شد صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نیست .

1- مقدار سه دانگ مشاع از ششدانگ یکبابخانه بنام خانم آرینا احمدی نوره فرزند خلیل الله 
صادره سنندج 2 مقدار سه دانگ مشاع از ششدانگ یکبابخانه بنام خانم نسرین رستمی نوره فرزند 
حبیب اله صادره سنندج به مساحت ششدانگ 82/72 متر مربع پلاک 32۵ فرعی از باقیمانده 

1081- اصلی بخش یک منطقه 2 سنندج انتقالی برابر دست نوشته بدون تاریخ و شماره
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/08
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/07/23

هیوا احمدیان رییس ثبت اسناد و املاک منطقه 2 سنندج

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده 3 و ماده 13 آئين نامه 

قانون تعيين تکليف

شناسه:1792937
برابر آراء صادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض آقای حسین حاجی 
بیک بشماره شناسنامه 9۵28 بشماره ملی 21227۵1282 صادره از گرگان فرزند ایوب 
متقاضی کلاسه پرونده 1403114412480000۵08 در ششدانگ یک قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده است به مساحت 312.20متر مربع از پلاک 3- اصلی واقع در اراضی 
اوزینه بخش 3 حوزه ثبت ناحیه 2 گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات متقاضی 
دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی میشود از این رو 
اشخاصی که نسبت به رای صادره فوق الذکراعتراض داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسیدظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به 

مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به این اداره ارائه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/07 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/07/23

 حجت الله تجرى رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه گرگان
 از طرف محمد فندرسکی

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده 3 و ماده 13 آئين نامه 

قانون تعيين تکليف

شناسه:1789733
برابر آراء صادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض خانم اکرم کاشکی بشماره 
شناسنامه 48 بشماره ملی 21224637۵9 صادره از گرگان فرزند مسلم متقاضی کلاسه 
پرونده  140211441200100126۵ در ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده است به مساحت 110 متر مربع از پلاک 3 اصلی واقع در اراضی اوزینه بخش 3 حوزه 
ثبت ناحیه 2 گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی میشود از این رو اشخاصی که نسبت به 
رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو 
ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی 

تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به این اداره ارائه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/07 
 تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/07/23

 حجت الله تجری رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان
 از طرف محمد فندرسکی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

شناسه آگهی: 1794404
کلاسه   1403/06/20 مورخ   140360309001004434 شماره  رای  برابر 
و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع   1403114409001000338
اختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین 
تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای مسعود رحمانی به شناسنامه شماره 813 کدملی 
۵90978378۵ مادیه قزوین بخش رودبار فرزند زین العابدین در نشدانگ یک باب مغازه 
به مساحت 29/۵0 متر سریع پلاک شماره 10 فرعی از 4376 اصلی واقع در قزوین بخش 
2 حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین ) سند مالکیت مشاعی کادستری به شماره چایی به 
شماره 6۵9926 سری الف 97 ( محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید. ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم سایت بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/07
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/07/23

شعبان عسگری رییس ثبت اسناد و املاک

شماره مزایده: ١٤٠٣٠٤٣٢٩١١٥000099
تاریخ ثبت : 1٤03/07/17

  متن آگهی مزایده
 آگهی مزایده اموال غیر منقول) اسناد ذمه (پرونده اجرائی 13030202911۵000134 بایگانی 130300137

 به میزان دو سهم از یازده سهم مشاع از شش دانگ عرصه و اعیان پلاک ثبتی 971 فرعی از 1 اصلی، مفروز و مجزا 
شده از فرعی از اصلی مذکور، قطعه در طبقه و واقع در بخش 2 ناحیه 00 حوزه ثبت ملک شاهرود استان سمنان 
)پلاک ثبتی نهصد و هفتاد و یک فرعی از یک اصلی مفروز و مجزا شده از فرعی از اصلی مذکور ، و واقع در بخش 
دو ناحیه 00 حوزه ثبت ملک شاهرود استان )سمنان به مساحت )240( دویست و چهل متر مربع واقع در شاهرود 
نشانی ملک : شاهرود خیابان غفاری پشت انبار گاز کوچه دوم کوچه( چنار روبروی فرعی پنجم با شماره دفتر 
بازداشتی الکترونیک 13030۵829010001319 مالک خانم / آقای )مرحوم( علی اکبر محبوبی شماره ملی - نام 
پدر محمد رحیم مالک شش دانگ عرصه و اعیان متن سهم ششدانگ عرصه و اعیان که سهم الارث آقای حسن 
محبوبی نام :پدر علی اکبر تاریخ تولد: 13۵4/04/0۵ شماره ملی: 4۵92271769 شماره شناسنامه 16380 به 
نشانی شاهرود 28 متری باغزندان کوچه اول پلاک ۵6 مدیون پرونده اجرائی 140300137 بازداشت گردیده است 
و بستانکار پرونده خانم هانیه رحمتی نام پدر حشمت اله تاریخ تولد 13۵7/06/01 شماره ملی: ۵209329۵93 
شماره شناسنامه 102۵ به نشانی شاهرود شهرک بهشتی کوچه شهید نصرتی 2 پلاک 19 پیرو سند ازدواج علیه

نامبرده اجرائیه صادر نموده است.
مشخصات ملک

یک قطعه نوع ملک طلق با کاربری به پلاک ثبتی 971 فرعی از 1 اصلی، مفروز و مجزا شده از فرعی از اصلی مذکور 
، قطعه در طبقه و واقع در بخش 2 ناحیه 00 حوزه ثبت ملک شاهرود استان سمنان

مشخصات مالکیت
مالکیت : علی اکبر محبوبی فرزند محمد رحیم شماره شناسنامه 28 تاریخ تولد - دارای شماره ملی - با جز سهم 
6 از کل سهم 6 بعنوان مالک شش دانگ عرصه و اعیان متن سهم ششدانگ با شماره مستند مالکیت 1002 تاریخ 
1340/07/27 ثبت گردیده است. آگهی تحدیدی و نوبتی منتشر شده و پس از تحدید حدود در نهایت به آقای 
علی اکبر محبوبی فرزند محمدرحیم منتقل شده لیکن سند مالکیت صادر نگردیده و در اجرای ماده 137 قطعاتی 
از آن جدا گردیده که حدود باقیمانده مشخص نشده است و جانمایی نیز صورت نپذیرفته است و مساحت و طول 
و ابعاد در سوابق ثبتی منعکس نمیباشد لذا انجام هرگونه اقدام و نقل و انتقال و عواقب بعدی آن بر عهده متعاملین 
است ملک مورد نظر یک واحد مسکونی ویلایی دارای دو خواب و آشپزخانه و سرویس بهداشتی است که با دیوار 

باربر و سقف تیر آهن و آجر و نمای سیمانی احداث شده است.
در زمان بازدید ملک بصورت انبار کارگاهی در حال بهره برداری بود و خوانده اعلام نموده در همان مکان زندگی 
میکند . مساحت اعیان حدود 140 متر مربع میباشد و بیش از 30 سال از تاریخ احداث بنا میگذرد. مختصات 

:403213۵Y و X=318981 : جغرافیایی ملک عبارتست از
با توجه به قدمت بنا موقیعت مکانی؛ میزان عرصه و اعیان کیفیت ساخت و سایر موارد موثر در ارزیابی با در نظر 

گرفتن
ثبت کننده : ابوالفضل منصوریان شاهرود- خیابان 1۵ خرداد کوچه هواشناسی تلفن ٢٢٢٥٨٥٨ و ٠٢٧٣-

٢٢٢٦٤٥٤- دورنگار 0273-2220808  انشعابات و بدون در نظر گرفتن بدهیهای احتمالی به شهرداری و سایر 
ادارات ، ارزش شش دانگ عرصه و اعیان ملک مورد نظر سه میلیارد و پانصد میلیون تومان ارزیابی و تقویم میگردد 
که میزان سهم الارث آقای حسن محبوبی به مبلغ 6/363/636/363 ریال میباشد که به استناد اجرائیه صادره سند 
ازدواج : شماره سند : 6214 ، تاریخ سند : 1378/0۵/18 ، دفترخانه صادر کننده : دفترخانه ازدواج شماره 1 و طلاق 
شماره 1۵ شهر شاهرود استان سمنان - سند طلاق : شماره سند : 3۵86، تاریخ سند : 139۵/06/23 ، دفترخانه 
صادر کننده : دفترخانه ازدواج شماره 1 و طلاق شماره 1۵ شهر شاهرود استان سمنان پلاک ثبتی مذکور بازداشت 
با توجه به ابلاغ و قطعیت ارزیابی حسب درخواست بستانکار مزایده بصورت حضوری در یک جلسه از ساعت 9 
صبح الی 12 روزشنبه مورخ پنجم آبان ماه سال یک هزار و چهارصد و سه هجری شمسی )1303/08/0۵( در 
اداره ثبت اسناد و املاک شاهرود واقع در شاهرود خیابان 1۵ خرداد خرداد نهم اداره ثبت اسناد و املاک شاهرود 
شعبه اجرا برگزار میگردد و پلاک مورد مزایده فوق در قبال قسمتی از مطالبات بستانکار و هزینه های اجرائی نقدا 
به فروش میرسد. نیم عشر اجرائی و حق مزایده نیز نقدا وصول میگردد. مزایده پلاک از مبلغ پایه کارشناسی مبلغ 
6/363/636/363 ریال شش میلیارد و سیصد و شصت و سه میلیون و ششصد و سی و شش هزار و سیصدو شصت 
و سه ریال ( شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی از طرف خریدار نقدا فروخته خواهد شد. شرکت در جلسه مزایده 
برای عموم آزاد است و خریداران و یا نماینده قانونی آنها میتوانند جهت شرکت در مزایده در وقت مقرر از ساعت 
9 صبح الی ساعت 12 همان روز( نسبت به واریز ده درصد از مبلغ پایه کارشناسی )636/363/636 ریال ( پلاک 
به حساب سپرده ثبت شاهرود به شماره شبا نزد شعبه حسابداری ثبت شاهرود و یا بانک ملی اقدام و همراه فیش 
واریزی در شعبه اجرا حاضر و مبلغ پیشنهادی خود را به مبلغ حداقل پایه مزایده به واحد اجرا کتبا اعلام نمایند 
برنده مزایده مکلف است ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت پنج روز از تاریخ مزایده به حساب صندوق ثبت 
تودیع نموده و در صورتی که ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند مبلغ مذکور قابل 
استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده 
تجدید میگردد حق مزایده زائد بر مبلغ مزایده و کسب استعلام دارایی و شهرداری و پرداخت بدهی های مربوط 
به آب و برق و گاز اعم از حق انشعاب و مصرف بعهده خریدار میباشد برابر بند عماده 121 و ماده 12۵ آئین نامه 
اجرا و نیم عشر مورد مزایده به مبلغ 318/181/818 ریال و حق مزایده مورد مزایده به مبلغ 2۵4/۵4۵/4۵4 ریال 
می باشد ضمناً چنانچه روز مزایده تعطیل رسمی گردد. مزایده روز اداری بعد از تعطیلی در همان ساعت و مکان 
مقرر برگزار خواهد شد و چنانچه هزینههای فوق توسط بستانکار پرداخت گردد به طلب وی اضافه می گردد. تاریخ 
انتشار آگهی روز دوشنبه مورخ بیست سوم مهرماه سال یک هزار و چهارصد و سه هجری شمسی )1403/07/23(

 ثبت کننده : ابوالفضل منصوریان
شاهرود- خیابان 1۵ خرداد کوچه هواشناسی تلفن ٢٢٢٥٨٥٨ و ٠٢٧٣-٢٢٢٦٤٥٤- دورنگار 12220808-0273

روئینگ قهرمانی آسیا - ازبکستان؛ نوروزی بازهم طلایی شد



مراسم  در  هداوند   خرم آباد-فرزانه 
گرامیداشت روز جهانی استاندارد که در سالن 
اجتماعات اتاق بازرگانی لرستان برگزار شد؛ از 
۴ واحد نمونه، ۳ مدیر کنترل کیفیت، ۴ شرکت 

بازرسی، و ۳ نفر از اصناف تجلیل شد.

همچنین از ۱۰ نفر از کارکنان نمونه اداره کل 
استاندارد لرستان در حوزه های مختلف تجلیل 

شد.
مدیرکل استاندارد لرستان در این مراسم با اشاره 
به انجام ۵۰۰ بازرسی از واحدهای تولیدی استان 

گفت: ۲۲۴ واحد تولیدی استان تحت نظارت 
استاندارد هستند و سال گذشته ۳۱ پروانه در این 

راستا صادر شده است.
مرتضی رهنما با بیان اینکه استاندارد یک ارزش 
و موضوع بین المللی است و در تمام دنیا با هر 
ایران در  افزود:  پذیرفت،  را  باید آن  سلیقه ای 
بین کشورهای دنیا از جایگاه خوبی برخوردار و 
گواهی های انطباق آن مورد تایید استانداردهای 

بین المللی است.
افزود: تمامی صاحبنظران در زمینه کالا،  وی 
تولید و تغییر محصول معیارهایی را مشخص 
می کنند که باید ایمنی و سلامت مردم و جامعه را 
تامین نمایند بنابراین استاندارد، راستی آزمایی 

سلامت محصولات است.
رهنما با بیان اینکه رعایت استانداردهای لازم 
در تمامی حوزه ها ضروری است گفت: واحدهای 
تولیدی بیشماری از لرستان زمینه کسب عنوان 
برتر را دارند چراکه استانداردهای تعیین شده را 

رعایت می کنند.
بیان کرد: چنانچه  لرستان  استاندارد  مدیرکل 
ایمنی  تولید،  تولیدی شرایط خوب  واحدهای 
برای  استانداردهای لازم  و  ملزومات  کارگران، 

سلامت غذا و مواد خوراکی را رعایت کنند پس 
از معرفی و تایید صلاحیت، به سرباز خط مقدم 

کیفیت تبدیل می شود.
باید  تولیدی  واحدهای  داشت:  اظهار  رهنما 
حداقل الزامات در خصوص استاندارد را داشته 
باشند در غیر اینصورت برخورد می شود چراکه 

باید کالای استاندارد در اختیار مردم قرار گیرد.
تولید محصول باکیفیت و رعایت استانداردهای 
لازم باید به دغدغه  اقشار مختلف جامعه تبدیل 

شود.
استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
لرستان هم در این مراسم با بیان اینکه تولید 
محصول باکیفیت و رعایت استانداردهای لازم 
باید به دغدغه  اقشار مختلف جامعه تبدیل شود 
ادامه داد: چتر و اندازه حوزه استاندارد روز به 
روز گسترده تر می شود چراکه مردم خواستار 

استفاده از کالای باکیفیت هستند.
معیاری  استاندارد،  گفت:  ابراهیمی  سیروس 
برای اندازه گیری صحیح کیفیت کالا می باشد که 

موجب توسعه و بهتر بودن زندگی بشر می شود.
وی ادامه داد: تولید کالای باکیفیت و رعایت 
رفتار  از  بخشی  باید  لازم  استانداردهای 

تولیدکنندگان باشد همچنین مردم هم با مطالبه 
تا  می شوند  موجب  کالاها  این  دریافت  برای 

محصول استاندارد بیشتری وارد بازار شود.
استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
لرستان گفت: در صورت رعایت این اصول، زندگی 
رونق خواهد یافت و صرفه جویی بیشماری صورت 
و  مختلف  ادوات  کالا،  اگر  همچنین  می گیرد 
و  اقتصاد  در  باشند  استاندارد  تولیدی  وسایل 

هزینه ها هم صرفه جویی می شود.
در  صحیح  رفتار  چنانچه  داد:  ادامه  ابراهیمی 
مصرف  کاهش  موجب  شود  نهادینه  مصرف 
انرژی خواهد شد اما هنوز استاندارد به عنوان 
یک دغدغه مطرح نیست در حالیکه استانداردها 
فاصله ها را کاهش می دهند و امکان دسترسی 
به دانش، آموزش و بازارهای گوناگون را فراهم 

می کنند.
استاندارد  کل  اداره  ماموریت  کرد:  بیان  وی 
حاکمیتی بوده و به ویژه وجه نظارتی آن خیلی 
از بخش های اجرایی را تحت تاثیر قرار می دهد و 
دستگاه های اجرایی نیز باید جهت تحقق اهداف 
این اداره کل اهتمام ویژه داشته باشند و همراهی 

کنند.

همزمان با گرامیداشت روز جهانی استاندارد صورت گرفت؛

تجلیل از ۱۲ برگزیده حوزه های مختلف استاندارد لرستان

مدیرعامل شرکت گاز استان:

صاحبان صنایع در اردبیل سوخت دوم واحدهای 
تولیدی را تامین کنند

اردبیل -افسون جبارزاده  مدیرعامل شرکت گاز استان اردبیل گفت: صاحبان 
صنایع، مرغداری ها، گلخانه ها و نظایر آن، سیستم های دوگانه سوز و تامین سوخت 
دوم را نصب و راه اندازی کنند. سیدسعید سیدمتین اظهار کرد: اصلاح ساختار 
سیستم های گرمایشی و دوگانه سوز کردن مشعل ها و موتورخانه ها اولین گام در 
برنامه های کوتاه مدت مقابله با شرایط ناترازی گاز طبیعی است و صاحبان صنایع، 
این امر را جدی بگیرند. وی افزود: از راهکارهای مقابله با معضل ناترازی گاز طبیعی 
می توان به ذخیره سازی ، بهینه سازی و اصلاح الگوی مصرف در بخش های مختلف 
اشاره کرد ضمن اینکه دوگانه سوز کردن سیستم های گرمایشی و تهیه مخازن و تامین 
سوخت دوم برای مواقع اضطراری لازم است. مدیرعامل شرکت گاز استان اردبیل با 
بیان اینکه اولویت ما در شرایط ناترازی گاز طبیعی، تامین سوخت مشترکین خانگی 
است، گفت: زیرساخت های گازرسانی در استان طی سال های اخیر تقویت شده است 
به طوری که پروژه خط انتقال دوم گاز به استان با بیش از ۷۰ درصد پیشرفت فیزیکی 
نوید بخش تامین امنیت انرژی استان است اما اصلاح الگوی مصرف و بهینه سازی 
تاسیسات و تجهیزات همیشه باید مدنظر باشد. سیدمتین اصلاح الگوی مصرف در 
بخش مشترکین خانگی، عمومی و اداری را از برنامه های میان مدت شرکت گاز استان 
عنوان و اظهار کرد: ما بیش از استانداردهای جهانی مصرف می کنیم و اقدامات موثر و 
عملی جهت کاهش آن ضروری است. وی با اشاره به آمادگی کامل شرکت گاز استان 
اردبیل برای ورود به فصل سرما و ارائه خدمات و گازرسانی پایدار و ایمن به مشترکین 
افزود: مشترکین خانگی همیار واقعی شرکت گاز هستند و همراهی مردم در شرایط 
ناترازی گاز طبیعی یاری رسان ما بوده و هست. استان اردبیل با بیش از یک میلیون 
و ۲۸۰ هزار نفر جمعیت و ۱۲ شهرستان در شمال غرب ایران واقع شده است و بخش 

های مرکزی و جنوبی آن از مناطق سردسیر محسوب می شود.

رئیس سازمان مدیریت حمل و نقل بار و مسافر شهرداری:

۷۰ درصد ناوگان تاکسی سنندج فرسوده است

سنندج-فاطمه ملایی  رئیس سازمان مدیریت حمل و نقل بار و مسافر 
شهرداری سنندج گفت: سه هزار و ۱۲۲ دستگاه تاکسی در این شهر فعالیت دارد که 
۷۰ درصد این ناوگان فرسوده است. حمید خضری اظهار کرد: ۷۰۰ دستگاه تاکسی 
از مجموع ناوگان حمل و نقل عمومی در سنندج، فرسوده شده و با وجود اینکه شهر 
سنندج به شهر تاکسی ها معروف است، اما با حجم جمعیت اکنون شهر تعداد تاکسی 
کم است. وی با بیان اینکه  باید چهار هزار و ۵۰۰ تاکسی فعال در سنندج داشته 
باشیم، افزود: بصورت متوسط روزانه یک دستگاه تاکسی ۸۰ مسافر در شهرجابه جا 
می کند و از سال ۱۳۹۸ تاکنون هیچ وسیله نقلیه عمومی ) تاکسی( به ناوگان حمل 
و نقل شهری اضافه نشده است. رئیس سازمان مدیریت حمل و نقل بار و مسافر 
شهرداری سنندج گفت: از هزار و ۵۰۰ متقاضی دریافت تاکسی  در این شهر در طی ۲ 
سال اخیر، تنها  ۲۳۰ دستگاه نوسازی و تحویل متقاضیان شده است. خضری با بیان 
اینکه ۲۰ دستگاه اتوبوس برای نوسازی ناوگان حمل و نقل شهری خریداری شده 
است، افزود: ۲۸ میلیارد تومان برای خرید این تعداد اتوبوس در اسفند ۱۴۰۱ واریز 
شد. رئیس سازمان مدیریت حمل و نقل بار و مسافر شهرداری سنندج گفت: از این 
تعداد اتوبوس خریداری شده در ۲ سال اخیر فقط پنج دستگاه تاکنون تحویل داده 
شده و ۱۵ دستگاه دیگر تحویل داده نشده است. وی افزود: ۱۸۶ دستگاه اتوبوس در 
سال ۱۳۹۰ در سنندج فعال بود که اکنون به ۳۰ اتوبوس فعال کاهش یافته است. به 
گفته خضری، تنها در شهرک بهاران سنندج باید ۴۰ دستگاه اتوبوس فعالیت داشته 
باشد که در حال حاضر تنها ۶ دستگاه در این مسیر مشغول جابجایی شهروندان است

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان:

۲۲۴ واحد تولیدی لرستان تحت نظارت استاندارد هستند
خرم آباد -فرزانه هداوند  مدیرکل استاندارد لرستان گفت: ۲۲۴ واحد تولیدی 
استان تحت نظارت استاندارد هستند و سال گذشته ۳۱ پروانه در این راستا صادر 
شده است. مرتضی رهنما در همایش روز جهانی استاندارد در سالن اجتماعات اتاق 
بازرگانی لرستان با اشاره به انجام ۵۰۰ بازرسی از واحدهای تولیدی استان اظهار کرد: 
استاندارد یک ارزش و موضوع بین المللی است و در تمام دنیا با هر سلیقه ای باید آن 
را پذیرفت. وی تصریح کرد: ایران در بین کشورهای دنیا از جایگاه خوبی برخوردار و 
گواهی های انطباق آن مورد تایید استانداردهای بین المللی است. وی افزود: تمامی 
صاحبنظران در زمینه کالا، تولید و تغییر محصول معیارهایی را مشخص می کنند که 
باید ایمنی و سلامت مردم و جامعه را تامین نمایند بنابراین استاندارد، راستی آزمایی 
سلامت محصولات است. رهنما با بیان اینکه رعایت استانداردهای لازم در تمامی 
حوزه ها ضروری است گفت: واحدهای تولیدی بیشماری از لرستان زمینه کسب 
عنوان برتر را دارند چراکه استانداردهای تعیین شده را رعایت می کنند. مدیرکل 
استاندارد لرستان بیان کرد: چنانچه واحدهای تولیدی شرایط خوب تولید، ایمنی 
کارگران، ملزومات و استانداردهای لازم برای سلامت غذا و مواد خوراکی را رعایت 

کنند پس از معرفی و تایید صلاحیت، به سرباز خط مقدم کیفیت تبدیل می شود. 

وژه تصفیه خانه سنقر  اجرای مرحله اول پر
کرمانشاه در دستور کار قرار گرفت 

استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل  فخارزاده   کرمانشاه-حسنا 
کرمانشاه بر لزوم اجرای مرحله اول و اضطراری پروژه تصفیه خانه آب شهرستان 
سنقروکلیایی تا قبل از پیک مصرف سال  آینده  تأکید کرد. رضا داوودی  در بازدید 
از پروژه تصفیه خانه آب شهرستان سنقروکلیایی ضمن ابراز خرسندی از میزان 
پیشرفت اجرایی این پروژه، از معاونت بهره برداری و توسعه آب شرکت خواست قبل 
از شروع پیک مصرف سال آتی، فاز اضطراری این تصفیه خانه وارد مدار بهره برداری 
شود به طوری  که در تابستان سال آینده شاهد هیچ گونه تنش آبی در شهر سنقر 
نباشیم. وی تصریح کرد: طی جلسه مشترک با حضور عوامل اجرایی و مشاور طرح، 
برنامه ریزی های لازم جهت عملیاتی نمودن اقدامات و وارد مدار کردن فاز اضطراری 
این طرح تا قبل از پیک مصرف سال آینده، در دستور کار قرار گرفت. مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه در ادامه ضمن بازدید میدانی از نحوه آبرسانی 
مجتمع "کندوله" در شهرستان صحنه، از نزدیک در جریان مشکلات تنش آبی 
تعدادی از روستاهای این مجتمع قرار گرفت و دستورات لازم جهت رفع مشکل آنان 
را صادر کرد. وی ضمن تأکید بر رفع مشکل اضطراری تأسیسات آبرسانی موجود در 
شهر صحنه، بر بهینه سازی و ارتقاء این تأسیسات نیز تأکید کرد. شهرستان های 

سنقروکلیایی و صحنه در شرق استان کرمانشاه قرار دارند.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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قزوین-مریم نقدی  معاونین شهرسازی و معماری 
کلان شهرهای ایران به همراه معاونین و مدیران شهرداری 
قزوین از پروژه های بازآفرینی شهری در محله هادی آباد 

بازدید شد.
 معاونین شهرسازی و معماری کلان شهرهای ایران به همراه 
معاونین و مدیران شهرداری از پروژه بازآفرینی بافت های 
مشارکتی  واحدی  پروژه ۳۳۰  آباد،  هادی  محله  فرسوده 

شهرداری قزوین و بنیاد مسکن انقلاب اسلامی بازدید کردند.
قاسمی مدیر منطقه ۴ شهرداری قزوین با اشاره به تأثیر 

نوسازی بافت فرسوده بر کیفیت زندگی مردم اظهار داشت: 
خدماتی  تأمین  به  می تواند  فرسوده  بافت های  نوسازی 
همچون فرهنگ سرا، فضای سبز، زمین های بازی و بهبود 
وضعیت اقتصادی و اجتماعی ساکنان این مناطق منجر شود، 
البته ایجاد انگیزه و اعتماد در شهروندان نیز از مهم ترین 

اصول برای موفقیت در این زمینه است.
وی افزود: نوسازی و بهسازی بافت های فرسوده همواره از 
اولویت های مجموعه مدیریت شهری بوده که با ارائه بسته 
تشویقی جدید در سال ۱۴۰۲، دو هکتار از اراضی بافت 

فرسوده در قالب ۲۵۶ پلاک ریزدانه مورد تملک شهرداری 
قرار گرفت و نسبت به قرارداد ساخت مسکن ۳۳۰ واحدی 
مشارکتی با بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در قالب ۲۳ پروانه 

ساختمانی با زیربنای کل ۳۵۵۸۰ مترمربع اقدام شد.
با استقبال خوب شهروندان و سرمایه  بیان کرد:  قاسمی 
گذاران بخش خصوصی از بسته های تشویقی، بیش از ۵۰ 
پروانه ساختمانی و ۶۹ دستور تهیه نقشه در محله هادی آباد 
توسط شهرداری منطقه ۴ صادر گردید و این روند با سرعت 

قابل قبولی ادامه خواهد داشت.

وین قز
مدیر منطقه ۴ شهرداری قزوین تاکید کرد؛

تأثیر نوسازی بافت فرسوده بر کیفیت زندگی مردم 

البرز
با حضور شهردار و اعضای شورای شهر ؛ 

 جلسه انجمن کتابخانه های عمومی شهرستان نظرآباد برگزار شد
کرج-ترنم مظفری  در جلسه  انجمن کتابخانه های 
عمومی شهرستان نظرآباد که روز گذشته با حضور شهردار، 
روسای  شهر،  اسلامی  شورای  اعضای  از  و جمعی  رئیس 
ادارات نهاد کتابخانه های عمومی و فرهنگ و ارشاد اسلامی 
شهرستان و دیگر اعضاء برگزار شد، درباره آخرین مراحل 
احداث و تکمیل کتابخانه مرکزی به عنوان یکی از پروژه های 
فرهنگی دوره ششم مدیریت شهری نظرآباد بحث و تبادل 

نظر به عمل آمد. 
شهردار نظرآباد طی سخنانی در این جلسه با بیان اینکه خلاء 
وجود کتابخانه ای بروز و مجهز در سطح شهرستان احساس 
می شد که مدیریت شهری در این زمینه اقدام نمود، گفت: 
کتابخانه احداثی که کارکردهایی فراتر از مرکز مطالعه خواهد 
داشت، در دهه فجر امسال و یا حتی زودتر مورد بهره برداری 

قرار می گیرد و تقدیم شهروندان عزیزمان می شود. 
دکتر علی صفری اظهار داشت: در نیازسنجی های مدیریت 
شهری از مشکلات و کمبودهای شهر در حوزه های مختلف 
بنا شد تا در جهت ارتقای سرانه فرهنگی برای احداث یک 
باب کتابخانه مجهز و در شأن و یک فرهنگسرای استاندارد 
پیاده  احداث  به  نسبت  نیز  ورزشی  در حوزه  اقدام شود، 

روهای سلامت و زمین های چمن مصنوعی کوچک مقیاس 
در سطح محلات اقدام شده و همین طور یک سالن ورزشی 
چندمنظوره در دست ساخت قرار دارد، در عرصه های عمرانی 
نیز به گواهِ آمار و مستندات در دوره کنونی مدیریت شهری 
بیش از یک دهه فعالیت عمرانی و خدماتی صورت پذیرفته 
و بسیاری از پروژه های در آستانه افتتاح، در گذشته در سطح 
وعده باقی مانده بودند. توسعه مراکز فرهنگی به تقویت فضای 

همدلی در جامعه کمک می کند. 
ناصر اکبرزاده رئیس شورای اسلامی شهر نظرآباد نیز در این 
جلسه گفت: توسعه مراکز فرهنگی به تقویت فضای همدلی 
در جامعه کمک می کند و یکی از مطالباتِ کلیدی شهروندان 
نیز احداث فضاهای ورزشی و فرهنگی و هنری می باشد که 
مد نظر مدیریت شهری قرار گرفته است؛ نگاه و رویکرد ما در 
هزینه کرد منابع و درآمدهای شهری صرفه جویی و کاهش 
و حذف هزینه های غیرضروری و تمرکز بر تعریف و تکمیل 
پروژه های عمرانی با تاکید بر محلات هدف قرارگاه اجتماعی 
بوده است که از دل این سیاست ها مجموعه های فاخری چون 
کتابخانه مرکزی، کمربندی شرقی، فرهنگسرا و مجموعه امام 

علی )ع( و… بیرون آمده است.

وی ادامه داد: حقیقتأ نظرآباد شهرستان وحدت و همدلی و 
برادری است و اینکه مردم شریف این خطه به نسبت سایر 
شهرستانهای استان بیشترین مشارکت را در انتخاباتِ  اخیر 

داشتند، نشان دهنده عملکرد خوب مسئولان و دستگاه ها 
می باشد که خروجی آن امید و نشاط آفرینی بوده است، 

امیدواریم این فضا تقویت شود. 

اهواز –محمد مجدم  مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
خوزستان گفت: هنرمندان سینما با هنر خود می توانند نقش 
جدی و اول را در پیشرفت کشور ایفا کنند و این موهبت را باید 

به عنوان یک کار ارزش آفرین در نظر گرفت.
مجید منادی در جشن سینمای مهر ایران)خوزستان( در 
سینما ساحل اهواز با اشاره به برگزاری این جشن در شرایط 
نشان  ما  سینماگران  کرد:  اظهار  منطقه  و  کشور  خاص 
دادند بی تفاوت نیستند و نسبت به اتفاقات انسانی متعهد و 
دردمندند. وی افزود: جشن مهر سینما، همه کسانی را که در 
این هنر به روز ، چند وجهی و چند بعدی فعالیت می کنند 
مورد توجه قرار می دهد تا تاریخ پر افتخار سینمای خوزستان 

را ادامه دهند و یک گام جلوتر ببرند.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان از هنرمندان 
سینما درخواست کرد در مسیر آموزش و باز کردن فضا، 
برای نسل جوان و نوجوان تلاش کنند و افزود: امروز در عصر 
اجتماعی،  مصنوعی، شبکه های  مفاهیمی همچون هوش 
پیشرفت تکنولوژی های جدید هستیم از این رو باید خود 
را به این ابزارها و تکنولوژی ها مجهز کنیم. وی با بیان اینکه 
خوزستان پیشینه و نام بلندی در تاریخ سینمای ایران دارد 
توضیح داد: نسل قدیم که تمام  توان و زندگی خود را پای هنر 
گذاشتند اکنون باید بستری را فراهم  کنند تا این فضا در دست 
جوانانی قرار گیرد که با انگیزه و خلاقیت و با علم روز کار را به 

عهده بگیرند و امروز سینمای خورستان را به فردایی درخشان 
تبدیل کنند. منادی افزود: اقوام خوزستان را باید در قاب 
نقره ای سینما روایت کرد تا جوان ما بداند ریشه در کدام خاک 

دارد و از چه هویت و تاریخی برخوردار است.
در پایان  این جشن از بهزاد وزیری، به عنوان بهترین کارگردان 
فیلم  کارگردانی  بهترین  برهانی،  رحمان  سینمایی،  بلند 
کوتاه، علیرضا نوذرپور، بهترین صدابردار فیلم، فرهاد پروین، 
بهترین محقق و پژوهشگر سینما، فاطیما حزباوی بهترین 
امین  فیلمنامه نویسی،  بهترین  عباسی،  ایرج  طراح گریم، 
دولتخواه، بهترین فیلمبردار، احسان عباسی، بهترین بازیگر، 
علی رنجی، فعالترین بازیگر، اشکان جوشن پوش، بهترین 

تدوینگر، بلوط فیلم، بهترین شرکت سینمایی، مهران نصرت 
پناه، بهترین مدرس حوزه سینمایی، سیدحمید موسوی، 
بهترین هنرمند سینمای دفاع مقدس، ایوب مروانی، بهترین 
سینمایی،  مدیر  بهترین  تفت اشیان،  میلاد  مستندساز، 
سیدرضا موسوی، بهترین مدیر سینما در شهرستان های 
خوزستان، محمدرضا بابادی، بهترین طراح جلوه های ویژه 

بصری تقدیر شد.
همچنین از علی نقی طاهری، محمد مرادی جاوید، سلیمه 
رنگزن، احمد مکاری، حمیده بختیاری، عبدالحسین حاج 
اسحاق  شادروان،  اصغر  علی  رمضان پور،  مجید  سردار، 

علیدادی به عنوان پیشکسوتان سینما قدردانی شد.

خوزستان
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان:

سینماگران می توانند نقش اول پیشرفت کشور باشند

برتر  درصد   ۲ فهرست  مومنی   اصفهان-مریم 
براساس  استنفورد  دانشگاه  دانشمندان جهان که توسط 
 Scopus و با همکاری پایگاه داده ی Elsevier داده های
منتشر می شود، یک رتبه بندی معتبر است که تأثیرگذارترین 
محققان را در حوزه های موضوعی مختلف شناسایی و معرفی 
می کند. به گزارش روابط عمومی و بین الملل هلدینگ 
این بین دکتر وحید جوانبخت  پتروپالایش اصفهان، در 
از پژوهشگران اداره پژوهش و فناوری شرکت پالایش نفت 
اصفهان در لیست ۲ درصد دانشمندان برتر جهان در سال 
۲۰۲۴ معرفی گردید. دکتر جوانبخت از پژوهشگران اداره 
از سال  اصفهان  نفت  پالایش  فناوری شرکت  و  پژوهش 
۲۰۱۱ تا ۲۰۲۴ بیش از ۶۰ مقاله ISI وعلمی و پژوهشی 
درمجلات بین المللی ارائه کرده است. رتبه بندی ۲ درصد 
ارائه ی یک روش  با  برتر استنادی جهان، تلاش می کند 
استاندارد به شناسایی دانشمندانی که تأثیر زیادی در حوزه 
موضوعی خود داشته اند، بپردازد. مبنای ارزیابی پژوهشگران 
برتر بر اساس استنادات دریافتی در رشته تخصصی بوده و 
انتخاب پژوهشگران برتر بر اساس شاخص استنادی مرکب 
)composite citation index( شامل استنادات، شاخص 

هرش )h-index(، هم تألیفی و نرمال شده ی تعداد استنادات 
انجام می گیرد. فهرست ۲ درصد دانشمندان برتر جهان 
دانشگاه استنفورد به رسمیت شناختن برتری و تأثیر علمی 
است. با گردآوری داده ها از حوزه های مختلف علمی و ارائه 
یک رویکرد مبتنی بر شاخص های نرمال شده، این فهرست 
تأثیرگذار در پیشرفت دانش تأکید  بر اهمیت تحقیقات 
می کند. فهرست دو درصد برتر دانشمندان جهان که توسط 
دانشگاه استنفورد انجام می شود، یک رتبه بندی معتبر است 
که تأثیرگذارترین محققان را در حوزه های موضوعی مختلف 

شناسایی و معرفی می کند.

اصفهان
براساس داده های Elsevier اعلام شد؛

وهشگر پالایش نفت اصفهان در جمع برترین های جهان پژ

گاز  شرکت  مدیرعامل  جبارازاده   اردبیل-افسون 
استان اردبیل گفت: صاحبان صنایع دراردبیل سیستم های 

دوگانه سوز و تامین سوخت دوم را نصب و راه اندازی کنند.
سید سعید سید متین گفت: اصلاح ساختار سیستم های 
گرمایشی و دوگانه سوز کردن مشعل ها و موتورخانه ها 
اولین گام در برنامه های کوتاه مدت مقابله با شرایط ناترازی 

گاز طبیعی است و صاحبان صنایع، این امر را جدی بگیرند.
مدیرعامل شرکت گاز استان اردبیل افزود: از راهکار های 
مقابله با معضل ناترازی گاز طبیعی می توان به ذخیره 
سازی، بهینه سازی و اصلاح الگوی مصرف در بخش های 

کردن  سوز  دوگانه  اینکه  ضمن  کرد  اشاره  مختلف 
سیستم های گرمایشی و تهیه مخازن و تامین سوخت دوم 

برای مواقع اضطراری لازم است.
او با بیان اینکه اولویت ما در شرایط ناترازی گاز طبیعی، تامین 
زیرساخت های  گفت:  است،  خانگی  مشترکین  سوخت 
گازرسانی در استان طی سال های اخیر تقویت شده است 
به طوری که پروژه خط انتقال دوم گاز به استان با بیش از 
امنیت  تامین  بخش  نوید  فیزیکی  پیشرفت  درصد   ۷۰
انرژی استان است، اما اصلاح الگوی مصرف و بهینه سازی 

تاسیسات و تجهیزات همیشه باید مدنظر باشد.
مشترکین  بخش  در  مصرف  الگوی  اصلاح  متین  سید 
خانگی، عمومی و اداری را از برنامه های میان مدت شرکت 
گاز استان عنوان و اظهار کرد: ما بیش از استاندارد های 
جهانی مصرف می کنیم و اقدامات موثر و عملی جهت 

کاهش آن ضروری است.
او با اشاره به آمادگی کامل شرکت گاز استان اردبیل برای 
ورود به فصل سرما و ارائه خدمات و گازرسانی پایدار و ایمن 
به مشترکین گفت: مشترکین خانگی همیار واقعی شرکت 
گاز هستند و همراهی مردم در شرایط ناترازی گاز طبیعی 

یاری رسان ما بوده و هست.

اردبیل
مدیرعامل شرکت گاز استان تاکید کرد:

تامین سوخت دوم واحد های تولیدی صاحبان صنایع در اردبیل
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در نیمه نخست امسال محقق شد
 افزایش ۲.۵ درصدی تولید برق 

وگاه های تهران نیر
 نیروگاه های شــرکت تولید نیروی برق تهران در ۶ ماه نخســت سال 
امسال ۲.۵ درصد نسبت به مدت زمان مشــابه در سال گذشته افزایش 

تولید انرژی داشته اند.
 در ۶ ماه نخست ســال ۱۴۰۳، نیروگاه های شــرکت تولید نیروی برق 
تهران، ۲.۵ درصد نســبت به مدت زمان مشابه در سال گذشته افزایش 

تولید انرژی داشته اند.
»یعقوب روحی« مدیرعامل شــرکت تولید نیروی بــرق تهران در این 
باره گفت: در نیمه نخست ســال ۱۴۰۳، در مجموع با تولید بیش از سه 
میلیارد و ۷۷۰ میلیون کیلووات ســاعت انرژی، افزایش ۲.۵ درصدی 
تولید در نیروگاه های زیر مجموعه این شرکت را نسبت به زمان مشابه 

در سال گذشته شاهد بودیم.
وی افزود: واحدهای تولید انرژی باوجود قدیمی بودن بعد از پشــت سر 
گذاشتن تعمیرات پیشــگیرانه و دوره ای، آمادگی مطلوبی برای عبور 

موفق از تابستان سال ۱۴۰۳ داشتند.
مدیرعامل شرکت تولید نیروی برق تهران خاطرنشان کرد: افزایش نیاز 
مصرف و ناترازی میان بخش تولیــد و تقاضای برق و اجرای برنامه های 
مدیریت مصرف برق در سال جاری، عامل تاثیرگذاری برای تراز کردن 

تولید و تقاضا و عبور موفق از اوج بار تابستان بود
وی با اشاره به اجرایی شدن طرح توسعه نیروگاه ری، گفت: در امسال و 
سال آینده واحدهای جدید در نیروگاه ری نصب و راه اندازی می شوند و 

افزایش توان تولید را در این نیروگاه شاهد خواهیم بود.
روحی افزود: بــازده این نیــروگاه در حال حاضر ۲۳ درصد اســت و با 

بهسازی و نصب واحدهای جدید، افزایش قابل توجهی خواهد داشت.

وشی در پمپ های بنزین تکذیب هوافر
 شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران انتشــار ویدئوی کوتاه در 
برخی شــبکه های اجتماعی در خصوص کم فروشــی پمپ بنزین ها را 

نادرست خواند.
 روزهای اخیر در برخی شــبکه های اجتماعی ویدئوی قدیمی کوتاهی 
بازنشر شــده که در آن شــخصی با یک بطری ۱.۵ لیتری برای خرید 
پمپ بنزین به جایگاه سوخت رســانی مراجعه و پس از پرُ شدن بطری، 
عددی که نشانگر پمپ  بنزین نشــان می دهد بیشتر از بنزین دریافتی 

است.
شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران در پی انتشار فیلمی کوتاه 
در شــبکه های اجتماعی با موضوع »معجزه پمپ بنزین های ایران«، با 
تاکید بر نادرست بودن اطلاعات ارائه شــده در این فیلم، اعلام کرد: در 
فیلمی قدیمی که به تازگی در فضای مجازی بازنشــر شده است، با یک 
ظرف غیراستاندارد میتر دیسپنســر* مورد آزمایش قرار می گیرد که 
همین امر موضوع ناصحیح بودن این آزمایش را از پایه مورد پرســش 

قرار می دهد.

در ادامه توضیح شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی آمده است: در 
فیلم منتشر شده در فضای مجازی، شــخصی در یکی از پمپ بنزین ها 
اقدام به دریافــت بنزین در یک بطــری ۱.۵ لیتری می کنــد، اما رقم 
۲.۲۹ به عنــوان حجم بنزیــن دریافتــی، نمایش داده می شــود؛ در 
حالی  که بر اساس بازرســی های متعدد، امکان خطای ۳۰۰ درصدی 
برای تلمبه هایی که دارای برچسب اعتباری ســازمان ملی استاندارد 
و پلمب شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی هســتند، وجود ندارد و 
به طور کامل تکذیب می شــود.در ادامه تاکید شــده تلمبه های فروش 
در جایگاه های عرضه ســوخت مایع در بــازه زمانی ماهانه از ســوی 
کارشناسان شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی در مناطق عملیاتی 
سراسر کشــور با پیمانه های ۲۰ لیتری اســتاندارد آزمون شده است و 
چنانچه خطای اندازه گیری بیشتر از ۳۰ سی سی در ۲۰ لیتر باشد، میتر 
نصب شــده در تلمبه مجدد تنظیم و پلمب می شود.طبق اعلام شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی، تلمبه های جایگاه های عرضه ســوخت 
همچنین در بازه زمانی سه ماهه نیز توســط کارشناسان سازمان ملی 
اســتاندارد مورد آزمایش قرار می گیرد و چنانچه خطای اندازه گیری 
بیشتر از ۸۰ سی ســی در ۲۰ لیتر باشد، تلمبه از ســرویس خارج و تا 
تنظیم مجدد از ســوی کارشناسان شــرکت ملی پخش فرآورده های 

نفتی، جایگاه موردنظر اجازه فروش نخواهد داشت.
شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران آمادگی لازم برای بررسی 
موضــوع در هر جایگاهی در هر نقطه از کشــور با حضور کارشناســان 
ســازمان ملی اســتاندارد، تعزیرات حکومتی و کارشناسان فنی این 

شرکت و پیگیری موضوع تا حصول نتیجه را دارد.
* دیسپنسر )dispenser( که در لغت به معنای ناظر هزینه هم هست 
ابتدا برای پر کــردن چراغ های نفتی مورداســتفاده قــرار می گرفت. 
به مرور با اضافه شدن تجهیزات جانبی دیگری مانند شلنگ و پیمانه گر 
به آن برای سوخت گیری اتومبیل ها مورد اســتفاده قرار گرفت. نیاز به 
دستگاهی مانند دیسپنســر یا دیسپنســر پمپ بنزین زمانی به وجود 
آمد که سوختی که به مشــتریان عرضه شــده بود باید مقدار دقیقش 
مشخص، قیمت آن محاسبه و همچنین عملیات سوخت گیری باید در 

حداقل زمان ممکن با حداکثر ایمنی انجام می شد.

 رشد ۱۲ درصدی حجم آب موجود 
در سدهای کشور

حجم آب سدهای کشور از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای مهر ۱۴۰۳( 
تا ۲۱ مهرماه با رشــد ۱۲ درصدی نسبت به مدت مشــابه در سال آبی 

گذشته همراه شد.
با وجود آنکه ســال آبی جاری در نخســتین ماه خود قرار دارد و هنوز 
ارزیابی کاملی از وضعیت بارش های این ســال نمی توان داشــت، اما 
بارندگی های اخیر در برخی نقاط کشور موجب رشد حجم آب موجود 

در سدهای مهم و بزرگ کشور شده است.
بر اســاس تازه ترین گزارش دفتــر اطلاعات و داده های آب کشــور، از 
ابتدای ســال آبی جاری )ابتدای مهر ۱۴۰۳( تــا ۲۱ مهرماه حجم آب 

موجود در سدهای کشور به ۲۳.۴۸ میلیارد مترمکعب رسیده است.
این میزان در حالی است که در مدت مشــابه سال آبی گذشته این عدد 

۲۱.۰۲ میلیارد مترمکعب بوده که رشد ۱۲ درصدی نشان می دهد.
درعین حال میزان آب ورودی به سدهای کشور با کاهش سه درصدی 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته همراه شده است.
براین اســاس از ابتدای ســال آبی جاری تا ۲۱ مهرمــاه، ۸۰ میلیون 
مترمکعب آب وارد ســدهای مهم و بزرگ کشور شده است، درحالی که 
در مدت مشابه ســال آبی گذشــته )ابتدای مهر ۱۴۰۲ تا آخر شهریور 

۱۴۰۳( میزان ورودی آب به سدها ۸۳ میلیون مترمکعب بوده است.

سرپرست اداره راهبری سامانه های تنظیم گری بانک مرکزی:
پیش نویس دستورالعمل تعیین سقف اعتباری 

برای متقاضیان دسته چک تهیه شد
 سرپرســت اداره راهبری ســامانه های تنظیم گری و نظــارت بانک 
مرکزی از تدوین پیش نویس فنــی - عملیاتی دســتورالعمل تعیین 
سقف اعتباری برای متقاضیان صدور دسته چک خبر داد و گفت: بانک 
مرکزی به اجرای این تکالیف قانونی، بدون آســیب به کسب و کارها و 

روند تولید در کشور توجه ویژه دارد.
زهره پاپی با اشــاره به اینکه پیش نویس شیوه نامه تعیین سقف صدور 
دسته چک در سال ۱۴۰۱ توسط بانک مرکزی تهیه شده و در شورای 
پول و اعتبار وقت نیز مطرح شده، گفت: در این شیوه نامه حسب مواد 
۶ و ۲۱ قانون اصلاح صدور چک، نحوه تعیین ســقف مجاز ارائه شده 

بود.
وی در ادامه بیان داشــت: براســاس بررســی های کارشناسی بانک 
مرکزی، اعضای شورای پول و اعتبار در آن زمان به این نتیجه رسیدند 
که این شــیوه نامه با توجه به ضعــف پایگاه های اعتباری ســبب می 
شود که کســب و کارها در نظام پرداخت و اعتباری دچار چالش های 
متعددی شوند که این موضوع توسط رئیس کل وقت به مجلس شورای 

اسلامی نیز مکاتبه شد.
سرپرست اداره راهبری سامانه های تنظیم گری و نظارت بانک مرکزی 
خاطر نشان کرد: حسب دغدغه مندی بانک مرکزی در خصوص اجرای 
این تکالیف بدون آسیب به کسب و کارها و روند تولید در کشور در این 
مدت، فرایندهای پایگاه داده اعتباری و اعتبارســنجی به صورت کامل 

بازنگری شد. 
در حال حاضر مدل فنــی عملیاتی اجرای تکلیف تعیین ســقف مجاز 

جهت طرح و تصویب آماده شده است.

وی تصریح کــرد: بر اســاس این مــدل عملیاتی، طــی ماه های آتی 
پیش نویس شیوه نامه با لحاظ دغدغه های نظام کسب و کاری و تولیدی 

کشور در هیئت عالی بانک مرکزی طرح و تصویب خواهد شد.

 درمان و شخص ثالث همچنان در صدر
افزایش ۱۰ درصدی تقاضای بیمه 

براســاس گزارش اخیر بیمه مرکزی از عملکرد شش ماهه نخست بازار 
بیمه در ســال جاری، طی این مدت ۳۸.۷ میلیون فقــره بیمه نامه به 

ارزش ۲۱۶ هزار میلیارد تومان صادر شد.
 در نیمه نخست امسال بیش از ۳۸ میلیون فقره بیمه نامه با ارزش ۲۱۶ 
هزار میلیارد تومان صادر شده که حاکی از رشــد ۶۰ درصدی در حق 
بیمه تولیدی و ۱۵ درصدی در تعداد خســارات پرداختی طی این بازه 

زمانی دارد.

رشد 10 درصدی صدور بیمه نامه ها
براساس این گزارش، طی شش ماهه نخست سال جاری ۳۸.۷ میلیون 
فقره بیمه نامه صادر شــده اســت که در قیاس با مدت مشابه در سال 

۱۴۰۲ به میزان ۹.۷ درصد رشد داشته است.

رشد ۶0 درصدی حق بیمه تولیدی
همچنین، حق بیمــه تولیدی یــا ارزش این بیمه نامه هــا در مجموع 
۲۱۶.۸ همت )هزار میلیارد تومان( برآورد شده است که نسبت به مدت 

مشابه در سال گذشته ۵۹.۷ درصد رشد داشته است.

رشد 15 درصدی خسارات پرداختی
تعداد خسارت پرداختی در این مدت ۳۹.۶ میلیون مورد بوده است که 
۱۵ درصد رشد را نسبت به مدت مشــابه در سال ۱۴۰۲ نشان می دهد. 
همچنین مبلغ خســارات پرداختی فوق حدود ۹۸.۲ همت اســت که 
۵۴.۷ درصد رشــد را نسبت به شش ماهه نخست ســال گذشته نشان 

می دهد.

کاهش 1.5 درصدی نسبت پرداخت خسارات
نسبت خســارات در این مدت ۴۵.۳ درصد اســت که در قیاس با شش 

ماهه نخست سال گذشته ۱.۵ واحد درصد کاهش داشته است.
 

بیمه مرکزی جمهوری اســلامی ایران اخیرا آمار شــش ماهه نخست 
صنعت بیمه در سال ۱۴۰۳ را منتشر کرده که بر اساس آن بیمه درمان، 
شــخص ثالث و مازاد، زندگی )عمر( و بدنه اتومبیل در صدر حق بیمه 

تولیدی و خسارت پرداختی قرار دارند.

سهم 4 رشته عمده از بازار بیمه
بر اســاس این گزارش، بیمه درمان ۴۳.۷ درصــد از حق بیمه تولیدی 
شــش ماه ماهه نخســت ســال جاری را به خود اختصاص داده که با 
اختلاف نسبت به دیگر رشــته های بیمه ای در جایگاه اول قرار گرفته 
است. همچنین میزان خسارات بیمه درمان در این مدت ۴۳.۸  درصد 

برآورد شده است.
بیمه شــخص ثالث و مازاد ۲۲ درصد از حق بیمه تولیدی و ۲۷ درصد از 
خسارت را در شش ماه نخست ســال جاری به خود اختصاص داده و در 

جایگاه دوم قرار گرفته است.
همچنین بیمه زندگی یا عمر بــا ۱۲.۴ درصد از حــق بیمه تولیدی و 
۱۰ درصد از خســارت و بیمه بدنه اتوموبیل با پنــج درصد از حق بیمه 
تولیدی و ۹.۲ درصد از نسبت خســارت در جایگاه سوم و چهارم سهم 
رشــته بیمه های عمده از بازار بیمه، طی شــش ماهه ابتدایی ســال 
جاری را به خود اختصاص داده اند.بر اســاس این گزارش، سهم بخش 
غیردولتی از حق بیمه تولیدی و خســارت پرداختــی صنعت بیمه، به 
ترتیب ۸۱.۱ و ۷۶.۵ درصد است. البته ســهم شرکت ها )بخش دولتی 
و غیردولتی( و رشــته های بیمه در دوره های زمانی کمتر از یک ســال 

معمولاً با تغییرات زیادی همراه است.

صفحه 8
دو شنبه      23 مهر ۱۴۰3    شماره ۱7۰۴

سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

معاون نظارت بانک مرکزی تشریح کرد

انحلال بانک هایی که به سمت اصلاح حرکت نمی کنند

خریدار   معــاون نظــارت و تنظیم گری بانک 
مرکزی با تشــریح دلایل ناترازی بانک ها گفت: 
بانک مرکــزی در چارچوب قانــون برنامه هفتم 
توســعه و قانون جدید بانک مرکزی با ارائه برنامه 
اصلاحی به بانک های ناتراز در مسیر اصلاح نظام 
بانکی حرکت می کند و بانک هایی که به ســمت 

اصلاح حرکت نکنند، قاعدتا منحل خواهد شد
فرشــاد محمدپــور در گفت وگویی بــا بیان این 
مطلب افزود: کفایت ســرمایه ۱۰ بانک کشــور 
اکنون در شریط اســتاندارد هشت درصدی قرار 
دارد و ۱۱ بانــک دارای کفایت ســرمایه مثبت 
هســتند و با انجــام برنامه اصلاحی بــه کفایت 

سرمایه استاندارد خواهند رسید.
وی با اشــاره به تامین مالی ۹۰ درصدی اقتصاد 
کشور توسط شبکه بانکی گفت: در اقتصاد ایران 
عمده بار تامین مالی بر عهده نظام بانکی اســت 
و ناترازی در بانک ها نافی خدمات ارزنده شــبکه 
بانکی در حوزه تامین مالی خرد و کلان طی سال 

های متمادی نیست.

بانک مرکزی در مسیر اصلاح نظام بانکی 
حرکت می کند

محمدپور در خصوص ناترازی بانک ها تشــریح 
کــرد: ناترازی در نظــام بانکی از منظــر ناترازی 
نقدینگی و ناترازی در بدهی و دارایی قابل بررسی 
اســت، عمده ناترازی هــا در نظام بانکــی از نوع 
ناترازی نقدینگی است و مربوط به ایفای تعهدات 
وجوه نقدی در بانک ها اســت و این نوع ناترازی با 

انجام برخی اقدامات قابل حل است.
معاون نظــارت و تنظیم گری بانک مرکزی گفت: 
بیش از ۷۰ درصــد بانک ها در زمــره بانک های 
ناتراز قــرار ندارند و بــا برنامه بانــک مرکزی و 
اقدامات اصلاحی بانک ها از منظر شــاخص های 
ارزیابی در وضعیت بانک های تراز دســته بندی 

می شوند.
محمدپور شاخص کفایت ســرمایه را مهمترین 
شــاخص در ارزیابی ناتــرازی بانک ها دانســت 
و گفت: اکنون بخــش عمده بانک های کشــور 
شــاخص کفایــت ســرمایه هشــت درصد که 
استاندارد جهانی این شاخص است را دارا هستند 
و یا نمره شاخص کفایت ســرمایه آنها نزدیک به 
این عدد است و با انجام برخی اقدامات به این عدد 

خواهند رسید.
معاون نظارت و تنظیم گری بانک مرکزی عنوان 
کرد: ۱۰ بانک دارای شــاخص کفایت ســرمایه 
هشت درصد و بیشتر هســتند و ۱۱ بانک دارای 
شــاخص کفایت ســرمایه مثبت ولی زیر هشت 

درصد هستند.
وی افزود: در کشــور هشــت بانک نیــز از منظر 
شــاخص کفایت در وضعیت مطلوبی قرار ندارند 
و این بانک ها دارای شاخص کفایت سرمایه منفی 
هستند و باید برای بهبود این شاخص اقدام کنند.

معاون نظارت و تنظیم گری بانک مرکزی در ادامه 
تصریح کرد: عوامل ایجاد ناتــرازی در بانک های 
دولتی و خصوصــی متفاوت اســت و به صورت 
جداگانه باید تحلیل و بررسی شوند، در خصوص 
زمینه های ناترازی بانک ها دلایل عمده ای وجود 
دارد که از جمله آنها می توان به رابطه مالی دولت 

با شبکه بانکی، شــکل گیری بانک های خصوصی 
در بســتر نامناســب، رابطه مالی بانک مرکزی با 
بانک ها و نهایتاً شرایط داخلی خود بانک ها اشاره 

کرد.
محمدپور در ادامه با اشــاره به ســه زیرشــاخه 
اصلی در ایجاد عوامل ناتــرازی بانک ها بیان کرد: 
نخســتین و مهمترین عامل این اســت که نظام 
بانکی به عنوان آخرین مرحلۀ حل مســائل دیده 
می شــود، در اقتصاد کلان وقتی در مورد ناترازی 
ســایر بخش های اقتصادی صحبت می شود این 
ناترازی خود را در آخرین مرحلــه یعنی بانک ها 
نشــان می دهد، بــه عبارتی بخش عمــده ای از 
ناترازی هایی کــه درحال حاضــر در نظام بانکی 
داریم، ناترازی سایر بخش های اقتصادی است که 

نظام بانکی پاسخگوی آن است.
وی در ادامه بــا بیان اینکه اکنــون ناترازی نظام 
بانکی زیر ۷۰۰ همت است، تصریح کرد: براساس 
صورت هــای مالــی بانک ها، بخش عمــده ای از 
ناترازی های نظام بانکی، ناترازی است که از سایر 
بخش های اقتصادی از طریق دولــت به بانک ها 
تحمیل شده است، در ماده هشــت برنامه هفتم 
توســعه، وضعیت مطلوب شــاخص های اقتصاد 
کلان مانند تورم، اضافه برداشت و کفایت سرمایه 
به صورت تفصیلی بیان شده است، در این برنامه 
دو بحث مهم در خصوص شبکه بانکی وجود دارد، 
بحث اصلی انطباق بانک ها با اســتانداردها چه از 
منظر کفایت ســرمایه به عنوان مهمترین نسبت 
نظام بانکی و چــه از منظر اضافه برداشــت ها در 
طول برنامه هفتم است، این اضافه برداشت ها در 
طول برنامه باید هر ســال ۲۰ درصد کم شود و در 

نهایت به صفر برسد.
عضو هیأت عامل بانک مرکزی افزود: بانک ها دو 
ماه فرصت دارند تا برنامه های خود را در این زمینه 
ارائه دهند، بعد از آن، بانک مرکزی دو ماه فرصت 
دارد تا برنامــه را ابلاغ کند و پــس از آن بانک ها 
دو ماه فرصت دارند تا مجمــع فوق العاده خود را 
برگزار و افزایش ســرمایه را انجــام دهند، براین 
اساس همه بانک هایی که کفایت سرمایۀ آنها زیر 
هشت درصد اســت باید برنامه ارائه دهند، در این 
زمینه حتی چنانچه کفایت سرمایه بانکی مثبت 
مثلًا حدود شش درصد هم باشد چون زیر هشت 
درصد استاندارد اســت، آن بانک نیز باید برنامه 

خود را به بانک مرکزی ارائه دهد.
معــاون نظــارت و تنظیم گری بانــک مرکزی با 
تاکید بر اینکه حــدود ۱۷ بانک باید برنامه اصلاح 
ناترازی ارائه دهند، تصریح کــرد: تا زمان حاضر، 
شش تا هفت بانک برنامه های خود را ارائه داده اند 
و چنانچه در مهلت قانونی این برنامه ارائه نشــود 
طبق قانــون، بانک مرکزی موظف اســت تا خود 
راساً مجمع عمومی بانک را برگزار کند و افزایش 
ســرمایه با روش هــای مختلف صــورت گیرد، 
همچنین پس از ابلاغ قانــون برنامه هفتم در ۱۳ 
تیر ماه ســال  جاری، این فرآیند شــش ماه زمان 
نیاز دارد، بر این اســاس از فرصت دو ماهه بانک 
مرکزی برای ابلاغ برنامه های ارائه شده بانک ها، 

باقی مانده است.
وی در خصوص الزام عملیاتی شدن برنامه هفتم 
در خصــوص رفع ناترازی شــبکه بانکی گفت: ما 

چاره ای جز اجرای تکلیف برنامــه هفتم نداریم 
و در صورت عــدم اجرا با یک نظــام بانکی مواجه 
خواهیم بــود که قدرت اعتباردهی و تســهیلات 
دهی که به نوعی بازوی کمکی نظام تولید است، 

نخواهد داشت.
محمدپور یکــی از مقدمات رفع ناترازی شــبکه 
بانکی را افزایش سرمایه بانک های دولتی دانست 
و گفــت: بانک ها حتمــاً باید تامیــن منابع لازم 
بــرای افزایش ســرمایه را از روش های مختلف و 
با ابزارهــای مختلف فراهم کننــد چرا که بخش 
مهمی از نظام تامین مالی اقتصاد کشور را آنها بر 

دوش می کشند.
معــاون نظــارت و تنظیم گری بانــک مرکزی 
اصلاح نظــام بانکی را نیازمند کمــک تمامی قوا 
و دستگاه های مســئول دانســت و گفت: چون 
ناترازی نظام بانکی ناشی از عوامل مختلفی است 
که ناترازی را ایجاد کرده اســت پس برای رفع آن 
نیز باید از تمام ظرفیت های مجلس، قوه قضائیه، 

دولت و سایر سازمان ها استفاده کرد.
محمدپور درخصوص رویکــرد بانک مرکزی در 
برخورد با بانک های ناتراز گفت: رویکرد اول احیا و 
ساماندهی بانک های ناتراز است و در واقع متمایل 
هستیم بانک ناتراز با ابزارها و روش های مختلف 
تراز و ساماندهی شود، برای این کار در طول سال 
های اخیر، برنامه هایی تحت عنوان برنامه اصلاح 
و ســاماندهی به بانک های ناتراز ارائه شد و برخی 
بانک ها با عمل کردن به این برنامــه هم از منظر 
نقدینگی هــم از منظر دارایی - بدهــی به بهبود 

شاخص های احتیاطی نزدیک شدند.
وی گفــت: راهبــرد دوم انحــلال و توقف بانک 
است که ســال گذشته سه موسســه را به روشی 
منحل کردیم که ناترازی موجــود در آن بانک به 
بانک های دیگر منتقل نشــود، انحلال یک برنامه 
اقتصادی اســت و اگر قواعد اقتصادی حکم کند، 
انحلال بانک و موسســه اعتباری پیش از آسیب 

بیشتر به اقتصاد انجام خواهد شد.
معاون نظــارت و تنظیم گری بانــک مرکزی در 
خصــوص صورت های مالــی بانک هــای ناتراز 
تصریح کرد: بخش زیــادی از ناترازی بانک ها که 
در صورت های مالی بانک وجود دارد به دلیل بروز 
نبودن ارزش دارایی های بانک اســت در حالیکه 
عمده بدهی های بانک ها یعنی سپرده های مردم 
دارای ارزش به روز شده هستند، دارایی ها به ویژه 
دارایی هایــی از جنس املاک و مســتغلات بروز 
نبوده اما با ارزش گذاری مجــدد می توان برخی 

بانک ها را از ناترازی خارج کرد.
وی گفــت: قاعدتا گزینــه بعــدی در خصوص 
بانک هایی که با همه این اقدامات به سمت اصلاح 

حرکت نکنند، انحلال خواهد بود.
محمدپور با اشــاره به ابزارهای برنامــه هفتم و 
قانون بانک مرکزی برای نظــارت بهتر این بانک، 
گفت: ابزارهایی همچون توقــف و انحلال که در 
اختیار بانک مرکــزی قرار گرفته اســت، حتماً 
در مورد بانک هایی که به ســمت اصلاح حرکت 

نکنند به کار گرفته خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: امیدواریم با رفع ناترازی در 
شبکه بانکی، این شــبکه همچنان به تامین مالی 

نظام تولید و رشد اقتصادی کشور ادامه دهد.

برق

معاون هماهنگــی توزیع توانیر 
تمرکز ویژه بر تولیــد در توزیع از 
طریق سهولت بخشی به شرایط 
توسعه ســامانه های خورشیدی 
را از مهمتریــن برنامه هــای این 
معاونــت بــرای گــذر از اوج بار 

۱۴۰۴ عنوان کرد.
 بــه نقــل از توانیــر، محســن 
ذبیحی توجه ویژه بر گســترش 
موضوع تولیــد در بخش توزیع 
را یکــی از ۴ اقــدام پیش بینی 
شــده بــرای گــذر از اوج بــار 
۱۴۰۴ عنــوان کــرد کــه بــا 
تاکیــد بر ســهولت بخشــی به 

سامانه های  گسترش 
در  خورشــیدی 
شبکه های توزیع برق 

کشور انجام می شود.
وی در ایــن خصوص 
بــه تشــکیل کمیته 
اوج  از  گــذر  عالــی 

بار در ایــن معاونت، تشــکیل 
جلســات هفتگــی و بررســی 
عملکرد شــر کت هــای توزیع 
همچنیــن تهیه و ابــلاغ چند 
دســتورالعمل و تعیین مجریان 
در شــر کت های توزیع اشــاره 
کرد که با هموارســازی مســیر 

ســامانه های  توسعه 
خورشــیدی، تــلاش 
دارد بخشــی از نیــاز 
را  شــبکه  مصــرف 

برطرف سازد.
وی تولیــد بــرق در 
محــل مصــرف و عدم 
نیاز به ســرمایه گذاری جدی در 
شبکه های انتقال و فوق توزیع را 
از ویژگی های بارز این ســامانه ها 
برشمرد که به شــدت در کاهش 
هزینه های تولید بــرق و تلفات 

شبکه تأثیرگذار است.
ذبیحــی از دیگر اقدامــات این 

معاونت را هوشمندســازی لوازم 
اندازه گیری ذکر کرد که با انجام 
اقدامات اساســی از جمله تبدیل 
کنتورهای مشــترکان پرمصرف 
به کنتورهای هوشــمند، تکمیل 
کنترل پذیری حوزه های مختلف 
مانند تابلوهــای توزیع عمومی 
و اتوماسیون شــبکه های توزیع 
همراه اســت که در این خصوص 
نیز مجریــان مربوطــه تعیین و 
دســتورالعمل های اجرایــی به 
شرکت ها ابلاغ شــده و روند اجرا 
به طور مرتب در حــال پیگیری 

است.

معاون توانیر اعلام کرد؛تولید در توزیع راهبرد ویژه توانیر برای عبور از اوج بار ۱۴۰۴
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